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ACTA PLE NÚM.  14/05 
 
 
SESSIÓ CELEBRADA PER L'AJUNTAMENT EL DIA 24 DE NOVEMBRE 
DE  2005 
 
 
CARÀCTER DE LA SESSIÓ: ORDINÀRIA 
CONVOCATÒRIA: 1ª 
DATA: 24 DE NOVEMBRE DE 2005  
 
 
 A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les dinou hores del 
dia vint-i-quatre de novembre de dos mil cinc, es reuneixen a la sala de 
sessions d'aquest Ajuntament, prèvia convocatòria realitzada a l’efecte en els 
termes legalment establerts, els membres integrants de l'Ajuntament Ple que a 
continuació es relacionen, en sessió ordinària i primera convocatòria, sota la 
Presidència del senyor Alcalde, i assistits per mi, la Secretària General. 
 
 
ASSISTENTS 
 
 
Alcalde 
 
Sr. Antonio Balmón Arévalo 
 
 
Primer Tinent d'Alcalde 
 
Sr.  Antonio Martínez Flor 
 
 
Tinents/es d'Alcalde 
 
Sr. Vicenç Badenes i Teixidó 
Sr. Sergio Fernández Mesa 
Sra.  Rocio García Pérez 
Sr. José Luis Morlanes Galindo 
Sra. Carmen Romero López 
 
 
Regidors/es 
 
Sra.  Pilar Albiol Gilabert   
Sr. Nèstor Artís i Villena 
Sr.   Manuel Jesús Casado Ruiz 
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Sr.   Salvador Colominas Tutusaus 
Sra. Susana Cordero Rojas  
Sra.  Elisa Corral Lozano 
Sra.  María José Díaz Algarín 
Sra. María  Isabel Espinosa Fernández 
Sr. Juan Antonio García Díaz 
Sr.    Jordi García Guitart 
Sra.  Rosa Eva Granadal Gálvez 
Sr. Miguel López Sánchez 
Sr. Perfecto Madrid Olmos 
Sra. Aurora Mendo Sánchez 
Sr. Francesc Molina Núñez 
Sra.  María José Mont Rieiro 
Sra.  Enriqueta Pardo Lanuza 
Sra. Glòria Récio Díaz 
 
 
Secretària General 
 
Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
 
Interventor 
 
Sr.  Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
 
 Per l'Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a 
despatxar els assumptes que figuren l'ordre del dia i que són els següents: 
 
 

I 
 

PART RESOLUTIVA 
 
 
PROPOSTES DE SECRETARIA 
 
 
 1.- Aprovació de l'acta núm. 13/05, corresponent a la sessió 
ordinària del dia 27 d’octubre d'enguany. 
 
 L’esborrany de l’acta ha estat lliurat a tots els regidors i regidores 
junt amb la convocatòria d’aquesta sessió. 
 
 
 VOTACIÓ         UNANIMITAT 
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 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PP, senyor Manuel Jesús Casado Ruiz.   
 

 
 
 2.- Donar compte i, si és el cas, ratificar els decrets i 
resolucions de l'Alcaldia que a continuació es relacionen. 
 
 
 Per la Secretària de la Corporació i a efectes de  la seva ratificació o 
el seu coneixement, es dóna lectura dels Decrets i Resolucions dictats per 
l'Alcaldia, el text literal dels quals és el següent: 
 
 
 2.1.- Decret núm. 5053/05 de data 21 d’octubre. 
 
 “Per Decret de l’Alcaldia núm. 2863/05 de data 15-06-2005, s’inicià 
el procediment d’inscripció de diversos fitxers en el Registre General de 
Protecció de Dades de Catalunya.  
 
 En compliment d’allò disposat per l’art. 20 de la Llei Orgànica 
15/1999 de 13 de desembre, sobre Protecció de Dades de Caràcter Personal, 
per la Llei Orgànica 5/2002, de 19 d’abril de l’Agència Catalana de Protecció 
de Dades i normativa complementària, la creació, modificació o supressió de 
fitxers de les Administracions Públiques, s’haurà de realitzar mitjançant 
disposició general publicada al Butlletí Oficial de la Província.  
 
 Per tot això, en conformitat amb les atribucions que legalment tinc 
conferides, 
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Crear el fitxer automatitzat amb dades de caràcter 
personal de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, denominat XISSAP (Xarxa 
d’Informació dels Serveis Socials d’Atenció Primària) que es relaciona a l’annex 
I que s’adjunta i s’aprova. 
 
 Segon.- Modificar el fitxer automatitzat amb dades de caràcter 
personal de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat publicat al Butlletí de la 
Província núm. 190, pàgina 47 de 10 d’agost de 2005, que es relaciona a 
l’annex II, que s’adjunta i s’aprova. 
 
 Tercer.- Sotmetre a informació pública mitjançant publicació en el 
Butlletí Oficial de la Província la modificació i la creació dels esmentats fitxers, 
de conformitat amb la legislació vigent en matèria de protecció de dades.  
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 Quart.- Demanar la inscripció al Registre General de Protecció de 
Dades de Catalunya dels fitxers esmentats en els paràgrafs primer i segon. 
 
 Cinquè.- Trametre aquest acord i els annexos a l’Agència Catalana 
de Protecció de Dades així com la seva posterior comunicació a l’Agencia 
Española de Protección de Datos.  
 
 Sisè.- Notificar el present acord als Departaments Municipals 
afectats. 
 
 Setè.- Ratificar la present resolució a la primera sessió de Ple que 
es celebri.” 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que aquest Decret fa referència a la creació d’un fitxer 
automatitzat amb dades de caràcter personal que afecta als temes de serveis 
socials. 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 2.2.- Decret núm. 5129/05 de data 28 d’octubre.   
 
 “Atès l’acord pres en la reunió celebrada el proppassat dijous 14 de 
juliol a la seu del Consell Comarcal del Baix Llobregat, en relació al concurs 
públic que el Consell Comarcal del Baix Llobregat haurà de posar en marxa 
per a donar cobertura al transport especial de persones amb mobilitat reduïda 
en els municipis de la Comarca inclosos en l’àmbit de l’Entitat Metropolitana 
del Transport. 
 
 Atès que aquesta proposta, que  recull la reordenació dels serveis 
prestats actualment des del territori, més les noves demandes de necessitats 
facilitades pels Ajuntaments, i inclou la modalitat de transport col·lectiu fix i 
transport individual esporàdic. 
 
 Vist els informes emesos per la cap tècnica de Benestar Social i pel 
cap administratiu de Salut Pública, Consum i Benestar Social, referent a la  
necessitat de cobrir aquest servei a la nostra ciutat. 
 
 Atès que, l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, s’adhereix a la 
proposta presentada pel Consell Comarcal del Baix Llobregat en referència al 
nou servei de transport especial per a persones amb mobilitat reduïda als 
municipis de la Comarca pertanyents a l’àmbit d’actuació de l’Entitat 
Metropolitana del Transport (EMT). 
 
 Atès que amb aquesta adhesió, l’Ajuntament de Cornellà de 
Llobregat accepta les condicions establertes de participació financera en el 
nou servei que s’adjudicarà a partir d’un procés de concurs públic que el 
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Consell Comarcal del Baix Llobregat posarà en marxa a partir del proper mes 
de setembre de 2005. 
 
 Atès que la voluntat de l’Ajuntament de Cornellà  a continuar 
donant un tractament integral i coherent a la política de benestar social que 
sigui instrument per a la promoció dels ciutadans, tant d’iniciativa privada 
com pública al municipi de Cornellà de Llobregat. 
 
 Vist la urgència d’aprovar l’adhesió a la proposta presentada pel 
Consell Comarcal del Baix Llobregat en referència al nou servei de transport 
especial per a persones amb mobilitat reduïda, ja que el termini establert per a 
la presentació de l’acord sol·licitant l’adhesió exhaureix el proper 31 de juliol 
d’enguany.                                                                                                   
 
 En virtut de tot això, i fent us de les atribucions conferides a 
aquesta Alcaldia, en virtut del que disposa l’article 21.1.K de  la Llei 7/1995, 
de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en la seva nova redacció 
donada per Llei 11/1999 de 21 d’abril.  
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Sol·licitar l’adhesió al Consell Comarcal del Baix Llobregat, 
per a la formalització del nou servei de transport especial per a persones amb 
mobilitat reduïda als municipis de la Comarca pertanyents a l’àmbit d’actuació 
de l’Entitat Metropolitana del Transport (EMT). 
 
      Segon.-  Donar compte de la present resolució a la propera sessió 
de Ple que se celebri per a la seva ratificació 
 
     Tercer.-  Notificar el present decret als interessats als efectes 
adients.” 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que aquest Decret fa referència a la formalització d’un 
contracte amb el Consell Comarcal pel tema del transport especial per a  
persones amb mobilitat reduïda. 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 2.3.- Decret núm. 5248/05 de data 3 de novembre. 
 
 “Vist l’informe emès pel Departament de Recursos Humans, referent 
a la necessitat de cobrir la incapacitat temporal de l’empleada d’aquest 
Ajuntament, senyora Eulàlia Massip Fons, que ocupa una plaça d’Assistenta 
Social, als efectes de garantir el normal funcionament de l’Àrea Tècnica de 
Benestar Social, 
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 Atès que cap candidat/a inclòs/a en les diferents convocatòries per 
cobrir temporalment absències o vacants d’Assistents Socials amb la titulació 
requerida ha acceptat l’oferta de treball. 
 
 Atesa la necessitat de cobrir amb la màxima urgència l’esmentada 
suplència per poder garantir el bon funcionament del servei, i les dificultats 
per poder disposar de candidats interessats en assolir aquestes funciones, es 
fa necessari recórrer a la revisió dels currículums vitae dels Assistents Socials 
de la bossa de treball, 
 
 Atès que la senyora Rosa Maria Expósito Guzmán té els 
coneixements i les aptituds necessàries per la realització de les esmentades 
tasques, perquè coneix les funcions que s’han de dur a terme per la seva 
experiència en el mateix Departament, producte d’una anterior relació amb 
aquest Ajuntament, a plena satisfacció d’aquesta Organització,  
 
 Atès que la persona proposada és la primera que ha manifestat la 
seva disponibilitat i acceptació a la proposta de contractació que se li ha 
realitzat,  
 
 Atès que hi ha consignació pressupostària per atendre l’esmentada 
contractació en el Capítol I del pressupost d’aquest Ajuntament, partida 
pressupostària 03 315P5 13100 de Personal laboral eventual/ Adults,  
 
 Atès el que preveuen els articles 16 i 94 del Reglament del Personal 
al Servei de les Entitats Locals així com el que preveu l’article 15.1 c) de 
l’Estatut dels Treballadors i l’article 4rt. del Reial Decret 2720/1998, 
 
 Per tot això, aquesta Alcaldia, en ús de les atribucions que 
legalment té conferides,   
 

HE RESOLT 
 

 Primer.- Declarar raons d’urgència per poder atendre interinament 
la suplència d’Assistent/a Social al Departament de Salut Pública, Consum i 
Benestar Social. 
 
 Segon.- Autoritzar la contractació temporal d’interinitat de la 
senyora Rosa Maria Expósito Guzmán, en qualitat d’Assistenta Social, perquè 
substitueixi a la titular del lloc de treball senyora Eulàlia Massip Fons, des del 
dia 25/10/2005 i fins  la reincorporació de l’empleada substituïda o s’hagi de 
resoldre per qualsevol dels supòsits recollits en l’article 24 del Reglament del 
Personal al Servei de les Entitats Locals aplicables a aquesta modalitat 
contractual. 
 
 Tercer.- Adscriure a l’esmentada empleada al lloc de treball 
d’Assistenta Social de l’Àrea Tècnica de Benestar Social, establint-li les 
retribucions i la resta de condicions de treball establertes en el pacte de 



7 

condicions de treball del personal de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat i 
dels seus Organismes Autònoms. 
 
 Quart.- Comunicar la present resolució a la interessada, al seu Cap, 
al departament de Recursos Humans i al Comitè d’Empresa. 
 
 Cinquè.- Donar compte del contingut de la present resolució al Ple 
Municipal en la primera sessió que celebri i publicar la present designació en 
el Diari Oficial de la Generalitat i Butlletí Oficial de la Província.” 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que aquest Decret fa referència a cobrir una suplència 
d’una assistenta social. 
  
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
hem dit vàries vegades que no érem partidaris de la contractació de la manera 
com s’està fent sistemàticament en aquest Ajuntament. 
 
 Ja ho vaig dir al mes passat que començarem a revisar cada 
expedient. 
 
 Ja m’explicareu si això és normal, però he vist un expedient 
d’urgència que, com tots sabem, s’ha d’informar per què és d’urgència -no 
entraré en el tema jurídic de com s’ha de fer la contractació per urgència-, 
però he estat veient tot l’expedient, l’informe de la Cap del Departament on es 
necessita a aquesta persona, la proposta del Cap de Recursos Humans, i no 
he vist res, o no he sabut veure res en l’informe de l’Interventor i Secretària. 
 
 Hi ha una cosa que em xoca i no sé si això és així, però hi ha unes 
dades que no em coincideixen.  
 
 La primera proposta que és la que li correspon fer a la Cap del 
Departament es fa el 17 d’octubre d’enguany. La proposta de Recursos  
Humans el 21 d’octubre d’enguany -fins aquí tot bé-, l’informe de  l’Interventor 
el 28 d’octubre d’enguany  que surt amb el segell de sortida d’Intervenció el 31 
d’octubre. Posteriorment hi ha un Decret de l’Alcaldia declarant les raons 
d’urgència o fent-lo saber a l’interessada, però després he vist que el contracte 
a la treballadora data en la Generalitat el 28 d’octubre de 2005, i l’alta a la 
Seguretat Social d’aquesta mateixa treballadora el 21 d’octubre de 2005. 
 
 Aleshores la meva pregunta és: ¿el sistema d’ocupació en aquest 
Ajuntament és que es fa el contracte abans d’acabar el procés per a declarar-
ho d’urgència?, perquè pel que veig, se li dóna d’alta a la Seguretat Social el 21 
d’octubre i el Decret d’Alcaldia surt el 3 de novembre d’enguany, per tant, 
m’agradaria que se m’expliqués aquest sistema. 
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 Torno a dir que el sistema d’urgència no es pot tenir per norma en 
la contractació dels treballadors, perquè s’està, d’alguna manera, vulnerant la 
llei, o sigui, s’està fent servir un sistema que permet col·locar persones –per 
cert, haig de dir que són persones que no són de Cornellà- i que aquesta 
persona supleix a una  persona que ha estat contractada pel mateix sistema. 
 
 Em sembla que aquests contractes tenen un temps també de 
caducitat. No ho diré aquí però per descomptat que tinc tot el 
desenvolupament jurídic d’aquesta manera de contractar i no és la que 
aquesta persona que ha agafat la baixa té, per tant, m’agradaria que m’ho 
expliquessin si  no ara, doncs que m’ho passin per escrit, però torno a dir que 
ho revisaré un per un, perquè el que no es pot fer és això. 
 
 Després d’això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
 
 
 2.4.- Decret núm. 5613/05 de data  17  de novembre.   
 
 “Aquest Alcaldia, mitjançant Decret dictat el dia 5 de març de 2004, 
amb el número 787/2004 i com a conseqüència de la nova organització 
derivada de la Corporació sorgida  de les Eleccions Municipals que varen tenir 
lloc el dia 25  de maig anterior, va designar els membres integrants del Ple del 
Consell Assessor de la Gent Gran de Cornellà de Llobregat, posteriorment 
modificat per Decret de l’Alcaldia núm. 2561/2005, de 2 de juny. 
 
 Atès que mitjançant escrit de la Regidora de Salut Pública, Consum 
i Benestar Social d’aquest Ajuntament, datat el dia 2 de novembre d’enguany, 
es sol·licita el canvi de representants, titular i suplent, de l’Associació Sant 
Ildefons de Gent Gran de Cornellà, en el Consell Assessor de la Gent Gran de 
Cornellà de Llobregat, per haver-se renovat la seva Junta. 
 
 Per tot això, aquesta Alcaldia, en ús de les atribucions que 
legalment té conferides,  

 
HA RESOLT 

 
 Primer.- Modificar el Decret de l’Alcaldia número 787/2004, de 5 de 
març, en el sentit següent: 
 

• Deixar sense efecte el nomenament, com a representants, titular i 
suplent, de l’Associació Sant Ildefons de Gent Gran de Cornellà, 
efectuada a favor dels senyors Eduardo Salvador Gascón i Blas 
Payá Aparicio, respectivament. 

 
• Nomenar representants, titular i suplent, de l’Associació Sant 

Ildefons de Gent Gran de Cornellà, respectivament, a les senyores 
M. Asunción Rubio Nicolás i Carmen Vega García. 
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 Segon.- Comunicar aquest Decret al Departament de Salut Pública, 
Consum i Benestar Social d’aquest Ajuntament, així com al President, Vice-
presidenta i Secretari del Consell Assessor de la Gent Gran de Cornellà de 
Llobregat, i a les persones interessades, als efectes escaients.  
 
 Tercer.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament d’aquesta resolució, 
en la pròxima sessió que es convoqui, per a la seva ratificació.” 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que aquest Decret fa referència a la modificació del 
nomenament d’un membre del Consell Assessor de la Gent Gran.  
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 2.5.- Decret núm. 5614/05 de data  17 de novembre.  
 
 “Aquest Alcaldia, mitjançant Decret dictat el dia 30 de gener de 
2004 amb el número 258/2004, i com a conseqüència de la nova organització 
derivada de la Corporació sorgida de les Eleccions Municipals que varen tenir 
lloc el dia 25 de maig de 2003, va designar els membres integrants del Ple del 
Consell Comunitari de Serveis Socials de Cornellà de Llobregat, modificat 
posteriorment per Decrets de l’Alcaldia núm. 2839/2004, de 15 de juny,  
3645/2004, de 22 de juliol, 2558/2005, de 2 de juny i 3077/2005, de 29 de 
juny. 
 
 Atès que mitjançant escrit de la Regidora de Salut Pública,  Consum 
i Benestar Social d’aquest Ajuntament de data 26 d’octubre d’enguany,  es 
sol·licita el canvi de representants de la Unió Comarcal de Comissions Obreres 
del Baix Llobregat en l’esmentat Consell Comunitari, atesa la petició escrita 
per part de la seva Secretària General. 
  
 Per tot això, aquesta Alcaldia, en ús de les atribucions que 
legalment té conferides,  
 

HA RESOLT 
 
 Primer.- Modificar el Decret de l’Alcaldia número 258/2004, de 30 
de gener, relatiu al nomenament dels membres del Ple del Consell  Comunitari 
de Serveis Socials de Cornellà de Llobregat,  en el sentit següent: 
 

• Nomenar, com a representant  titular de la Unió Comarcal de 
Comissions Obreres del Baix Llobregat en el Ple d’aquest Consell, al 
senyor  Antonio Mora Núñez, mantenint com a suplent al ja 
nomenat el seu dia, senyor Benigno Martínez Ojeda. 

 
 



10 

 Segon.- Comunicar aquest Decret al Departament de Salut Pública, 
Consum i Benestar Social d’aquest Ajuntament, així com al President, Vice-
presidenta i Secretari del Consell Comunitari de Serveis Socials de Cornellà de 
Llobregat i a les persones interessades, als efectes escaients.  
 
 Tercer.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament d’aquesta resolució, 
en la pròxima sessió que es convoqui, per a la seva ratificació.” 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que aquest Decret fa referència al nomenament de 
membres del Ple del Consell Comunitari de Serveis Socials. 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 
PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’INTERIOR I COMERÇ 
 
 3.- Assignar nom a vàries vies noves del Municipi.  
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l'informe emès pel Cap de Departament de Serveis Generals, 
relatiu a l'assignació de nom a diferents vies urbanes de la ciutat, la Comissió 
d'Interior i Comerç proposa al Ple l'adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovar les noves denominacions de carrers i  passatges 
que es relacionen a continuació: 
 

- Carrer d’Ernest Lluch 
S'inicia en el carrer Isaac Peral, i finalitza a l'avinguda Can Corts. 

 
- Passatge Can Corts 

Tram comprés entre l’avinguda Can Corts i la part posterior de 
l’edifici de TECSALSA. 
 

-  Carrer del Rugby 
S'inicia en l'avinguda del Baix Llobregat i finalitza en el carrer sense 
nom. 

 
 Segon.- Sotmetre'ls a exposició pública, durant el termini de quinze 
dies, perquè els afectats puguin presentar reclamacions i suggeriments que 
estimin convenients.  
 
 Tercer.- Comunicar el present acord als Departaments Municipals 
afectats.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior i 
Comerç, senyor Sergio Fernández Mesa, es fa una explicació del dictamen, 
manifestant que es tracta, tal i com ho vam explicar a la Comissió Informativa, 
d’aprovar les noves denominacions a carrers nous que s’ha d’obrir o s’han 
obert a la nostra ciutat. 
 
 En primer lloc, el tram comprés entre l’avinguda de Can Corts i la 
part posterior de l’edifici de Tecsalsa, proposem anomenar-lo passatge de Can 
Corts. 
 
 En segon lloc, el carrer que queda a l’esquerra del nou Camp de 
Rugbi mirant cap el Cinturó del Litoral, aquest nou que s’obre entre l’avinguda 
del Baix Llobregat i que finalitza en un carrer nou, proposem donar-li el nom 
del carrer del Rugbi atenent a una petició que va fer arribar el Club de Rugbi a 
la nostra ciutat. 
 
 Per últim, el carrer que s’inicia a Isaac Peral, a la part de dalt de 
l’intercanviador i que finalitza a l’avinguda de can Corts, proposem anomenar-
lo carrer d’Ernest Lluch degut en primer lloc, a la vinculació que va tenir amb 
la nostra ciutat. No hem d’oblidar entre d’altres presencies a Cornellà, que 
Ernest Lluch va pronunciar la conferència inaugural a la Seu de l’UNED aquí 
a Cornellà, i també aprofito per recordar el fet de què tot just aquest dilluns ha 
fet cinc anys del seu brutal assassinat a mans d’ETA. 
 
 En tot cas, el que s’ha fet amb aquests noms és proposar noms de 
carrers que han estat demanats per diferents entitats de la ciutat. Això és el 
que fem i això és el que continuarem fent en els diferents carrers que s’obrin 
successivament a la nostra ciutat, ja sigui amb llistes que venen des del 
Consell de la Dona o les que van presentar altres entitats o partits polítics.  
 
 Tots aquests noms són públics perquè es van presentar en aquest 
Ple, ja sigui amb mocions o també per part del Consell de la Dona i una mica 
el que fem és continuar amb aquestes llistes, però en aquest cas, les propostes 
són aquestes tres que he comentat     
 
 A continuació intervé la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que se’ns va comentar 
a la Comissió Informativa, que existia una llista on arribaven els noms que 
s’havien proposat des del Consell de la Dona, des de diverses entitats o per 
mocions i, hores d’ara, tot i que se’ns va dir que se’ns facilitaria per saber 
quins noms tenim “en cartera” –per dir-ho d’alguna forma-, doncs aquesta 
llista no se’ns ha facilitat. 
 
 Tot i que entenem la casuística i l’explicació que se’ns va donar del 
passatge de Can Corts i del carrer del Rugbi, per la seva ubicació, el que 
voldríem saber és per què s’ha decidit el nom d’Ernest Lluch. Evidentment no 
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tenim res en contra amb aquest nom i la seva personalitat ens és mereixedora 
de lloances, quedi clar que no tenim cap problema amb la persona, però 
voldríem saber per què s’ha decidit posar carrer d’Ernest Lluch i potser no el 
carrer d’una dona si existeix realment la llista, i per tant quan està previst que 
d’aquesta llista aparegui el d’una dona?. També si hi ha algun criteri més enllà 
del que entenem específic, si realment és per ordre d’arribada o entren altres 
esdeveniments. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Miguel López Sánchez, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’ICV-EA-EPM, per manifestar que no tenim 
res en contra amb els noms que es diuen en la proposta. Possiblement 
estaríem tots d’acord en què fossin aquests noms els que s’haguessin de 
posar, però creiem -tal com van dir en la Comissió Informativa- que seria 
necessari tenir el llistat de tots aquests carrers que han vingut proposats per 
entitats o individualment o han passat per aquest Ple, per poder arribar a un 
acord per veure com s’han d’aplicar els noms als futurs carrers, places o allò 
que es cregui oportú. 
 
 En principi, estaríem d’acord en aprovar la proposta, però volem 
deixar palès al Ple que seria molt necessari que en un temps prudencial 
poguéssim tenir la relació de tots els noms per poder decidir, tenint en compte 
que precisament el nom de dones no és precisament un dels noms que més hi 
ha en la nostra localitat, però seria necessari tenir la relació de totes les 
propostes que s’han fet.  
  
 Finalment pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que espero que aquestes intervencions no tinguin res 
a veure amb la condició de què Ernest Lluch fos un militants socialista. Quan 
es van assignar altres noms a aquesta ciutat d’homes com el de Josep Duran 
Campderrós,  evidentment, ningú de nosaltres ens vam plantejar si era home  
o si era dona, sinó simplement la necessitat de què una persona tan 
entranyable i tan important d’aquesta ciutat tingués un carrer. 
 
 Els últims casos s’han posat noms de dones, i crec que el criteri que 
ha de tenir aquest Ple és un criteri d’oportunitat. La primera oportunitat ha 
estat que una entitat que compleix 75 anys ha demanat que un carrer es digui 
carrer del Rugbi. És molt difícil posar a una ciutat en una zona urbana carrer 
del Rugbi, però hem tingut la sort de què en la urbanització que estem fent de 
tota la zona de Ribera-Serrallo ara s’hagin de posar noms de carrers. 
 
 Per altra banda, jo tinc un compromís personal amb la Fundació 
Ernest Lluch, de què el nom d’un carrer de la ciutat aniria a una persona que 
ha estat vinculada durant molt de temps i en moltes activitats a la ciutat, com 
ha estat Ernest Lluch, i hem trobat una oportunitat ara, perquè hi ha un 
carrer per això crec que aquesta és la conseqüència clara i pràctica del per què 
es porta a aquest Ple aquest nom. 
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 Evidentment hi ha un llistat, i cada vegada que es vagin obrint 
carrers es veurà l’oportunitat de si es poden posar aquests noms o com en 
altres ocasions- per la geografia o per l’espai físic, s’hauran de posar noms que 
evidentment determinin, no podem posar coses estranyes com es va fer 
últimament a Can Mercader, al carrer Sevilla. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro, José Luis Morlanes Galindo i 
Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora Pilar Albiol i Gilabert. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 
PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE PLANIFICACIÓ, 
ECONOMIA I HISENDA 
 
 4.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament 
per a l’exercici 2006. 
 
 DICTAMEN 
 
 “L’Alcaldia-Presidència, d’acord amb allò previst en l’article 168, del 
Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de 
la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i l’article 18 del Reial Decret 
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500/1990 ha format el Projecte de Pressupost General de l’Ajuntament per a 
l’exercici 2006, que ha estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, per la qual cosa el 
sotasignant proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovació inicial, de conformitat amb l’establert a l’article 
112 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril i a l’article 168.5 del Real Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de 
les Hisendes Locals, del Pressupost General per a l’exercici de 2006, integrat 
pels Pressupostos de l’Ajuntament, del Institut Municipal de Radiodifusió  
Cornellà de Llobregat i de les Empreses Municipals amb capital íntegrament 
local; Societat Promoció Econòmica de Cornellà, Societat Anònima (PRECSA), i 
Societat de Desenvolupament Urbà de Cornellà, Societat Anònima (EMDUCSA) 
i, el resum dels quals segons l’estat de consolidació per capítols pressupostaris 
i expressats en euros són del següent tenor literal: 
 

ESTAT DE CONSOLIDACIÓ      

         

CAPÍTOL ESTAT DE DESPESES  AJUNTAMENT 
I.M.RADIO 
DIFUSIÓ PRECSA EMDUCSA OP.INTERNES TOTAL 

1  DESPESES PERSONAL  20.907.000,00 182.114,00 1.223.878,00 1.003.827,50 0,00 23.316.819,50

2  BENS I SERVEIS  22.257.342,00 46.150,00 1.793.148,00 35.408.246,50 -375.050,00 59.129.836,50

3  DESPESES FINANC.  231.010,00 0,00 0,00 24.370,00 0,00 255.380,00

4  TRANSF.CORRENTS  5.677.841,00 0,00 0,00 0,00 -548.104,00 5.129.737,00

  OPERACIONS CORRENTS  49.073.193,00 228.264,00 3.017.026,00 36.436.444,00 -923.154,00 87.831.773,00

6  INVERSIONS REALS  7.932.003,00 0,00 188.065,00 23.968,00 0,00 8.144.036,00

7  TRANSF.CAPITAL  1.171.299,00 0,00 0,00 0,00 -188.065,00 983.234,00

8  ACTIUS FINANCERS  0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

9  PASSIUS FINANCERS  1.701.500,00 0,00 0,00 0,00 0,00 1.701.500,00

  OPERACIONS DE CAPITAL  10.804.802,00 0,00 188.065,00 23.968,00 -188.065,00 10.828.770,00

  TOTAL DESPESES  59.877.995,00 228.264,00 3.205.091,00 36.460.412,00 -1.111.219,00 98.660.543,00

                 

CAPÍTOL ESTAT D’INGRESSOS  AJUNTAMENT 
I.M.RADIO 
DIFUSIÓ PRECSA EMDUCSA OP.INTERNES TOTAL 

1  IMPOSTOS DIRECTES  25.429.037,00 0,00 0,00 0,00 -59.550,00 25.369.487,00

2  IMPOSTOS INDIRECTES  3.198.460,00 0,00 0,00 0,00 0,00 3.198.460,00

3  TAXES I ALTRES ING.  6.500.091,00 74.001,00 2.447.906,00 0,00 -315.500,00 8.706.498,00

4  TRANSF.CORRENTS  16.950.172,00 153.263,00 553.167,00 0,00 -548.104,00 17.108.498,00
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5  ING.PATRIMONIALS  1.672.845,00 1.000,00 46.128,00 12.041.878,00 0,00 13.761.851,00

  OPERACIONS CORRENTS  53.750.605,00 228.264,00 3.047.201,00 12.041.878,00 -923.154,00 68.144.794,00

6  ALIENACIÓ INVERSIONS  0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

7  TRANSF.CAPITAL  902.178,00 0,00 188.065,00 0,00 -188.065,00 902.178,00

8  ACTIUS FINANCERS  0,00 0,00 0,00 24.418.534,00 0,00 24.418.534,00

9  PASSIUS FINANCERS  5.225.212,00 0,00 0,00 0,00 0,00 5.225.212,00

  OPERACIONS DE CAPITAL  6.127.390,00 0,00 188.065,00 24.418.534,00 -188.065,00 30.545.924,00

  TOTAL INGRESSOS  59.877.995,00 228.264,00 3.235.266,00 36.460.412,00 -1.111.219,00 98.690.718,00
 

 
 Segon.- Aprovar les Bases d’Execució del Pressupost General per a 
l’exercici 2006. 
 
 Tercer.- Exposar al públic i donar al present acord la publicitat 
establerta a l’article 169 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel 
que s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals. 
 
 Quart.- El present acord s’entendrà aprovat definitivament, si 
durant el termini d’exposició al públic no es presenten reclamacions.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del President-Delegat de la Comissió Informativa de 
Planificació, Economia i Hisenda, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa 
una explicació del dictamen, manifestant que, com és habitual en la pròpia 
elaboració del pressupost, sempre hi ha tres referències obligades, una és la 
Llei de Pressupostos Generals de l’Estat, la segona és la inflació i la tercera és 
–per què no dir-ho- el tipus d’interès. 
 
 La inflació aquest any acabarà entre el 3,5% i el 4%. De fet, a 
Catalunya estava en el mes d’octubre al 4,1%. La segona, en el tipus d’interès, 
la previsió que tenim és que acabarà pujant al voltant d’un 0,25%, i la tercera 
referència obligada és la Llei de Pressupostos Generals de l’Estat que 
condiciona en sentit positiu l’elaboració del propi pressupost Municipal. Ho 
condiciona des del punt de vista dels ingressos. Nosaltres esperem un 
increment substancial de la participació als tributs de l’Estat, que pensem que 
hi haurà per aquesta via un increment del 4,63% dels ingressos d’aquest 
capítol per aquest any. 
 
 En segon lloc, ha quedat fixat l’increment dels sous dels funcionaris 
amb el 3%, i hi ha una fixació dels impostos compartits i en aquest cas l’IBI 
que no té efecte perquè nosaltres estem en revisió, però sí de les plus vàlues a 
les quals nosaltres hem decidit aplicar-li una bonificació del 60% que és la 
màxima que permet la Llei. 
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 Des d’un punt de vista purament municipal, les bases del nostre 
pressupost és un increment dels impostos i taxes del 3,8%, que és la intenció 
de mantenir el poder adquisitiu del pressupost municipal. De fet nosaltres 
pensem que aquest any la inflació acabarà per sobre d’aquest 3,8% i això 
suposarà -relacionat també amb el capítol de transferències de l’Estat i de 
partició dels impostos- un increment d’aquesta patida que oscil·larà al voltant 
del 7,76%. 
 
 El segon element fonamental del pressupost és la ambició social i 
medi ambiental. En aquest sentit, està previst un increment de la despesa 
corrent del 6,99%, molt per sobre de la inflació prevista, que tenen com a 
estació de destí fonamentalment una nova escola bressol, l’increment de la 
despesa social, l’increment de la despesa medi ambiental i el pla de l’entorn, 
manteniment del volum total del deute amb una disminució del 9% de la 
càrrega financera, alliberarem diners d’interessos per donar millors serveis als 
ciutadans/es de la nostra ciutat. 
 
 Tot això ho farem mantenint la inversió al voltant dels nou milions 
d’euros, -mil cinc-cents milions de les antigues pessetes- que fa que la ciutat 
de Cornellà continuï sent una de les que més inversions fa per habitant de 
l’Àrea Metropolitana de Barcelona. 
 
 Des del punt de vista dels ingressos, hi ha un increment previst 
total del 2%. En el cas concret dels ingressos corrents esperem un increment 
del 8% i hi haurà una reducció del 35% de l’apel·lació al crèdit, és a dir, 
anirem a buscar crèdits en un 35 menys que l’any passat i tenim previst un 
creixement dels impostos directes del 5,46%.  
 
 Veureu que les taxes pugen un 18%, però no és perquè hi hagi un 
increment d’aquest tipus, sinó perquè hi ha una quantitat derivada d’un 
aprofitament urbanístic del WTC, pel voltant de 367.000,- euros,  que fa que la 
pujada d’aquest capítol sigui aquesta i no pel mateix increment de les taxes. 
 
 Hem explicat que esperem un important increment de les 
transferències de l’Estat i, en aquest cas, esperem un increment del 10,5% del 
Fons complementari de finançament que inclou, entre d’altres coses, la 
compensació per la pèrdua de l’IAE. 
 
 Fent síntesi, el finançament de la despesa es millora en sentit 
qualitatiu pel següent criteri: passem A finançar la despesa amb un 61% de 
l’ingrés ordinari, -l’any passat l’ingrés ordinari suposava només un 59% de la 
nostra despesa-. S’incrementen les transferències del 27% al 30%, i es redueix 
–com he explicat- substancialment del 14% al 9% l’apel·lació al crèdit. 
 
 Des del punt de vista de la despesa –com deia- s’incrementa també 
un 6,99% i es destaca en el capítol d’inversions, l’escola bressol de Can Suris, 
la remodelació de carrers i places, l’ampliació de la Casa Consistorial, el 
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projecte d’horts urbans, el conveni per a la construcció del viaducte amb la 
Renfe en el pas de la Renfe pel centre de Cornellà. 
 
 Per acabar, vull assenyalar que són efectivament les àrees amb  
contingut social i medi ambiental les que més creixen. Creix Benestar Social 
bàsicament per a l’atenció a la gent gran i a la infància, creix educació per a la 
posada en servei d’una nova escola bressol, creix manteniment per la millora 
del manteniment dels carrers i places però també per a la recollida ja 
tradicional i per a la recollida selectiva. Creix de forma important i es 
mantenen les subvencions per a ascensors i es manté el 0,7% per a cooperació 
i solidaritat, com hem vingut fent els darrers anys. 
 
 Vull acabar aquesta explicació dient que continuem una política 
pressupostària d’equilibri, de salut financera i de contenció de la despesa 
fiscal a la mateixa vegada que l’increment substancial de les partides d’atenció 
de les necessitats dels/les ciutadans/nes de Cornellà. I vull acabar també 
agraint en primer lloc als grups de govern la participació en tota l’elaboració 
del pressupost que ens farà, provablement, que tornem a tenir un pressupost 
vigent l’1 de gener, i també vull agrair als grups de l’oposició, en especial al 
Partit Popular, amb el qual hem mantingut converses per incloure 
compromisos d’obres en el pressupost i que espero es vegi compensat d’alguna 
forma, per dir-ho així, pel  seu vot definitiu.                 
 
 A continuació intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, manifestant que aquests pressupostos -
com bé ha explicat el Tinent d’Alcalde de Planificació, Economia i Hisenda-, 
són uns pressupostos equilibrats amb els que nosaltres estem completament 
d’acord, perquè hi ha un increment important de la despesa social i educació, 
és a dir, es posa en marxa una nova escola bressol a Almeda a principis d’any 
i es comencen les obres d’una altra a Can Suris, a part d’una residència per a 
la gent gran, la qual cosa crec que és molt important. 
 
 Pràcticament tot el que podíem dir ja ho ha explicat molt bé i molt 
clar el Tinent d’Alcalde i per la meva part no tinc res més a dir. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que la nostra 
intervenció serà una mica més llarga que la del company de CiU, i també amb 
una sèrie de preguntes que agrairíem que se’ns contestés en la part de la 
rèplica. 
 
 Aquest any com l’anterior hem rebut una proposta de pressupost 
per poder realitzar consideracions, tot i això, el pressupost era incomplet i, per 
tant, vam haver de demanar informació complementaria per poder realitzar 
l’anàlisi, val a dir, que amb certa dificultat, perquè se segueixen presentant en 
format paper.  
 
 L’Estatut s’ha portat a Madrid en un llapis de memòria i sembla que 
nosaltres no hem descobert encara ni els disquets ni els CD Roms. 
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 Anem al tema: 
 
 El pressupost de l’Ajuntament s’ha vist incrementat en 1.570.120 
euros, cosa que suposa un increment d’un 2,6% en els ingressos. 
 
 Analitzem les despeses per capítols: 
 
 Constatem que el capítol de personal s’incrementa al voltant d’un 
6,3%, que és més del que s’incrementaran el sous per increments per l’IPC i, 
per tant, hem de suposar que el Govern deu tenir previstes noves 
incorporacions en alguns departaments.  
 
 És per això que agrairíem que se’ns fessin arribar els totals de la 
plantilla de personal per àrees,  per  poder analitzar a què responen aquests 
increments. 
 
 Pel què fa a l’Àrea d’Alcaldia, queda clar que l’increment global ha 
estat d’un 3,8%, però si analitzem el pressupost per departaments que formen 
part del Gabinet d’Alcaldia, excloent els Premis Ciutat, que aquest 2006 no es 
realitzaran, té un increment d’un 4,3%.  
 
 Constatem que es manté la partida pressupostaria de 60.000,- 
euros per al Projecte Ciutat, cosa de la qual ens congratulem, ja que consolida 
el projecte de participació. 
  
 Dintre del Departament d’Organització i Programes hem vist una 
reducció important en les partides de beques i ajuts i nous programes de 
ciutat. Reducció d’uns 29.000,- euros que no comprenem. 
 
 Dins la mateixa àrea, Comunicació ha tingut un increment molt 
considerable (un 17,9%), majoritàriament, per publicitat en Educació/ 
Pallassos i Projecte Ciutat.  
 
 Deixant a banda la realització de campanyes de sensibilització -que 
convenim amb el govern, que són necessàries- pel què fa a la resta, 
l’increment no fa més que palesar la necessitat de crear una Comissió formada 
pel conjunt dels Grups Municipals encarregada de la redacció d’un reglament 
d’ús i destinació dels cabals públics invertits en propaganda i publicitat 
continguts en el Pressupost Municipal, cosa que ja fa temps venim reclamant i 
la proposta s’ha vist rebutjada, tantes vegades com l’hem presentat. Com a 
exemple del què diem, cal remarcar una despesa de 23.000,- euros per vídeos 
municipals, dels quals no en tenim ni una trista còpia i, per tant, desconeixem 
el contingut, i, per cert, les còpies són baratetes. 
 
 Abordem l’Àrea d’Interior i Comerç. Tot i que pot semblar que la 
inversió decreix, si analitzem el departament de Contractació i Patrimoni, 
incrementa en un 1,3% i es fa un estalvi perquè es deixen d’utilitzar uns 
espais que abarateixen els costos d’arrendaments, però per alguna altra banda 
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s’hauran de pagar, ja que físicament els departaments estaran ubicats en un 
altre espai. 
  
 Tenim, a més, una altra curiositat: ¿com és que es redueixen a la 
meitat les depeses jurídiques de Secretaria de 60.000,- euros  a 30.000,- euros 
i en dos terços les de contractació de 9.000,- euros a 3000euros.? 
 
 En activitat de l’àrea, hi ha previst un increment d’un 3,2% i s’ha 
incrementat un 14% el què es destina al Consorci per la Dinamització i 
Promoció del comerç.  
 
 Aquest increment, junt amb la reestructuració urbanística que 
sembla que s’ha de fer ¿serà suficient per ajudar a reduir l’impacte que 
suposarà pel comerç local la implantació del nou centre comercial a Cornellà?. 
¿Serviran, encara que sigui per posar les bases, d’un treball destinat a la 
creació de grans eixos comercials potents que donin al comerç local la 
oportunitat de sobreviure?.  
 
 Sembla que el govern ho considera suficient, ja ho veurem. 
 
 Pel que fa a l’Àrea d’Educació, Relacions Ciutadanes i Societat del 
Coneixement, té un increment global del 5,2%.  
 
 Tenim unes preguntes tècniques al Departament de Manteniment i 
Serveis. ¿Per què hi ha baixes per un valor de 39.000,- euros en diferents 
subministraments de l’Àrea Educació i baixes per 68.000,- euros en 
subministraments de llum exterior?. 
 
 En l’Àrea d’Educació s’han reduït les atencions protocol·làries, cosa 
que veiem molt correcte, però també s’ha reduït en 11.000,- euros la partida 
de suport a recursos pedagògics que no entenem la reducció. 
 
 D’altra banda i, gràcies a l’impuls del nou Govern de la Generalitat, 
hi ha un increment més que considerable dintre de l’Àrea d’Educació per 
diversos conceptes, com el Pla de l’Entorn, on Cornellà és centre de prova 
pilot, i la posada en marxa d’una altra Escola Bressol que el govern de la 
Generalitat subvenciona les places noves amb més de 5.000,- euros per plaça 
nova creada, i de 1.800,- euros per manteniment de plaça. 
 
 Centrant-nos ara en l’Àrea de Cultura, Cooperació i Solidaritat, 
constatem que té un increment global d’un 11,8%, però no oblidem que aquest 
any és un any de Pallassos i que la partida expressa 153.000,- euros  per a  
aquesta activitat. 
 
 Tot i això, ens arriben bones noticies del Grup Parlamentari d’ERC 
al Congrés. Per aquest any 2006 en els Pressupostos generals de l’Estat es va 
aprovar la setmana passada una esmena d’ERC en què reclamàvem una 
partida al Ministerio de Cultura per aquest concepte de 60.000,- euros.  
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L’increment real de cultura sense contar els Pallassos, només ha estat d’un 
3,9%. 
 
 On veiem un increment important és a l’Àrea d’Esports, per la 
transversalitat del projecte Pla de l’Entorn quantificat en 28.300,- euros, i una 
altra partida anomenada Activitats-Esports que s’ha doblat, que no sabem si 
té alguna relació amb aquesta transversalitat o és pròpia del departament. 
 
 Cooperació ha tingut un increment de 4,9%, però Projectes de 
cooperació incrementa 6,5%. 
  
 Tot i això, seguim per sota del 0,7% global d’ingressos de 
l’Ajuntament i per bé que ja sabem que el Govern, només té com a objectiu el 
0,7 dels capítols I i II d’ingressos, nosaltres no ho veiem de la mateixa manera 
i així ho volem dir.   
 
 Dintre de Joventut, trobem la subvenció remarcable -dintre del 
marc Pla de l’Entorn- d’una partida de 15.400,- euros i l’increment 88%, del 
qual una part molt important també fà referència a aquest Pla. 
 
 A l’Àrea de Planificació, Economia i Hisenda, la inversió és notable. 
En cursos de formació  a l’Àrea de Treball. I tenim un dubte en l’Àrea de 
Tresoreria. Per què recaptació passa a tenir una despesa pressupostada de 
245.570 euros?. 
 
 Atacant l’Àrea d’Urbanisme i Infrastructures -interpretis atacant en 
el sentit d’abordar i no en cap altre-, percebem la reducció d’una partida 
d’assistència tècnica de 60.000,- euros  a 0,- euros en un any, i voldríem que 
se’ns instruís  sobre quina explicació té. 
 
 De les àrees dependents d’ICV-EUiA, Salut Pública el seu 
pressupost decreix, a causa de la desaparició d’una sèrie de treballs tècnics  
que fan reduir el pressupost en 4.000,- euros. L’increment important es 
reflecteix en Benestar Social, que augmenta al voltant d’un  7,4%, però hi ha 
una partida que ens té encuriosits: veiem que s’ha reduït en 11.000,- euros el 
servei de tele assistència. Aquest tema va ser objecte d’una conversa 
mantinguda l’any passat amb la regidora responsable de l’Àrea, i se’ns va dir 
que la partida pressupostaria -la que teníem l’any 2005-  era la necessària per 
tal que totes les persones que ho necessitessin fossin ateses. Amb aquesta 
reducció se’ns planteja un dubte raonable que és: tenim menys gent gran o 
potser que hem externalitzat el servei?. Esperem la vostra resposta. 
 
 D’altra banda, hi ha una transferència a la Fundació Privada per a 
persones Dependents de 70.000,- euros, que juntament amb la col·laboració 
del Departament de Benestar i Família de la Generalitat per haver estat triada 
Cornellà ciutat pilot, la nostra ciutadania se’n veurà beneficiada.   
 
 L’Àrea de Medi Ambient  ha incrementat el pressupost un 4%, cosa 
que celebrem, però hi ha dues novetats transversals que són la partida d’horts 
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urbans amb un valor de 700.000,- euros i un calendari d'implantació per a la 
recollida de fracció orgànica que més endavant en el Ple se’ns comentarà. Més 
enllà de la valoració econòmica que només el govern pot quantificar, nosaltres 
valorem positivament aquestes dues actuacions polítiques de les quals 
nosaltres ens en sentim “impulsors”. 
 
 Què aporta CiU a aquests pressupostos?. Un increment d’un 2% pel 
Consorci de Normalització Lingüística amb 90.000,- euros?. En això es 
tradueix econòmicament el compromís que el company Molina deia en el seu 
discurs d’ara fa un any haver rebut de l’Alcalde, de destinar més pressupost 
per polítiques del foment de l’ús social del català?.  
 
 Hem de començar ara a parlar de Consolidat -conjunt d’empreses 
públiques participades majoritàriament per l’Ajuntament Precsa, Emducsa i 
Institut Municipal de Radio Difusió-. 
 
 Entenem que per poder consolidar el pressupost, l’empresa pública 
ho ha de fer segons els conceptes pressupostaris i la comptabilitat municipal, 
no segons la comptabilitat mercantil que regeixen en les empreses que no 
tenen aquest caràcter. Per aquest motiu, hauria de ser considerada com a 
inversió en el pressupost consolidat aquella despesa que si fos executada 
directament per l’Ajuntament, així es consideraria. A l’hora de consolidar el 
pressupost, mana l’estructura pressupostaria municipal tal i com diu l’article 
116 del Reial Decret 500/1990. 
 
 El pressupost de l’Ajuntament és impecable, però un terç dels 
diners municipals, 36 milions d’euros de 98 milions d’euros –un 36%- escapen 
al control municipal, a l’obligada i ben delimitada per la llei -transparència 
dels diners públics-. Amb el pressupost podem saber què es gastarà en 
bolígrafs un departament de l’Ajuntament, o que EMDUCSA comprarà 4 
monitors TFT, però en canvi tenim una partida de 32 milions d’euros en 
“despeses de promocions i construccions”, que estan molt superficialment 
desglossades en un informe d’objectius, sense definir, per exemple, les vies 
exactes i concretes de finançament. En aquest mateix informe d’objectius, 
parla d’algunes actuacions sense detallar el cost, com exemple, la urbanització 
de la plaça de l’Església o l’accés a Estació de Cornellà. 
 
 Volem aprovar un pressupost sense que en la documentació ni en la 
informació pública hi hagi de forma visible i clara la gestió d’un terç del 
pressupost municipal, amagant i convertint en opaca la gestió urbanística i de 
la pràctica totalitat de la inversió municipal.  
 
 Faríem un símil, el pressupost municipal és el menjador de 
l’Ajuntament que està impecablement endreçat i a punt per rebre visites, però 
no podem veure la cuina. No ens  ensenyeu què s’hi cou. Només ens permeteu 
veure el menjador. Per tant, demanem que a partir d’ara hi hagi un gir de 
180º. 
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 Com bé sabeu, la documentació era incompleta al matí, desprès de 
la convocatòria del Ple. Hi ha 364 dies per fer un pressupost, i el dia que 
s’envia la convocatòria, legalment, ha d’estar a disposició tota la documentació 
per poder ser consultada per qualsevol regidor/a del consistori.  Si no és així,  
això no fa més que entorpir la nostra feina, sobretot als regidors de l’oposició 
que no treballem cada dia a  Cornellà. 
 
 En la documentació d’EMDUCSA presentada hi ha una memòria 
d’objectius i un resum de finançament, que esdevé una informació curta i 
simplista que no permet endevinar quin és l’origen real del finançament de les 
actuacions. La documentació presentada porta el títol just per complir amb la 
llei però no conté la informació suficient ni el grau de detall que exigeix la llei 
de Bases de Règim Local (decret legislatiu 2/2003). 
 
 Es reconeix com a única inversió d’EMDUCSA, la compra de 
material informàtic i mobiliari per valor de 26.670,- euros, que tampoc es 
justifica com es finançaran. D’altra banda, a l’hora de consolidar el 
pressupost, resulta que en lloc dels 26.670,- euros, en el capítol VI només hi 
ha 23.968,- euros. Com és? S’han perdut tres mil euros pel camí?  
 
 En la documentació del punt de pressupostos, l’informe financer 
d’Intervenció també és molt curtet, i no entra a comentar l’estat de 
consolidació sinó només la justificació dels ingressos i despeses del pressupost 
municipal. 
 
 Voldríem fer-vos un parell de preguntes més: 
 
 Si l’Ajuntament fa un pavelló, això és comptablement una inversió? 
 Si EMDUCSA fa un pavelló, això és  comptablement una inversió? 
 
 Altrament, què passa amb els ajuts atorgats a Cornellà mitjançant 
la Llei de barris?. No semblen constar per enlloc en el pressupost municipal ni 
el en consolidat. Quina via d’entrada tenen en el pressupost de l’Ajuntament i 
a l’empresa EMDUCSA, encarregada d’executar-ho? 
  
 Com és que no es preveuen els diners previstos ja per al 2006 si 
legalment l’ajut ja està concedit i és en ferm?. I si no està quantificada la 
partida del 2006, per part de la Generalitat, per què no s’obre la partida 
d’ingrés pendent de rebre amb un import simbòlic?. 
 
 Per acabar, parlar de falta de transparència i d’informació no és 
acusar de què es faci res il·legal o malament. Però passa aquí allò de la “mujer 
del César que no sólo ha de ser honrada, sinó que además debe parecer-lo”  
 
 Entenem que les empreses municipals poden servir per agilitzar 
tràmits, ser eficaços i eficients en la gestió dels diners públics, però la seva 
existència no ha de servir d’excusa per amagar la gestió política dels diners 
públics. La gestió mercantil no està renyida amb la gestió transparent si hi ha 
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voluntat política d’informar, i aquesta voluntat és la que no es veu prou 
reflectida en aquest pressupost.   
 
 Confiem  que l’Alcalde vulgui fer-nos partícips de la gestió diària de 
l’empresa municipal EMDUCSA i ens convoqui al Consell d’Administració  
amb la periodicitat que faci possible que fem un seguiment acurat de la gestió 
d’aquest organisme. 
  
 EMDUCSA haurà de realitzar un pla d’inversions i execucions 
bimensuals, se’ns hauria de comunicar totes les transferències que hagin 
rebut i quina serà la seva finalitat. EMDUCSA haurà d’explicar al Consell 
d’Administració totes aquelles despeses que té, per tal que els membres del 
Consell puguin saber, a l’igual que en el pressupost de l’Ajuntament, quants 
bolígrafs i folis gasta cada àrea. 
 
 Amb això visualitzaríem un efectiu canvi de tarannà que faria 
possible que en un futur no molt llunyà, poguéssim donar el nostre suport als 
pressupostos, però ha d’entendre que no podem signar-li un xec en blanc, no 
ens podem jugar tota una trajectòria política. 
  
 Encara que els hi reconeixem que potser els nostres camins poden 
arribar a confluir, perquè tenim horts urbans, tenim calendari de recollida 
selectiva, tenim cotxe híbrid, perquè el pressupost de Cornellà aquest any és 
més social que mai gràcies a ERC que té la responsabilitat en la majoria de 
Conselleries que marquen la trajectòria social d’aquest govern, on evidentment 
vostès també hi son.  
 
 Seguim tenint grans diferencies amb el seu model de ciutat, tant a 
nivell de potenciació del comerç local vers els grans centres comercials, com 
l’estudi de convenis que es vol realitzar per edificar a Ribera-Salinas. 
 
 Per tot això, aquest any el nostre posicionament vers els 
pressupostos municipals serà una abstenció,  i més que una abstenció un vot 
de confiança que esperem no haguem de rectificar. 
 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal d’ERC-AM, senyor Salvador Colominas Tutusaus.  
 

 Acte seguit intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a  
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, en primer lloc, vull 
dir una cosa. Com he fet un compromís de què en cada Ple faré alguna cosa 
en català com a símbol de bona voluntat i d’un ferm propòsit de que quan 
acabi la legislatura sinó tot, com a mínim no la meitat. En aquest tema haig 
d’estar “con todas las luces”, i per tant avui serà curt. 
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 Voldria dir  en primer lloc que m’heu de permetre una reflexió i és 
que aquest Ple és, sense cap mena de dubtes, el més important de l’any,  el 
que més interès hauria de despertar a la ciutadania, del que més difusió i més 
informació hauria de fer l’equip de govern i els equips de l’oposició. 
 
 Avui s’aprovarà com i on es gastaran l’any vinent els impostos que 
tots/es paguem i, pel que veig, ni l’equip de govern ha estat capaç de 
despertar l’interès de la ciutadania, ni l’oposició sembla ser, tenim el do de la 
convicció per despertar l’interès pel Ple, i ho dic per l’aforament que tenim en 
el Ple. 
 
 M’heu de permetre dir que aquest Ajuntament fa olor a cloroform i a 
mi no m’agrada. Qualsevol cosa abans de l’avorriment o la indiferència, i 
aquesta  ciutat està avorrida del que fan els seus polítics,  del que debaten, i 
això penso que no és bo. 
 
 Aquesta és una reflexió abans de parlar d’un dels plens més 
importants de l’any, en què no tenim ningú del públic que no sigui premsa o 
els tècnics de l’Ajuntament, i jo crec que és una cosa a reflexionar. 
 
 Debatem un pressupost importantíssim, sense les empreses gairebé 
seixanta milions d’euros -uns deu mil milions de les antigues pessetes-, i amb 
les empreses municipals noranta-vuit milions sis-cents noranta mil set-cents 
divuit euros –un poc més de setze mil milions de pessetes-. Molt diner, molts 
problemes i necessitats per resoldre, moltes reivindicacions i serveis que donar 
als contribuents i poquíssim interès d’ells pel Ple. Falta d’informació? 
Possiblement. De totes formes, és una  dada per a la reflexió i per a possibles 
accions en pro de despertar una mica l’interès per això. 
 
 Dit això, parlem del pressupost. No compartim l’idea que per a 
donar un bon servei s’hagi d’estar contínuament pujant impostos –vostès ho 
saben-, ja que l’eficàcia d’un bon govern està en gestionar els recursos que es 
tenen amb sobrietat, eficàcia i transparència. Fomentar el creixement 
econòmic d’una ciutat és la base per a disposar d’una bona economia i, pel 
que es veu en aquests pressupostos, no s’aconsegueix frenant la baixa en 
obertures de comerços  i negocis. 
 
 Nosaltres incidiríem en facilitar i incentivar als empresaris i 
comerciants, perquè s’incrementin les obertures de comerços i de petites i 
mitjanes empreses,  facilitar-los la vida perquè no marxin de la nostra ciutat i 
promoure polítiques que els permetin créixer  i donar treball a persones que 
gairebé sempre són de Cornellà. 
 
 A l’hora de decidir quines són les àrees en les que s’han 
d’incrementar o reduir les partides és un altre punt del que diferim bastant 
respecte dels criteris del govern municipal.  
 
 Ens interessa de manera particular que es donin més recursos a 
aquelles que hagin de donar serveis immediats i primordials. Aquelles de les 



25 

que depengui el benestar i els serveis socials de les  famílies, de les persones 
grans i discapacitades, de la dona,  però sobretot s’hauria de prioritzar els 
sectors de població més necessitats i de major risc –els de pobresa-. 
 
 Pel que veiem, pugen els impostos, -pel que hem pogut comprovar 
al llarg d’aquest dies i del mes passat amb les Ordenances Fiscals- uns més i 
d’altres menys, però pugen i, a més, aquest any s’actualitza el cadastre amb 
l’important pujada que li correspon aquest any i després els que venen. 
 
 Malgrat això, els ingressos creixen molt poc en general, baixant o 
estancant-se segons l’àrea. No obstant, les despeses hem vist que creixen 
segons en quina àrea més que en d’altres. 
 
 Creix bastant el capítol I. Pel que hem pogut comprovar sobretot 
l’informe de l’Interventor, no només per l’augment del conveni sobre els sous, 
que res tenim a dir a això, sinó que sembla ser que encara es pensa seguir 
ampliant la plantilla, i la meva pregunta és si pel procediment d’urgència que 
he comentat abans. D’això també al llarg de l’any tindrem molt a dir. 
 
 Creix la despesa d’Alcaldia, de comunicació, creix joventut, medi 
ambient, treball, educació, cooperació, esports, cultura, relacions ciutadanes i 
recursos per al món associatiu, i sobretot també creixen les multes, la 
recaptació de multes que és quelcom que m’agradaria destacar-lo, i tornaré a 
destacar-lo després més endavant. 
 
 No obstant, jo he fet un desglossament. Amb aquest document que 
se’ns ha donat s’hagués pogut treballar més, i nosaltres ho hem demanat, i 
torno a reivindicar a veure si l’any pròxim es pot donar aqueix document   
quinze dies abans i potser puguem treballar bé, però bé, de totes formes la 
meva intenció avui no és desglossar el pressupost, atès que -com ha dit el 
Tinent d’Alcalde- hem decidit el vot i, per tant no ho farem ara, però sí que ho 
farem a traves de tot l’any en què desglossarem el pressupost i, d’alguna 
manera mirarem o inspeccionarem les àrees i com es fa la despesa, això és 
clar. 
 
 L’ensenyament, la sanitat, els serveis socials no se’ls dóna des de 
els recursos municipals –no dic que no pugin algunes àrees d’aquestes que he 
anomenat-, però no se’ls dóna des dels serveis municipals, des del pressupost 
pròpiament municipal, la importància  que s’hagués de donar.  
 
 Si les partides destinades a alguna d’aquestes àrees que he dit 
abans i torno a dir creixen una mica, és sense dubte –i això sí que ho hem 
estat comprovant àrea per àrea-  gràcies a les subvencions transferides des 
d’altres administracions. 
 
 Hem llegit l’informe de l’Interventor, i difereixo també amb el Tinent 
d’Alcalde d’Hisenda, en l’equilibri del pressupost, doncs sembla ser que ell no 
pensa igual, i hi ha un desequilibri pressupostari important, i, per tant, crec 
que s’ha de fer el mateix que es va fer l’any passat.  
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 Dit això, i atès que en matèria d’habitatge i infraestructures es fa 
una acceptable aposta i tenint en compte el compromís donat pel govern 
quant a la reparació de les zones degradades, algunes com el sector Segarra o 
el sector de la zona antiga de Telefònica, reivindicat des de fa molt temps pels 
seus veïns i que el nostre Grup va traslladar als plens, s’està reparant o 
s’acabarà de fet el pròxim any. 
 
 Amb el convenciment, a més, de què aquest govern donarà suport, 
sens cap mena de dubte, a algunes iniciatives que el Grup del Partit Popular 
presentarà i va presentar en aquest Ple, en benefici indubtable de la ciutat, el 
nostre Grup opta per l’abstenció en lloc del vot en contra com a mostra 
inequívoca de bona voluntat i de seguir complint amb allò que ens vàrem 
comprometre al principi d’aquest mandat, que no és cap altre cosa que exercir 
una oposició ferma però, a la vegada, lleial i de cooperació en l’exercici diari de 
fer entre tots que la nostra ciutat sigui un lloc en el que tots puguem conviure 
de la millor manera possible. Estic segura que aquesta cooperació la 
ciutadania ens l’agrairà. 
 
 A continuació pren la paraula la Regidora del Grup Municipal 
d'ICV-EA-EPM, senyora Carmen Romero López, per manifestar que, com a 
Grup i com a membres del Govern d’aquesta ciutat, evidentment que votarem 
que sí a aquests pressupostos, ens sentim partícips i, per tant, el nostre vot ja 
no cal explicar-lo. 
 
 No obstant, voldríem fer algunes consideracions. Els pressupostos 
de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat per al 2006 són uns pressupostos  
adreçats  a cobrir  les necessitats  de la ciutadania  i al servei dels projectes 
previstos per a aquest any a la nostra ciutat. 
 
 Els pressupostos d’aquest any tenen una clara orientació cap a les 
polítiques socials: cultura, educació, benestar social i medi ambientals, en 
tant que es concreten alguns projectes nous i accions previstes que estaven en 
el PAM i que es realitzaran, moltes d’elles,  des de  la transversalitat amb 
altres departaments.  
 
 Són uns pressupostos que consoliden clarament l’esforç inversor  
que representa un 16% del total, fet que ja es va iniciar l’any passat. D’altra 
banda, si fem els càlculs del total del pressupost -despeses de funcionament i 
inversió- la repercussió per habitant seria de 707,- euros que és una de les 
xifres més altes de la comarca.  
 
 Creiem que són uns pressupostos que no incrementen la pressió 
fiscal  a la ciutadania, com es va demostrar ja, i són uns pressupostos 
marcats pel rigor, l’equilibri i la voluntat clara de la millora de la gestió i 
control del deute.  
 
 Malgrat tot, creiem que és necessari fer altres consideracions.  
 



27 

 Des de mitjans dels anys 90, aproximadament, el Grup Municipal 
d’ICV ha votat a favor dels pressupostos municipals d’aquest Ajuntament, 
arribant a acords parcials i, així també ho ha fet en algunes ocasions Esquerra 
Unida i Alternativa, amb unes o altres sigles, tant estant en l’oposició com des 
que formem part del govern d’aquesta ciutat.  
 
 Sempre hem cregut que era bo i democràtic arribar a pactes sobre 
projectes, accions i objectius de ciutat que es reflectien en partides concretes 
en els pressupostos, i què, per tant, deixaven palès el compromís d’executar-
les. No hi ha canvis sense diners.  
 
 Malgrat aquesta voluntat de diàleg i de compromís i d’assumir la   
corresponsabilitat, sempre hem mostrat també unes certes consideracions 
que, per exemple, quan es fa un estudi tipus DAFO, o sigui, un estudi dels 
punts forts i dèbils que planteja un tema, és sa i necessari tenir en compte.   
 
 Per a la nostra coalició d’ICV-EA, és d’obligat compliment fer aquest 
exercici i explicitar amb sinceritat i amb talant obert, a més dels punts forts 
que tenen els pressupostos d’enguany -i que ja hem comentat d’entrada i que 
em sembla que són els principals- també tenir en compte alguns punts dèbils 
que es reflecteixen més que en números, en voluntats o en formes 
metodològiques. 
 
 Per això creiem que –com també s’ha dit aquí i s’ha comentat per 
altres grups- proposem que en exercicis posteriors, juntament amb 
l’avantprojecte de pressupostos, se’ns faciliti en suport informàtic un 
document resum que faciliti a tothom l’estudi posterior i que contingui els 
criteris generals, els canvis més significatius, les incorporacions de programes 
o serveis i baixes importants amb una certa justificació d’aquests canvis, i, si 
és en suport paper que com a mínim estigui paginat, que el document estigui 
d’una manera que sigui més fàcil poder treballar amb ell, com a mínim que 
sigui més accessible. 
 
 També creiem que s’ha de tornar a cercar alguna fórmula 
pedagògica i eficaç per tal de poder comunicar a la ciutadania aquest 
pressupost, ja sigui a través dels Consells Municipals de participació 
ciutadana, amb les regiduries de Districte, amb reunions informatives amb 
entitats relacionades amb temes específics o amb un monogràfic del butlletí 
Cornellà Informa,  o qualsevol altre sistema “imaginatiu”. 
 
 D’altra banda, de la mateixa manera amb voluntat pedagògica i 
didàctica, creiem que perquè siguin més entenedors, no només pel Consistori 
sinó també per la pròpia ciutadania, fora bo que en aquests documents  
quedin clares un seguit de coses com, per exemple, que restin palesos tots 
aquells programes o projectes d’inversió que estan relacionats amb els  plans o 
acords aprovats en Ple, per exemple, els que deriven del Pla d’Habitatge 
d’enguany  o del Pacte Local per l’Ocupació etc.  
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 Que de la mateixa manera restin clars també els programes que es 
deriven cada any del desenvolupament del PAM i que igualment quedin 
suficientment clars per poder accedir a ells tots aquests que tenen a veure 
amb acords amb entitats o amb mocions o amb precs, etc. 
 
 Creiem també que fora bo donar coneixement del resultat de la 
partida de “Projectes de ciutat”, com segueix i en quin nivell es troba. 
 
 Per tant nosaltres -com no podia ser de cap altre manera- no tenim 
cap mena de problema quant a l’elaboració, com s’ha fet, com s’ha discutit 
internament i com s’ha elaborat el pressupost amb els criteris generals, però sí 
creiem que pel que fa a la manera de presentar-los, la manera de donar-los a 
conèixer, encara podem millorar molt més i sobretot podríem fer-los més 
entenedors per a tothom, no només per al Consistori sinó també amb la clara 
voluntat de què fos d’interès públic i que la gent pogués accedir i entendre per 
què es fan les coses i amb quins diners es fan.    
 
 Novament intervé el President-Delegat de la Comissió Informativa de 
Planificació, Economia i Hisenda, senyor José Luis Morlanes Galindo, per 
manifestar, breument, i sobre la base de què no hi ha un desacord sobre el 
pressupost perquè no hi ha cap Grup que estigui en contra, jo no animaré un 
debat innecessari, però sí que m’agradaria puntualitzar dues coses, una per 
injusta i una altra per equivocada. 
 
 Pel que fa a la injusta –senyora Albiol- és que m’ha semblat 
entendre que tu reduïes l’aportació de Convergència a l’increment del petit 
percentatge o del gran percentatge de normalització lingüística a aquest 
pressupost, i crec que això no és just perquè aquest és un pressupost de tots 
els Grups de Govern i l’aportació del Grup de CiU a l’igual que el d’ICV-EA-
EPM, o ERC-AM, ha estat una aportació al conjunt del pressupost, i com que 
suposo que potser no tens coneixement, doncs aprofito i t’ho aclareixo. 
 
 La segona qüestió que volia dir és que deu ser molt difícil no votar a 
favor d’aquest pressupost sent d’esquerres, perquè avui no es vota el 
pressupost consolidat, el pressupost consolidat està l’informe, està el dossier, 
està l’expedient, però es vota només el pressupost municipal, aquest que tu 
has dit “impecable, transparent, ben elaborat”. 
 
 Es vota només aquest pressupost que, a més, has dit que és 
socialment solidari, medi ambientalment compromès, has dit que gràcies a 
Esquerra –per suposat- tots els ciutadans/es que són d’aquest partit i paguen 
els seus impostos estan contribuint en aquest pressupost, i, per tant, també 
gràcies a Esquerra. Ha de ser molt difícil, donat que estan d’acord formalment 
amb la presentació del pressupost i amb el contingut social del mateix, -el més 
social que s’ha presentat, has dit- ha de ser molt difícil votar en contra. 
 
 Penso que ja és un avanç votar l’abstenció en aquest inici, a veure 
si fem tots un esforç i acabem votant més amb sintonia amb el que cadascú 
diu i pensa.      
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 Al final hi ha una pregunta que per a mi és definitiva i és: amb 
aquests pressupostos els ciutadans/es de Cornellà tindran una vida una mica 
més bona o no?. Al final, és això. Crec que és innegable que amb aquest 
pressupost, amb el seu compromís social i medi ambiental i sobretot amb la 
vocació de participació, perquè darrere del tema dels esplais, de les 
associacions de veïns, hi ha un compromís de construir ciutat amb la gent 
organitzada, per tant, crec que la resposta indubtablement és sí, aquests 
pressupostos contribuiran a què la gent visqui una mica millor en la nostra 
ciutat. 
 
 Acabo dient un parell de coses. Una a la senyora Espinosa i una 
altra a la senyora Romero. A la senyora Espinosa, que hi ha una part de 
l’increment de la despesa que es finança amb la reducció de la despesa 
financera. Si veu el pressupost, veurà que hi ha una reducció del 10% de la 
càrrega financera, i aquest 10% se’n va a finançar despesa social i altra 
despesa.  
 
 Després dir-li a la companya i amiga senyora Romero, que no se li 
pot demanar al Pressupost allò que el pressupost no pot donar-te, és a dir, el 
Pressupost segons la Llei té una formalització de presentació que gairebé no 
ens deixa ni mig centímetre de discrecionalitat. Aleshores, tot això que 
planteja, com a Tinent d’Alcalde que és d’aquest Ajuntament, ho trobarà a la 
Junta de Govern, a les Comissions de treball i, per tant, demanar-li al 
Pressupost que doni allò que el pressupost no pot donar, és fer una injustícia 
pressupostària. 
 
 Acte seguit pren la paraula el Regidor del Grup Municipal de CiU,  
senyor Francesc Molina Núñez, per manifestar que, en primer lloc, vol donar 
les gràcies a la senyora Pilar Albiol per tenir-me tan present en el teus 
pensaments, donat que he vist que ha estat el cas més personalitzat de tots. 
 
 Crec que la seva intervenció ha estat fruit –suposo- del 
desconeixement que genera el fet de no exercir el vostre dret, com a Grup 
Polític, d’assistir als Consells del Centre de Normalització Lingüística, perquè 
si exercíssiu  aquest dret, suposo que disposaríeu de tota la informació com 
per no intentar minimitzar el que s’està fent a nivell de Normalització 
Lingüística en la Ciutat de Cornellà. 
 
 Per començar, jo et diria que no és una política focalitzada que, a 
més a més, és una política transversal en la que hi ha tota una participació de 
diferents òrgans i de diferents departaments d’aquí del propi Ajuntament, que 
és una política compartida, ja que –diríem- la competència d’aquesta política 
està en la Secretaria de Política Lingüística de la Generalitat i que, per tant, al 
ser una política compartida significa que fem les coses conjuntament i que en 
el tema pressupostari participem tots dos. 
 
 També et recordaré –en aquest cas- que l’increment important, 
inicial del pressupost en l’aportació de l’Ajuntament es va produir de l’any 
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2004 al 2005, i que a partir d’aquí, en el nostre pressupost aquest any hi ha 
una partida que encara estem pendents de poder invertir, donat que fins ara 
no hem pogut arribar a un acord amb la Secretaria de Política Lingüística, per 
poder fer una aportació extraordinària que, en certa mesura, també ha 
paralitzat actuacions previstes des del Centre de Normalització i des de la 
regidoria 
 
 Per tant, torno a insistir, exercint el vostre dret –no dic que 
obligació, però sí dret- d’anar als Consells del Centre de Normalització, potser 
hi ha temes que ja coneixeríeu, en el que, a més a més, compartint 
responsabilitats del vostre Partit des del Govern de la Generalitat i el nostre 
dins del Govern de l’Ajuntament en polítiques de normalització i, la veritat és 
que no voldria entrar més a fons, -si cal que ho fem, ho farem- però només era 
fer aquesta situació del tema, tenint en compte la referència tan específica que 
ha fet i que -torno a insistir- agraeixo que em tingui tan present en els seus 
pensaments.        
 
 Novament intervé la Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, 
senyora Pilar Albiol i Gilabert, per manifestar que, no em sembla correcte que 
escorcem el debat pel fet –diguem- he fet algunes preguntes que al menys 
alguna de totes aquestes es podrien respondre, si no segur que demà em 
trobaré a la taula la resposta, i si no és així, també ho faré avinent. 
 
 Crec que no és injusta la crítica que hem fet a CiU, en tot cas, 
cadascú amb la seva consciència i, evidentment, en vosaltres també hi 
pensem. Tot i això he aconseguit un fet que és que CiU, digués alguna cosa 
més en el Ple, que sempre pot ser interessant. 
 
 El pressupost de l’Ajuntament ho és tot i ho és també el consolidat 
perquè les empreses participades per l’Ajuntament formen part d’aquest 
Ajuntament i, per tant, també es debaten i també se’n pot fer menció. 
 
 També hem dit que nosaltres tenim grans diferències amb el Govern 
d’aquesta ciutat, sinó el nostre vot  no hagués estat el que ha estat, ho he dit 
en la meva intervenció i repeteixo que seguim tenint grans diferències amb el 
model de ciutat –no és frase genèrica, al darrera hi ha altres coses-, tant a 
nivell de potenciació del comerç local vers els grans centres comercials, com 
l’estudi de convenis que es vol començar a realitzar per començar a edificar 
Ribera-Salines. Per tant, diguem que sí, no és que no trobem punts en aquest 
pressupost que no ens sembli correctes i evidentment, hem mencionat tots 
aquests que em semblen correctes. 
 
 El que esperem ara -i per això el nostre vot l’hem canviat amb 
l’abstenció- és un esforç des de la part del govern d’aquesta ciutat per millorar 
la transparència i sentir-nos l’oposició que tinguem la informació que 
necessitem, per tal de poder informar als ciutadans/nes d’aquesta ciutat del 
què es fa amb els seus impostos i amb les transferències que rebem dels 
diferents ens. 
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   Pren la paraula novament la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, 
com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que no diré gaire 
més  cosa de la que hem dit, però sí vull deixar clar que per a nosaltres no són 
uns pressupostos tan socials com es diu aquí. No entraré en detalls però, per 
a mi, no hi ha més referència que el que es dedica a serveis socials, i ha pujat 
molt poc allò que és l’aportació municipal, per tant, si ha pujat una mica és 
pel que he dit, per les aportacions que fan altres ens que res tenen a veure 
amb el pressupost municipal. 
 
 Per tant, el que demano, -i hem dit que fruit de la bona voluntat que 
tenim de seguir treballant i de seguir aportant coses i de seguir discutint i 
diferint, perquè també podem dir  que no estem d’acord en moltes coses- és el 
tema aquest, que hi ha uns serveis socials imprescindibles i irrenunciables de 
la ciutadania que no estan coberts. No vull entrar aquí en un debat perquè ja 
he dit que al llarg de l’any que començarà farem una bateria de propostes, on   
algunes s’aprovaran i altres no, perquè hi ha necessitats que no estan ateses i, 
a més, necessitats urgents de la ciutadania en temes socials. Per tant, -no 
tornaré a repetir números perquè tots els tenim aquí davant- però en el 
Departament de Serveis Socials -per no dir altres àrees que també es poden 
classificar dintre d’un pressupost social-, crec que s’han reduït les partides 
que s’haurien de donar i, per tant, no estem d’acord en què són –com deia la 
senyora Romero- uns pressupostos socials, seran tot menys això.    
 
 Finalment intervé el senyor Alcalde, Antonio Balmón Arévalo, per 
agrair en primer lloc a tot el personal que des de finals de juny destina part de 
la seva feina a elaborar els pressupostos, no sé si en disquets o en paper, però 
sí que amb molt esforç. Això és molt important perquè tots sabem les 
dificultats que tenim per fer tota aquesta feina de forma paral·lela a totes les 
responsabilitats que hem d’assumir. 
 
 Crec que és el segon any que s’aproven els pressupostos al mes de 
novembre, perquè creiem que és una peça fonamental per fer la política de la 
ciutat i perquè es pugui començar el mes de gener. Per tant, en primer lloc, la 
meva felicitació a tot el personal. 
 
 En segon lloc, la meva felicitació als Grups de Govern, al meu, al 
d'ICV-EA-EPM, al de CiU, per la feina que hem fet entre tots, fruit de les 
nostres responsabilitats i dels nostres pactes de govern que, evidentment, 
s’evidencien en allò que representa el pressupost que portem avui a l’aprovació 
d’aquest Ple i, per últim, -i no per això menys important ni rellevant- als 
Grups municipals de l’oposició, a ERC-AM, al PP, perquè crec que fruit també 
de les converses, del tarannà –paraula que a alguns no els agrada- fomenten 
també la possibilitat d’arribar a acords, encara que siguin només per 
aconseguir un vot d’abstenció. 
 
 Això ens dóna confiança a tots. Els que governem per fer les coses 
millor, perquè sempre es poden perfeccionar les coses dintre d’aquest món 
imperfecte i també perquè, com ahir li comentava a la senyora Albiol,  
l’abstenció també és un xec que ens presenteu i que a nosaltres  ens fa també 
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responsabilitzar-nos d’aquest vot, del que significa aquest vot i no ho evitem ni 
ho obviem. A més a més de que es va començar aquesta nova etapa, ha estat 
aquesta Alcaldia la que ha anat tenint contactes trimestrals amb els 
representants del diferents Grups Municipals -en aquest cas els de l’oposició- 
per presentar l’agenda trimestral i parlar dels temes més importants que 
s’anirien tractant durant els mesos següents. 
 
 Crec que això és un bon camí perquè -ja ho vaig dir a l’anterior Ple i 
ho torno a dir- a nosaltres el que ens importa és la nostra ciutat, que per això, 
al cap i a la fi, és pel que ens han escollit. 
 
 Crec que estem davant d’uns pressupostos expansius, són gairebé 
cent milions d’euros. Uns pressupostos on una part, el 25%, procedeix dels 
impostos directes i la resta, el 75%, de les aportacions d’altres administracions 
i de l’activitat que fa aquest Ajuntament. 
 
 Hem de recordar i reconèixer que el canvi de Govern a la Generalitat 
-això és una dada objectiva- ens ha donat molts més recursos de totes les 
àrees, per tant, això no és patrimoni de ningú, ni hauria de ser de ningú, 
perquè la tasca del Govern és la tasca de Govern, a l’igual que l’aportació que 
farà l’Estat és un increment  superior a l’IPC perquè està al voltant d’un 11% i 
un 12%, i no dic qui va aprovar això, per tant, crec que l’important és que els 
municipis tenim més recursos. 
 
 Amb aquests recursos nosaltres podríem mantenir les polítiques 
que es fan i evidentment millorar la nostra financiació, però, aquí sempre ens 
donem una volta de clau més, i quina és? la de fer més coses. Aquests 
pressupostos tenen, com a mínim, quaranta noves iniciatives, i això és 
important, fruit també dels nostres recursos i crec que això s’ha de tenir en 
compte.  
 
 Nosaltres podríem quedar-nos només en el Pla de l’Entorn que 
presenta la Generalitat, la Conselleria d’Educació, però no és suficient i ho 
doblem i això no es pot “ningunear” ni es pot dir ¡que bé què fareu!, a l’igual 
que amb el tema de tele assistència. Bé, podem explicar moltes coses però són 
més rellevants que l’esmena d’ERC pel Festival de Pallassos. Hi ha  
participació del Govern de l’Estat, del Govern de Catalunya i de la Diputació 
de Barcelona, que ha aconseguit per primera vegada que puguem estar quasi 
al 100%, i en diferents circumstàncies poder oferir a tota la gent de Cornellà 
tele assistència i això s’hauria de saber, perquè per a mi és més important que 
el Festival de Pallassos, cosa que el dia de la inauguració ja agrairé al 
Ministeri de Cultura, aquesta aportació tan important a la nostra ciutat. 
 
 A les preguntes que ha fet el Grup d’ERC-AM, com estem en una 
aprovació inicial, doncs jo mateix donaré resposta a la Portaveu de totes les 
qüestions que ha preguntat i que, evidentment, es podran respondre sense 
cap tipus de problema ni de dificultat. 
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 Voldria fer ara una relació extensiva de totes les nostres iniciatives, 
però dic que aquí hi ha moltes polítiques transversals, no és tan sols el 
creixement del que és el pressupost de l’Àrea de Benestar Social. Hi ha una 
nova Fundació que es posa en marxa per a l’atenció a les persones amb 
dependència que està en un altre capítol, en una altra àrea i que són 70.000,- 
euros. Hi ha també una cosa que ja vaig explicar l’altre dia a la senyora Albiol, 
la Llei de barris que -si llegeixes l’acta que hem aprovat en el Ple-, jo vaig dir 
que en aquests moments estem pendents de signar el conveni i tu vas explicar 
per periodificar com seran els ingressos en els propers anys  per part de la 
Conselleria en funció dels projectes que hem presentat, i com això no ho tenim 
previst, evidentment el pressupost és flexible, no és una qüestió rígida. A la 
senyora Espinosa no li agrada molt que aprovem modificacions de crèdits, 
però és que és així perquè sinó, aprovaríem avui un pressupost i qualsevol 
cosa que pugui passar durant l’any doncs no podríem fer-hi res, i és evident, 
per sort, que el pressupost té vida i flexibilitat, i així doncs, aquestes mocions 
que dius que presentaràs, si fem cas, d’alguna forma haurem de reflectir-les 
en pressupostos a no ser que presentis mocions que no tinguin res a veure 
amb la necessitat de gastar diners, cosa que també t’agrairíem. 
 
 Però, bé, deixant aquí el tema, crec que entre tots i entre totes, les 
coses que farem, -ho torno a dir que és de tots/es les persones que estem 
aquí-, la residència de la gent gran  no serà del govern, els habitatges que 
farem no seran del govern, els parcs nous que es faran no seran del govern, 
els carrers que s’arreglaran no seran del govern, sinó que seran dels 
ciutadans/es i això, com a mínim, crec que és el que ens ha d’enorgullir a 
tots/es, d’estar en una ciutat que és possible mantenir una inversió i uns 
pressupostos tan importants i fer-ho d’una forma expansiva. Per tant, agraeixo 
el to del debat i agraeixo, evidentment, els vots. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Abstenció:  
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
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Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro, José Luis Morlanes Galindo i 
Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES, URBANISME, 
MANTENIMENT, SERVEIS I MEDI AMBIENT 
 
 5.- Encarregar a la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea  
Metropolitana de Barcelona (MMAMB),  la gestió de la  consultoria i 
assistència tècnica per a la redacció del projecte executiu d’urbanització 
del tram actual de la carretera d’Esplugues (comprés des de la rotonda a 
prop del carrer Lluís Muntades, fins a la rotonda a prop del carrer 
Filipines) i, en conseqüència, aprovar el text del conveni de col·laboració 
per al seu  finançament a subscriure entre l’esmentada Mancomunitat i  
l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat.  
 
 DICTAMEN 
 
 “Vista la proposta del text del conveni de col·laboració per al 
finançament de la consultoria i assistència tècnica per a la redacció del 
projecte executiu d’urbanització de la plaça de l’Església del municipi de 
Cornellà de Llobregat, a subscriure entre l’Ajuntament de Cornellà de 
Llobregat i la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona (MMAMB). 
 
 Vist l’escrit de la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona (MMAMB), que ha tingut entrada en aquest 
Ajuntament el dia 24 d’octubre d’enguany, amb Registre General d’Entrada 
núm. 37.828, mitjançant el qual comuniquen que la Junta de Govern Local de 
la Mancomunitat, va adoptar en la sessió del dia 6 d’octubre de 2005, l’acord 
d’aprovació del conveni abans esmentat. 
 
 Atès que ambdues institucions han acordat finançar conjuntament 
el cost que suposarà la redacció dels documents de les obres esmentades, per 
la qual cosa la consignació pressupostaria està subordinada als crèdits que es 
consignin al pressupost de l’exercici de l’any 2006, per un import de 
93.233,24  euros. 
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 Atès el que disposa l’article 15.4 de la Llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment 
administratiu comú, en relació a que l’encàrrec de gestió entre diferents 
Administracions es formalitzarà mitjançant la signatura del corresponen 
conveni, així com l’art. 6 de l’esmentada Llei i l’art. 303 i següents del vigent 
Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals,  referents als convenis 
de col·laboració entre Administracions. 
 
 Atès el que disposen els articles 22 i 47 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local relatius a les competències 
atribuïdes al Ple de la Corporació Local i a l’adopció dels seus acords. 
 
 Vist l’informe favorable, emès en data 11 de novembre de 2005, per 
la cap administrativa d’Urbanisme, obrant a l’expedient. 
 
 Per tot això, el President de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, proposa a l’Ajuntament Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.-  Encarregar a la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea  
Metropolitana de Barcelona (MMAMB), la gestió de la  consultoria i assistència 
tècnica per a la redacció del projecte executiu d’urbanització de la plaça de 
l’Església del municipi de Cornellà de Llobregat i, en conseqüència, aprovar el 
text del conveni de col·laboració per al seu  finançament a subscriure entre 
l’esmentada Mancomunitat i  l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, el qual 
s’adjunta com annex al present acord i que forma part integrant del mateix. 
 
 Segon.- Facultar al senyor Antonio Balmón Arévalo, Alcalde-
President de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, perquè procedeixi a la 
formalització d’aquest  acord mitjançant la signatura del conveni aprovat. 
 
 Tercer.- Autoritzar i disposar la despesa de tramitació anticipada 
de 93.233,24 euros, corresponent a l’aportació municipal a la MMAMB, amb 
aplicació al pressupost de l’exercici 2006, partida pressupostària 
72.432B0.76303, subordinada als crèdits que es consignin al referit 
pressupost: 
 
Pressupost per aquesta assistència tècnica .........186.466,47 euros (IVA inclòs) 
 
Aportació Ajuntament anualitat 2006 ..... 93.233,24 euros (IVA inclòs) 
Aportació MMAMB .................................. 93.233,23 euros (IVA inclòs) 
 
 Quart.- Trametre el present acord i la còpia del conveni, a la 
Direcció General d’Administració Local del Departament de Governació de la 
Generalitat de Catalunya, de conformitat amb l’article 309.1 del Reglament 
d’obres, activitats i serveis dels ens locals (Decret 179/1995, de 13 de juny). 



36 

 
 Cinquè.- Notificar el present acord a la Mancomunitat de Municipis 
de l’Àrea Metropolitana de Barcelona (MMAMB), així com a la Intervenció 
Municipal, pel seu coneixements i efectes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del President-Delegat de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, senyor Antonio Martínez 
Flor, es fa una explicació del dictamen, manifestant que aquest és un conveni 
amb la Mancomunitat de Municipis per fer el projecte d’urbanització de la 
zona que va des de la rotonda que hi ha al costat del carrer Lluís Muntades 
fins a la rotonda que hi ha a prop del carrer Filipines, que és des d’on estava 
l’antiga biblioteca fins a la rotonda que hi ha abans d’arribar a l’Eroski. 
 
 Això ve motivat perquè, evidentment, quan es faci el tema del 
viaducte, tota aquesta carretera canviarà i canviarà molt positivament i ens 
alliberarà també d’una part del trànsit que ja ens vam alliberar quan, degut al 
tema del tramvia, es va fer el soterrament d’aquest carrer que sortia a baix. 
 
 Per tant, nosaltres pensem que és un tema molt important, que és 
el que ens donarà la sortida per -al final- emprendre tota la reurbanització i la 
nova imatge del barri Centre-Riera i, per tant, ens ha semblat més interessant 
que fer-lo nosaltres amb el nostres mitjans, fer-lo juntament amb la 
Mancomunitat de Municipis, un concurs on es puguin presentar unes quantes 
enginyeries, uns quants estudis d’arquitectura i que puguem agafar el que 
sigui millor per a la nostra ciutat perquè -torno a dir- és un tema que creiem 
molt important i que per tant s’ha d’estudiar amb molta cura i amb temps.     
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro, José Luis Morlanes Galindo i 
Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 



37 

 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 6.- Donar la conformitat a l’annex del Pla de seguretat i salut 
del projecte d’obres de primer establiment anomenat “Equipament 
esportiu Ribera-Serrallo”, pel muntatge de la marquesina de la piscina 
coberta de l’esmentat equipament. 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist el projecte d’obres de primer establiment anomenat 
“Equipament esportiu Ribera-Serrallo”, redactat per l’arquitecte Sr. Alvaro Siza 
per encàrrec de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, dotat amb un 
pressupost de vint-i-dos milions dos-cents cinquanta-quatre mil quatre-cents 
noranta-un euros amb un cèntim (22.254.491,01), Impost sobre el valor afegit 
inclòs; aprovat inicialment i definitivament per acord de Ple de data 26 de 
març de 2002 i 26 de juliol de 2002, respectivament. 
 
 Vist l’acord del Ple de l’Ajuntament de data 28 de novembre de 
2002, pel qual s’adjudica a Master, Sociedad Anónima de Ingenieria y 
Arquitectura, el contracte d’assistència tècnica per a la direcció, inspecció i 
supervisió de l’execució de les obres i la coordinació en matèria de seguretat i 
salut de les mateixes, per la construcció de l’equipament esportiu Llobregat 
(equipament esportiu Ribera-Serrallo), consistent en: la direcció de l’obra 
(compartida amb l’arquitecte autor del projecte), la direcció de l’execució de 
l’obra, el control de qualitat i la coordinació en matèria de seguretat i salut. 
 
 Vist el Decret de l’Alcalde núm. 288/03, 20 de gener, pel qual es 
designa coordinador en matèria de seguretat i salut durant l’execució de les 
obres a l’enginyer tècnic proposat per l’empresa Master, Sociedad Anónima de 
Ingenieria y Arquitectura, Sr. Ángel Vicente Pérez. 
 
 Vist, així mateix, l’acord del Ple de l’Ajuntament de data 30 de gener 
de 2003, pel qual es dona la conformitat al pla de seguretat i salut del projecte 
d’obres de primer establiment anomenat “Equipament esportiu Ribera-
Serrallo”, presentat per l’empresa adjudicatària Ferrovial Agroman, Sociedad 
Anónima, i informat favorablement per el coordinador en matèria de seguretat 
i salut, Sr. Ángel Vicente Pérez. 
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 Vist l’informe, emès en data 15 de setembre de 2005, per la Cap 
Tècnica d’Urbanisme, respecte de la proposta d’aprovació del pla de seguretat i 
salut en el treball de les esmentades obres,  que tot seguit es transcriu: 
 
 “El Pla de seguretat i salut en el treball, redactat per l'empresa 
Ferrovial-Agroman en aplicació de l’Estudi de Seguretat i Salut (redactat per 
l’enginyer Industrial Francés Velarde i Cecilia i aprovat pel Ple de 
l’Ajuntament), informat favorablement per el Coordinador, en matèria de 
seguretat i salut durant l’execució de les obres, senyor Àngel Vicente Pérez, 
d’acord a l’article 7 apartat 2 del RD 1627/1997, fou aprovat pel Ple de 
l’Ajuntament en sessió 30/01/2003. 
 
 Tal i com estableix l’article 7, apartat 4 del RD 1627/1997, de 24 
d’octubre,  pel que  s’estableixen  les disposicions mínimes de seguretat i salut 
en les obres de construcció, el Pla de seguretat i salut pot ser modificat pel 
contractista, en funció del procés d’execució de l’obra, de l’evolució dels 
treballs i de les possibles incidències i/o modificacions que puguin sorgir al 
llarg de l’obra, sent preceptiu que aquestes actualitzacions, presentades en 
forma d’annex, siguin revisades pel Coordinador en matèria de seguretat i 
salut a l’obra i aprovades, en aquest cas, per l’Administració pública que ha 
adjudicat l’obra. 
 
 L’annex al Pla de seguretat i salut presentat pel contractista és pel 
muntatge de la marquesina de la piscina coberta. 
 
 El citat annex al Pla de seguretat i salut en el treball de les obres de 
construcció de “L’equipament esportiu Ribera-Serrallo”, de Cornellà de 
Llobregat, està informat favorablement pel coordinador de seguretat i salut a 
les obres, senyor Àngel Vicente Pérez. 
 
         Per tant, a criteri del tècnic signant, es pot procedir a l'aprovació de 
l’annex del Pla de seguretat i salut de les obres de construcció de l’Equipament 
esportiu Ribera-Serrallo, presentat per l’empresa Ferrovial-Agroman, com 
adjudicatària de les mateixes.” 
 
 Atès el que estableixen els articles 24 i 25, del Reglament d’Obres, 
Activitats i Serveis dels Ens Locals, aprovat per Decret núm. 179/95, de 13 de 
juny, pel que fa als documents que han d’integrar el projecte. 
 
 Atès que l’adopció del present acord és competència del Ple de 
l’Ajuntament, segons estableix l’article 22.2.ñ) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de las bases de regim local, i el article 52.2.n de Decret Legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Municipal i de 
Règim Local de Catalunya. 
 
 Vist l’informe emès en data 11 de novembre de 2005, per la Cap 
Administrativa d’Urbanisme, obrant a l’expedient 
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 Per tot això, el President de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, proposa a l’Ajuntament Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS   
 

 Primer.- Donar la conformitat a l’annex del pla de seguretat i salut 
del projecte d’obres de primer establiment anomenat “Equipament esportiu 
Ribera-Serrallo”, pel muntatge de la marquesina de la piscina coberta de 
l’esmentat equipament, presentat per l’empresa adjudicatària Ferrovial 
Agromán, Sociedad Anónima, i informat favorablement pel coordinador en 
matèria de seguretat i salut, Sr. Ángel Vicente Pérez. 
 
 Segon.- Notificar el present acord a l’empresa adjudicatària de les 
obres Ferrovial Agromán Sociedad Anónima, a l’empresa adjudicatària del 
contracte d’assistència tècnica per la coordinació en matèria de seguretat i 
salut Master, Sociedad Anónima de Ingenieria y Arquitectura i al tècnic 
proposat per aquesta, Sr. Ángel Vicente Pérez, pel seu coneixement i efectes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part  del President-Delegat de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, senyor Antonio Martínez 
Flor, es fa una explicació del dictamen, manifestant que és per a donar la 
conformitat a l’annex del Pla de seguretat i salut del Ribera-Serrallo, pel tema 
de la marquesina de la piscina coberta de l’esmentat equipament. 
 
 Com bé sabeu, el projecte de Ribera-Serrallo es va aprovar en el Ple 
i cada vegada que es fa una petita modificació, doncs s’ha de fer un Pla de 
seguretat i, per tant, cada vegada que fem una modificació ha de tornar al Ple 
perquè s’aprovi. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro, José Luis Morlanes Galindo i 
Gloria Récio Díaz. 
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Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 7.- Aprovar el projecte Modificat del projecte de construcció de 
l'equipament esportiu Ribera-Serrallo. 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist el projecte d’obres de primer establiment anomenat 
“Equipament esportiu Ribera-Serrallo”, redactat per l’arquitecte Sr. Alvaro Siza 
per encàrrec de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, dotat amb un 
pressupost de vint-i-dos milions dos-cents cinquanta-quatre mil quatre-cents 
noranta-un euros amb un cèntim (22.254.491,01), Impost sobre el valor afegit 
inclòs; aprovat inicialment i definitivament per acord de Ple de data 26 de 
març de 2002 i 26 de juliol de 2002, respectivament; que fou adjudicat a 
l’empresa Ferrovial Agromán, Sociedad Anónima, en data 28 de novembre de 
2002, per un import de vint-i-un milions tres-cents vint-i-quatre mil vuit-cents 
seixanta euros (21.324.860,00), Impost sobre el valor afegit inclòs, baixa del 
5,03113933 %. 
 
 Vist l’informe emès en data 8 de novembre de 2005, per la Cap del 
Departament Tècnic d’Urbanisme, on posa de manifest el següent: 
 
 El projecte de "Construcció de l’equipament esportiu Ribera-
Serrallo”, de pressupost d'execució per contracta 22.454.581,27 euros, fou 
adjudicat per el Ple de l’Ajuntament, en data 26/03/2002,  a l'empresa 
Ferrovial-Agroman, SA per 21.324.860 euros (baixa del 5,03113933 %). 
 
 El projecte d’urbanització del PERI Ribera (posterior a l’aprovació 
del projecte del polisportiu), per resoldre el clavegueram de la zona, ha tingut 
que modificar les cotes  dels carrers laterals, de manera que el plànol 
topogràfic que s’havia subministrat a l’autor del projecte i a partir del qual 
s’havia calculat la implantació del polisportiu, tenia un error promig de cota de 
0,80m. Això juntament la introducció de millores tècniques realitzades durant 
l’execució de l’estructura de formigó; modificacions de les instal·lacions per 



41 

optimització del seu funcionament, exigències de les Cies. subministradores i  
canvis de la Normativa amb posterioritat a l’aprovació del projecte; juntament 
amb partides en què per error el preu era zero,  altres com la instal·lació de 
gas que no estava contemplada al projecto original els lògics desajustos amb 
els amidaments en un projecte d’aquestes característiques, feia necessari 
realitzar al final de l’obra un “As-build” que reflecteixi totes les variacions 
introduïdes, l’aprovació d’una sèrie de preus contradictoris i una liquidació de 
l’obra quantificada en 1.516.939,16 euros (IVA inclòs)  equivalent al 7,11 %, 
del pressupost d’execució. 
 
 La decisió de la propietat, en febrer de 2005, d’executar els acabats 
de la zona de gimnàs en la planta 1ª i 2ª de l’edifici de Serveis, i posteriorment 
en abril de 2005 l’execució dels acabats de la zona de cuina, bar i restaurant, 
de pressupost d’execució 866.986,20 euros i 541.827,53 euros respectivament 
(en total 1.408813,73 euros que representa el 6,60% del pressupost 
d’execució) ha fet necessari la realització d’un projecte modificat, que a més de 
les noves necessitats contempli totes els canvis realitzats durant el transcurs 
de l’obra i els amidaments  reials de la mateixa.  
 
 Els preus utilitzats en el projecte modificat són, sempre que ha 
sigut possible els mateixos del projecte original, i la resta s’han aprovat com a 
preus contradictoris entre el contractista i la direcció facultativa i estan 
relacionats en l’acta de preus contradictoris del projecte. No es modifica  el Pla 
de seguretat i salut de l’obra, però s'agrupa en un únic document amb tots els 
annexos que s’han aprovat durant l’execució de l’obra. S’amplia el termini 
d’execució del projecte en deu mesos. La direcció facultativa de l’obra  correrà 
a càrrec  de l’arquitecte Alvaro Siza i l’enginyer Francesc Velarde i la direcció 
executiva de l’obra els arquitectes tècnics Alfons Perdrix i Josep Mª París. 
  
 El pressupost total del projecte Modificat de l’Equipament esportiu 
Ribera Serrallo, de Cornellà de Llobregat, és una vegada aplicada la baixa 
(5,03113933 %) de 24.250.612,89 euros (IVA inclòs). Aquest pressupost 
representa un augment de 2.925752,89  euros i suposa un increment del 
13,71 % respecte al pressupost d’execució adjudicat. No es tracta d'un 
projecte revisat d'acord a l'article 45.2 del ROAS, si no que és un projecte 
Modificat d'acord al articles 42 del ROAS. 
 
 El projecte Modificat redactat pels tècnics directors de les obres 
Alvaro Siza, Francesc Velarde, Alfons Perdrix i Josep Mª París està complert 
(inclou memòria, amidaments i pressupostos, acta de preus contradictoris, 
plec de condicions tècniques complementaries i plànols), i per tant es pot 
procedir a la seva aprovació, donant-l'hi audiència al contractista (Ferrovial-
Agroman, SA)  prèvia a l'adjudicació de l'obra al mateix.  
 
 Atès el que estableixen els articles 42 i 43 el Reglament d'obres, 
activitats i serveis dels ens locals, aprovat per Decret núm. 179/95, de 13 de 
juny, pel que fa a la modificació dels projectes d’obra,  i 274  del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 
Municipal i de Règim Local de Catalunya, sobre la competència contractual 
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dels òrgans locals i els articles 146 i 101 del Real Decret Legislatiu 2/2000, 16 
de juny, d’aprovació del text refós de la Llei de Contractes de les 
Administracions Públiques, referent a la modificació del contracte d’obres. 
 
 Atès que l’adopció del present acord és competència del Ple de 
l’Ajuntament, segons estableix l’article 22.2.ñ) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de las bases de regim local, i l’article 52.2.n de Decret Legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Municipal i de 
Règim Local de Catalunya. 
 
 Vist l’informe emès en data 11 de novembre de 2005, per la Cap 
Administrativa d’Urbanisme, obrant a l’expedient 
 
 Per tot això, el President de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, proposa a l’Ajuntament Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS   
 

 Primer.- Aprovar el projecte modificat núm. 1, del projecte d’obres 
de primer establiment anomenat “Equipament esportiu Ribera-Serrallo”, 
redactat per l’arquitecte Sr. Alvaro Siza per encàrrec de l’Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat, dotat amb un pressupost d’execució per contracte, és 
una vegada aplicada la baixa (5,03113933 %) de vint-i-quatre milions dos-
cents cinquanta mil sis-cents dotze euros amb vuitanta-nou cèntims 
(24.250.612,89), Impost sobre el valor afegit inclòs. Aquest pressupost 
representa un augment de dos milions nou-cents vint-i-cinc mil set-cents 
cinquanta-dos euros amb vuitanta-nou cèntims (2.925.752,89), és a dir, 
suposa un increment respecta al projecte adjudicat del 13,71%. 
 
 Segon.- Donar audiència al contractista de l’obra principal, 
Ferrovial Agromán, Sociedad Anónima, pel termini de deu dies, de conformitat 
al que estableix l’article 43.c) del Reglament d’obres, activitats i serveis dels 
ens locals. 
 
 Tercer.- Notificar el present acord a l’empresa adjudicatària de les 
obres Ferrovial Agromán Sociedad Anónima, a l’empresa adjudicatària del 
contracte d’assistència tècnica per la coordinació en matèria de seguretat i 
salut Master, Sociedad Anónima de Ingenieria y Arquitectura, pel seu 
coneixement i efectes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part  del President-Delegat de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, senyor Antonio Martínez 
Flor, es fa una explicació del dictamen, manifestant que és per aprovar el 
projecte modificat de construcció de l’equipament esportiu Ribera-Serrallo. 
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 Aquest és un projecte que ha estat molt important pel que fa al 
preu. De fet, el desviament de preu que hem tingut d’allò que és l’estat de 
medicions i els preus contradictoris, no ha arribat a un 5% de desviament, 
tenint en compte que una part d’aquest desviament ve motivat perquè el 
carrer del Futbol estava més avall i, per tant, vam haver de pujar tot el 
projecte. 
 
 Al final el desviament total és d’un 12%, però no és desviament del  
projecte inicial, sinó que afegim a aquest 5% un 7% que ve motivat per dos 
annexos que hem fet. En principi, quan vam fer el projecte no estava previst ni 
acabar tot el tema del restaurant i la part baixa, ni acabar la part de la 
primera planta que és el tema del fittnes. Al final, com anàvem bé quant al 
projecte i quant a la baixa, el que hem fet és incloure tot això, amb la qual 
cosa el desviament total incloent aquestes coses que hem afegit noves és 
aproximadament d’un 12%.    
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro, José Luis Morlanes Galindo i 
Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
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 8.- Fixar el calendari d’implantació de la recollida selectiva de 
fracció orgànica a diferents barris de la ciutat. 
 
 DICTAMEN 
 
 “Atès que a Cornellà de Llobregat es van generar 35.863 tones de 
residus l’any 2004 per tant, cada ciutadà genera aproximadament uns 427 kg 
l’any, i que, 
 
 Atès que la Llei 6/1993, de 15 de juliol, reguladora dels residus a 
Catalunya, modificada posteriorment per la Llei 15/2003, de 13 de juny, 
determina que els municipis són els responsables del servei de recollida, del 
transport, de la valorització i de la deposició dels residus municipals i que els 
ajuntaments han de promoure la valorització dels residus municipals, 
entenent per valorització les operacions de recollida selectiva, 
 
 Atès que l’Entitat Metropolitana de Tractament de Residus i Serveis 
Hidràulics (EMTRSH) s’encarrega d’executar el Programa Metropolità de Gestió 
de Residus Municipals (PMGRM), que planifica la gestió dels residus 
municipals de l’Àrea Metropolitana i l’objectiu central del qual és arribar, l’any 
2006, al 60 % de reciclatge sobre el total de residus generats,  
 
 Atès que la recollida selectiva de les diferents fraccions de residus 
(vidre, paper, envasos lleugers, etc.) permet l'estalvi de recursos i energia, la 
contribució a la reducció de l'impacte del canvi climàtic i que els dipòsits 
controlats tinguin una vida útil més llarga, 
 
 Atès que per aconseguir els objectius que fixa la Llei 6/1993, 
aquesta planteja la implantació de la recollida selectiva de la fracció orgànica, 
amb caràcter obligatori a tots els municipis de més de 5.000 habitants, 
 
 Atès que el 40 % del pes de les nostres escombraries són residus 
orgànics i que si aquests residus no es recullen selectivament i es destinen a 
un abocador poden provocar problemes ambientals, mentre que la seva bona 
gestió i tractament contribueixen a una millora mediambiental notable, 
 
 Atès que dintre de l’Àrea Metropolitana, de la qual forma part 
Cornellà de Llobregat, actualment, tots els municipis (33) realitzen la recollida 
selectiva del vidre, del paper i cartró, de les piles i dels envasos i 31 municipis 
fan la recollida de matèria orgànica, dels quals 20 ho fan a tot el municipi, 
 
           Atès que al municipi de Cornellà de Llobregat es porta a terme la 
recollida selectiva de totes les fraccions, però que la fracció orgànica només es 
recull en els barris d’Almeda (des del maig del 2000) i de Fontsanta-Fatjó (des 
de l’abril de 2002), 
 
 Atès que el Ple de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat va aprovar, 
per unanimitat, el Pla d'Acció Ambiental de Cornellà de Llobregat, el 28 de 
novembre de 2002, en el qual es troba la línia estratègica 6, Reduir, reutilitzar i 
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reciclar els residus municipals, i el Programa 6.1, Millorar la recollida selectiva 
de residus municipals i dintre d’aquest programa, l’acció 6.1.2 Progressiva 
implantació de la recollida selectiva de la fracció orgànica a tota la ciutat, 
 
 Atès que en la nova contracta de recollida de residus municipals, 
neteja viària i neteja de clavegueram està prevista la implantació total de la 
matèria orgànica a tot el municipi, 
 
 Atès que dintre del pressupost del Departament de Medi Ambient de 
l’any 2006 estan recollides les campanyes necessàries per a la seva 
implantació, 
 
 Atès que es considera oportú, vistes les previsions realitzades al Pla 
d’Acció Ambiental de Cornellà de Llobregat, de fixar el calendari d’implantació 
progressiva de la recollida selectiva de la fracció orgànica a la resta de barris, 
que en aquests moments no es realitza, 
 
 Atès que l’adopció del present acord és competència del Ple a 
proposta de la regidora delegada de Medi ambient i Sostenibilitat, el president 
delegat de la Comissió Informativa d’obres Urbanisme, Manteniment, Serveis i 
Medi Ambient,  proposa al Ple l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.-  Fixar com a calendari d’implantació de la recollida 
selectiva de la fracció orgànica, a la resta de barris de la ciutat, les següents 
dates: 
 

- Març de 2006: sector Lindavista i Pedró 
- Novembre de 2006: Centre i mercats municipals 
- Març de 2007: Riera 
- Abril de 2008: Gavarra 
- Abril de 2009: Sant Ildefons districte V 
- Novembre de 2009: Sant Ildefons districte VI 

 
 Segon.- Traslladar el present acord als departaments municipals de 
Medi Ambient i Sostenibilitat, Via Pública, Manteniment i Serveis, així com a 
l’Entitat Metropolitana de Serveis Hidràulics i Tractament de Residus.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part  de la Regidora-Delegada  de l’Àrea de Medi Ambient i 
Sostenibilitat, senyora Carmen Romero López, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que es refereix a com es desplegarà tot el que queda per 
fer. 
 
 En l’actualitat estem recollint la matèria orgànica del barri de 
Fontsanta, Fatjó i d’Almeda. Primer es va començar Almeda i després 
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Fontsanta-Fatjó. Això suposa uns 10.200 habitants i ara que s’inicia un nou 
contracte allà hi havia la manifesta voluntat d’anar aplicant progressivament 
la recollida de la matèria orgànica i, per tant, el que fem és proposar un 
calendari, fixar un calendari perquè això es pugui fer. 
 
 Cornellà és una ciutat privilegiada perquè ja tenim uns punts 
d’aportació que estan reunits per fer tota la recollida de les diverses fraccions, 
la recollida selectiva i incorporar un contenidor més, el de la recollida de la 
matèria orgànica no suposarà grans canvis, només serà en benefici de la 
ciutadania, perquè ja estan acostumats a anar a uns llocs determinats de 
punts d’aportació. 
 
 El que proposem és per al mes de març de l’any 2006, la barriada 
de Linda Vista i el barri de Pedró, que suposen 8.800 habitants més.  Al 
novembre de 2006 prevèiem fer el barri Centre i els mercats municipals que 
suposen 15.000 habitants més. En el primer trimestre, cap el març del 2007, 
faríem el barri de Riera que són 5.700 habitatges més i deixaríem -pel que 
suposa la grandària del nombre d’habitants que tenen els barris de Gavarra i 
de Sant Ildefons- per fer el barri de Gavarra l’any del 2008 -no sabem de quina 
manera- d’una manera progressiva dins del barri, perquè són gairebé 20.000 
habitants, i l’any 2009 Sant Ildefons que són gairebé 26.000 habitants. Amb la 
qual cosa acabat l’any 2009 tindríem desplegada tota la recollida de la matèria 
orgànica.  
 
 Això ho volem comunicar també a l’Àrea Metropolitana perquè ells 
facin les seves previsions de cap a on hem d’adreçar la recollida que farem. 
Segurament que cap els eco parcs més propers,  i val la pena que també ells 
tinguin la previsió que el municipi fa per sí mateix. 
 
 És un projecte –com altres vegades hem comentat- totalment 
transversal. En aquest desplegament treballem colze a colze els Departaments 
de Premsa,  de Manteniment i Serveis i el de Medi Ambient, no és la medalla 
de ningú. 
 
 A continuació intervé la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que, tot i que en el 
seu moment el nostre Grup ja va deixar dit que s’estava incomplint la Llei  
6/93 Reguladora de residus, que diu que els ajuntaments de més de 5.000 
habitants -com el nostre-, han d’instaurar la recollida selectiva i que això s’ha 
de complir amb caràcter obligatori abans de l’any 1997, amb la fixació 
d’aquest calendari, ara sabem quan deixarem d’incomplir la Normativa, o 
sigui, serà l’any 2009. 
 
 De manera que, a partir d’aquell any estalviarem a la ciutadania de 
Cornellà les despeses que com ajuntament havíem de pagar a raó de ics 
euros/tona abocada en concepte de sanció per incomplir la normativa. És 
important remarcar que és tanta l’obligació de l’Ajuntament d’ofertar la 
recollida selectiva de tots els residus, com el dret d’un ciutadà de poder 
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realitzar aquesta activitat, ara doncs, podrem anunciar a la ciutadania quan 
podrà exercir el seu dret en funció del barri on visqui. 
 
 El que ara ens preguntem és el següent: tan difícil era marcar 
aquest calendari l’any passat quan nosaltres ho reclamàvem?. Sospitem que 
no devia ser-ho tant, el que calia era tenir voluntat política de fer-ho, però una 
de les raons esgrimides per l’Alcalde en el Ple de novembre de 2004 era: “Hem 
de pensar també que l’orgànica té moltes dificultats, potser a on vivim alguns 
tenim molt espai per anar posant les coses, però hi ha altres habitatges –una 
gran part dels habitatges de la nostra Ciutat- que crec que tindrien molta 
dificultat per poder tirar endavant aquest tema. Per això hem plantejat deu 
anys”. 
 
 Creiem que els habitatges són els mateixos que fa un any i, per 
tant, el que ha canviat és simplement la voluntat política, cosa de la qual ens 
alegrem perquè un any després d’haver-ho reclamat tenim, com a mínim, el 
que reclamàvem en aquell mateix plenari, un calendari.  
 
 Sigui doncs per la nostra insistència o sigui pels canvis de 
sensibilitat del govern en el seu conjunt, avui hem fet un pas de gegant per 
guanyar credibilitat medi ambiental davant la ciutadania, el nostre agraïment 
pel canvi d’actitud i felicitats a tots els membres del Consistori.  
 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PSC(PSC-PSOE)-PM, senyor José Luis Morlanes Galindo. 
 
 
 Seguidament intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, estem d’acord amb 
aquest calendari però tinc una curiositat. 
 
 Suposo que per fer aquest calendari heu tingut uns criteris de 
treball –evidentment- però hi ha una cosa que m’ha encuriosit i és el per què 
es deixa en segon o tercer lloc els mercats municipals quan són els punts de la 
ciutat on més escombraries d’aquest tipus es genera i la més fàcil de recollir, 
perquè estic segura que els comerciants dels dos mercats estan desitjant que 
poseu aquests contenidors. Per tant, m’estranya molt que la data sigui 2006 i 
comencem per Fontsanta i Almeda, bé Fontsanta i Almeda que ja estan en 
això, o Linda Vista i Pedró.  
 
 Aquesta és una pregunta més que res perquè m’aclareixi el per què 
en aquest tercer lloc, un lloc que crec que hauria de ser el primordial i el 
primer en tot, per les facilitats i per les ganes que tenen que se’ls hi posi.     
  
 Novament pren la paraula la Regidora-Delegada  de l’Àrea de Medi 
Ambient i Sostenibilitat, senyora Carmen Romero López, per manifestar que 
vol agrair les felicitacions que se’ns ha fet a tothom el Grup d’ERC-AM, perquè 
arribar a aquest calendari ha estat possible aquest any, no ha estat possible 
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abans, donat que les circumstàncies tampoc ho permetien. Ara aprofitant que 
hi ha una nova contracta surt específicament que s’anirà aplicant 
progressivament i era el moment d’aprofitar per concretar què volia dir 
“progressivament”, i era ara el moment de fer-lo. 
 
 Pel que fa a la intervenció de la senyora Espinosa, dir-li que els 
mercats municipals són els grans generadors de residus, sobretot en matèria 
orgànica, i si ho fan bé són els que salven totes les tones que finalment acaben 
recollint-se, perquè són els que realment aprofiten, però sap que perquè ho 
facin bé, hem de posar no solament contenidors dins de cada parada, sinó 
possiblement també en alguns passadissos  i després en els molls.  
 
 Aleshores, s’estan  remodelant els molls, es pretén -si es possible, 
tant en el barri centre com en el de Marsans- fer els contenidors amb el 
triturador soterrat, que no ocupin lloc. En el mercat de San Ildefons 
pràcticament quedarà  gairebé  igual perquè el moll és més alt i allí s’estan 
fent obres de pàrquing. Per tant, necessitava una infraestructura prèvia abans 
de poder-lo aplicar, o sigui, converses amb els directors dels mercats fa temps 
que les tenim i ells han fet sondeijos i ja hem fet una previsió de quin tipus de 
cubells han d’anar allí i de quina manera s’ha de fer, però fins que no estiguin 
totes les infraestructures d’obres acabades, no ho podrem aplicar. 
 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Abstenció del Regidor del Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyor 
José Luis Morlanes Galindo, per aplicació del que disposa l’article 128 del 
Reglament Orgànic Municipal.    
  
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
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Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 
 MOCIÓ DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
 
 9.- Donar compte al Ple a efectes informatius, que la senyora 
Maria Carmen Romero López, ha sigut designada pels membres del seu 
Grup, com a Portaveu suplent del Grup d'ICV-EA-EPM. 
 
 MOCIÓ 
 
 “En conformitat amb el que disposa l’article 50 del Decret Legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de 
Règim Local de Catalunya, en concordança amb els articles 84 i següents del 
ROM, interpretats en els termes previstos en la seva Disposició Addicional, un 
cop constituït el nou Ajuntament derivat de les Eleccions Locals convocades 
per Reial Decret 374/2003, de 31 de març, el dia 14 de juny de 2003, i dintre 
del termini legalment previst, tots els Regidors i Regidores que varen prendre 
possessió del seu càrrec en aquest Ajuntament procediren a la presentació, 
davant d’aquesta  Alcaldia, d’una declaració firmada expressant el Grup Polític 
Municipal al que desitgaven ser adscrits i manifestant-se sobre la designació 
del seu Portaveu. 
 
 Atès que mitjançant escrit del Portaveu del Grup Municipal 
d’Iniciativa per Catalunya Verds/Esquerra Alternativa/Entesa pel Progrés 
Municipal (ICV-EA-EPM), de data 6 d’octubre, Registrat d’entrada amb el 
número 36239 de 20 d’octubre, s’ha posat en coneixement d’aquesta Alcaldia 
la designació de la senyora M. Carmen Romero López com a Portaveu suplent 
del seu Grup. 
 
 Atès que en conformitat amb el que disposa el paràgraf 7è de 
l’article 86 del ROM, aquesta Alcaldia està obligada a donar compte al Ple, en 
la primera sessió que celebri, de la constitució i composició dels Grups Polítics 
Municipals a efectes purament informatius, i, en conseqüència, també de les 
modificacions que es produeixin en aquests posteriorment. 
 
 Per tot això, aquesta Alcaldia  proposa al Ple l’adopció del següents 
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ACORDS 
 

 Únic.- Donar compte al Ple, a efectes informatius, de que la senyora 
M. Carmen Romero López, pertanyent al Grup Municipal d’Iniciativa per 
Catalunya Verds/Esquerra Alternativa/Entesa pel Progrés Municipal (ICV-EA-
EPM), ha sigut designada pels membres del seu Grup, com a Portaveu suplent 
d’aquest.” 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Alcalde, Antonio Balmón Arévalo, es fa una 
explicació de la Moció manifestant que el Grup d’ICV-EA-EPM, ha designat 
com a Portaveu suplent del Grup a la senyora M. Carmen Romero López,  
  
 
 
 VOTACIÓ 
  
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus . 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup Municipal 
del PSC(PSC-PSOE)-PM, senyor Perfecto Madrid Olmos. 
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II 
 

PART DE CONTROL 
 
 
MOCIONS DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
 1.- Moció dels Grups Polítics Municipals del PSC(PSC-PSOE)-PM, 
d'ICV-EA-EPM i de CiU, relativa a sol·licitar a la Conselleria de Comerç, 
Turisme i Consum de la Generalitat de Catalunya, ajuts pel 
desenvolupament del comerç urbà i de proximitat a la ciutat. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atès que la Generalitat de Catalunya mitjançant la Conselleria de 
Comerç, Turisme i Consum va encarregar un estudi d’impacte sobre el comerç 
de Cornellà d’un equipament lúdic-comercial a la zona adjacent al futur estadi 
del RCD Espanyol.  
 
 Atès que els objectius principals de l’estudi de referència es basen 
en l’anàlisi de la incidència sobre el comerç urbà de Cornellà derivada de la 
implantació d’un centre lúdic-comercial en el futur estadi del RCD Espanyol i 
en proposar recomanacions per minimitzar els potencials efectes negatius de 
la implantació que permetin incrementar l’atracció del comerç urbà de 
Cornellà. 
 
 Atenent que dins les conclusions d’aquest treball s’enumeren una 
sèrie de mesures de caràcter urbanístic dirigides al desenvolupament de les 
infraestructures als diferents eixos comercials de la ciutat, a la millora de 
l’entorn urbanístic de les zones comercials i a la senyalització de l’espai 
comercial.  
 
 Atenent que independentment de les conclusions i recomanacions 
de l’estudi de referència, d’aquest es desprèn que l’esmentat centre serà 
autoritzat per la Conselleria de Comerç, Turisme i Consum de la Generalitat 
de Catalunya, 
 
 Atès que des de la constitució del Consorci per a la promoció i 
dinamització del Comerç de Cornellà  el 27 de juliol de 2000, s’han portat a 
terme per part d’aquest Ajuntament actuacions en l’àmbit de les 
infraestructures, en l’àmbit urbanístic i en l’àmbit de la senyalització en els 
eixos comercials per un valor de 3.380.000 euros i de 997.000 euros en 
reformes i actuacions en els mercats municipals. 
 
 Atès que de totes aquestes actuacions s’han rebut per part de 
l’actual Conselleria de Comerç i Turisme i Consum de la Generalitat, abans 
Conselleria d’Indústria, Comerç i Turisme de la Generalitat de Catalunya les 
quantitats de 38.446.330 euros per dos projectes concrets, Reforma de la 
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coberta del Mercat Sant Ildefons i Reurbanització del carrer Campfaso, 
quantitat que suposa el 0.87% de la inversió total.  
 
 Atès que entenem que aquest ritme inversor per part de 
l’Ajuntament en allò que es refereix a infraestructures, aspectes urbanístics, 
senyalització i actuacions als mercats municipals ha de continuar en la 
mateixa línia, entenem també que una administració com la Generalitat de 
Catalunya ha de corresponsabilitzar-se en aquells aspectes que dinamitzin i 
promocionin el comerç local, urbanisme comercial, despeses en infraestructes, 
reformes en mercats etc... i no només limitar-se a aportacions de caire 
testimonial.  
 
 Atès que les competències en matèria de comerç són obligatòries per 
part de la Generalitat de Catalunya segons es desprèn del punt 5 de l’article 
12 de l’Estatut d’Autonomia i voluntàries en allò que es refereix a 
l’Ajuntament. 
 
 Atès que des de la constitució del Consorci per a la promoció i 
dinamització del Comerç de Cornellà 27 de juliol de 2000, els ajuts provinents 
de la Conselleria de Comerç Turisme i Consum abans Conselleria d’Indústria, 
Comerç i Turisme de la Generalitat de Catalunya ha estat de 60.000 euros 
anyals, suposant aquesta xifra el 17% dels pressupost total aprovat al 2005. 
 
 Atès que el punt segon de la moció aprovada al ple de juny de 2004 
ja es demanava a la Conselleria de Comerç, Turisme i Consum de la 
Generalitat de Catalunya que s’iniciessin noves línies d’actuació i ajuts envers 
a dinamització de comerç local, més enllà de les que es realitzen actualment. 
 
 Per tot això proposem a l’Ajuntament el Ple l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Demanar a la Conselleria de Comerç, Turisme i Consum de 
la Generalitat de Catalunya, mitjançant la signatura d’un conveni, l’import 
equivalent a la despesa realitzada per aquest Ajuntament des de la constitució 
del Consorci per a la promoció i dinamització del Comerç de Cornellà, 27 de 
juliol de 2000, en els àmbits referents al desenvolupament de les 
infraestructures als eixos comercials de la nostra ciutat, a l’urbanisme 
comercial, senyalització comercial i a les reformes i actuacions realitzades als 
mercats municipals. 
 
 Segon.- Sol·licitar a la Conselleria de Comerç, Turisme i Consum de 
la Generalitat de Catalunya la signatura d’un conveni en el qual es 
comprometi al cofinançament de totes aquelles actuacions que en un futur i 
dins els àmbits descrits al punt anterior es realitzin en el nostre municipi, en 
base a les conclusions i recomanacions de l’estudi abans esmentat. 
 
 Tercer.- Notificar aquests acords a la Conselleria de Comerç, 
Turisme i Consum de la Generalitat de Catalunya, al Consorci per a la 
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promoció i dinamització del comerç a Cornellà i a l’associació Cornellà compra 
a casa.”  
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior i 
Comerç, senyor Sergio Fernández Mesa, es fa una explicació de la Moció 
manifestant que aquesta Moció que hem presentat conjuntament amb els 
Grups Municipals  d'ICV-EA-EPM i de CiU, neix a partir de la presentació de 
l’Estudi impacte sobre el comerç de Cornellà, d’un equipament lúdic-comercial 
a la zona adjacent al futur estadi del Real Club Esportiu Espanyol.  
 
 Neix també amb la voluntat de clarificar tot allò que es deriva 
d’aquest estudi, per fugir, per sobre de tot, de les intencions realitzades o per 
realitzar de caure en la fàcil demagògia respecte a les conclusions i 
recomanacions d’aquest treball. 
 
 Deixem clar, com a primera premissa, que independentment de les 
conclusions i recomanacions de l’estudi de referència, l’esmentat centre lúdic-
comercial serà autoritzat per la Conselleria de Comerç, Turisme i Consum de 
la Generalitat de Catalunya, la qual cosa no hem d’oblidar tampoc ara, 
malgrat que alguns no li vulguin donar la importància que té i vulguin 
superar-se d’aquests fets consumats. 
 
 Des de l’Ajuntament de Cornellà i des del Consorci de Comerç, creat 
al juliol de l’any 2000 i en el qual estan representats comerços associats de la 
nostra ciutat, més de 500 en l’actualitat, ja fa molt de temps que es treballa en 
els àmbits que es destaquen en la recomanació i conclusions de l’estudi. 
 
 Fa molt que s’implementen mesures urbanístiques dirigides al 
desenvolupament de les infraestructures als diferents eixos comercials i fa 
anys que es millora l’entorn urbanístic de les zones comercials. O és que d’una 
manera objectiva i no partidista es poden negar les reformes dels mercats i 
dels seus entorns i dels principals carrers comercials de la nostra ciutat?. Què 
aquestes situacions no són suficients? ens podem preguntar, òbviament 
sempre hi ha coses a millorar i per això el ritme inversor d’aquest ajuntament 
continua en augment com s’ha explicat abans, per això, des dels pressupostos 
ordinaris de l’Ajuntament i des del Consorci es continuaran implementant 
actuacions que desenvolupin el comerç urbà i de proximitat a l’àmbit de la 
dinamització i de la promoció, i ja s’ha explicat que pujarà el 14,2% el 
pressupost del Consorci mitjançant l’aportació municipal. 
 
 Per aquestes raons des de la constitució del Consorci s’han portat a 
terme per part d’aquest Ajuntament, actuacions a l’àmbit de les 
infraestructures, a l’àmbit urbanístic i a l’àmbit de la senyalització dels eixos 
comercials per un valor aproximat de 3.380.000,- euros -més de 565 milions 
de les antigues pessetes- i 997.000 euros en reformes de mercat -166 milions 
de les antigues pessetes-. 
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 Si em permeteu, us estalvio la relació i us dic només les xifres. 
Estem parlant d’inversions en aquest cas, el pressupost del Consorci va a 
banda de tot això.  
 
 En la Moció teniu els números i les aportacions de la Conselleria de 
Comerç, Turisme i Consum de la Generalitat de Catalunya, un 0,97% de tota 
la despesa realitzada mitjançant les convocatòries de subvencions de la 
Conselleria a les quals s’ha presentat aquest Ajuntament. 
 
 Per tot això, i com que creiem fermament que la Conselleria de 
Comerç, Turisme i Consum ha de ser conseqüent i coherent i deu 
responsabilitzar-se de la despesa que es derivaria de totes aquelles actuacions 
que es desprenen de l’estudi, demanem a aquesta Conselleria, en primer lloc, 
la signatura d’un conveni mitjançant el qual l’Ajuntament de Cornellà rebi 
l’import equivalent a la despesa realitzada des de la constitució del Consorci 
de Comerç a l’any 2000, als àmbits referents al desenvolupament de les 
infraestructures als eixos comercials de la nostra ciutat, a l’urbanisme 
comercial, a la senyalització comercial i a les reformes i actuacions realitzades 
als mercats municipals. 
 
 En segon lloc, la signatura d’un conveni en el qual, l’abans 
esmentada Conselleria, es comprometi al cofinançament de totes aquelles 
actuacions que en el present i en un futur i dins dels àmbits descrits amb 
anterioritat es realitzin en el nostre municipi, en base a les conclusions i 
recomanacions de l’estudi abans esmentat. 
 
 Per finalitzar aquesta intervenció, agraeixo als Grups Municipals i 
sobretot als comerciants de la nostra ciutat, l’espera per la presentació oficial 
de l’Estudi, espera que en cap cas ha estat motivada per una mancança 
d’intenció d’aquest Ajuntament, o dels representants que per part d’aquest 
Ajuntament estaven en aquestes presentacions. 
 
 Sobretot agrair especialment al Grup d’ERC-AM, al seu regidor i 
regidora, que durant aquest temps ens hagin mantingut informats a tots de 
l’Estudi abans que ells mateixos el coneguessin –almenys oficialment-, 
imagino que, malgrat que el Director General de Comerç es va comprometre 
amb l’Alcalde de la nostra ciutat a la discreció en quant a la difusió d’aquest 
Estudi, abans la seva presentació oficial, la curiositat -vull pensar en aquest 
cas-, d’alguns, ha tingut més força que la paraula del Director General.  
 
 Entenc que no només ens hem de quedar en proposar a aquest Ple 
prendre acords per utilitzar els cabals públics de manera correcta, crec que 
també és necessari que tots/es complim les nostres premisses i siguem 
coherents i racionals amb les nostres actuacions.   
 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PSC(PSC-PSOE)-PM, senyor Perfecto Madrid Olmos. 
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 A continuació intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que el comerç, com tot 
està en constant evolució, aleshores, nosaltres creiem que des del Consorci 
s’està fent un esforç per intentar pal·liar la competència que les grans 
superfícies estan fent sobre el comerç local, i creiem que si des de la 
Conselleria es fes unes aportacions equivalents, realment es podria ajudar 
molt més al comerç local, per tant, hem signat aquesta Moció perquè estem 
plenament d’acord amb ella.   
 
 Tot seguit pren la paraula la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que podria fer alguns 
comentaris envers alguns dels atesos que se’ns plantegen en aquesta Moció. 
Es diu que la Generalitat de Catalunya mitjançant la Conselleria va encarregar 
un Estudi. Esquerra Republicana demanàvem que fos vinculant i no vam 
aconseguir que fos vinculant, per tant aquest estudi el vam demanar perquè 
suposàvem que afectaria. 
 
 Sobre un altre atès en què es diu: “independentment de les 
conclusions i recomanacions de l’estudi de referència, d’aquest es desprèn que 
l’esmentat centre serà autoritzat per la Conselleria de Comerç, Turisme i 
Consum de la Generalitat de Catalunya” i jo només pregunto: el Govern 
d’aquesta ciutat ha fet alguna cosa per intentar que no hi hagi un altre centre 
comercial a Cornellà?. 
 
 Relacioneu les despeses que ha tingut l’Ajuntament per crear els 
eixos comercials. És evident que des de l’any 2000 en què es va crear el 
Consorci, la Generalitat ha anat corresponsabilitzant-se amb la part que li 
tocava de cadascuna de les diferents inversions que hi havia. 
 
 És curiós que hores d’ara ens trobem amb una Moció signada 
també per CiU, que era qui ostentava aquella Conselleria, no en aquells tres 
anys, sinó molt més enrera. I ara demanem que se’ns tornin més diners d’allò 
que està escrit en un conveni, i a mi em sembla de poca professionalitat 
política demanar endarreriments. 
 
 De les recomanacions que es fan, podem pensar que no són 
correctes, però crec que és evident que ha estat un estudi imparcial. Si el que 
volem veure és que no ha estat imparcial o que no és cert, parlem-ho, però 
crec que és un estudi imparcial, que entre altres coses diu que potser la marca 
comercial “compra a casa” no és la millor, però que ens diguin que no és la 
millor no vol dir que no puguem buscar una altra que sigui molt millor, perquè 
si tal com dieu i crec que tenim les de perdre de què realment hi haurà un 
centre comercial nou a Cornellà de vint-i-cinc mil metres quadrats, fem alguna 
cosa per modificar-la o només seguim fent una pataleta de demanar 
endarreriments?. 
 
 Estic convençuda que si el que fem és demanar al Govern de la 
Generalitat, a la Conselleria de Comerç, Consum i Turisme, assagem i 
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planifiquem i diem què és el que creiem que és convenient, per tal que el 
comerç de Cornellà no mori, aconseguirem d’aquesta Conselleria el suport 
econòmic que pugui tirar endavant aquest projecte, i és més, no perquè sigui 
d’ERC, podria ser de qualsevol altre partit polític perquè crec que la línia 
traçada en el comerç és defensar el comerç local vers les grans ciutats, els 
grans centres comercials. Per tant, la línia que traça el Departament és la 
correcta, el que crec que no és correcte són les formes de presentar una Moció 
en aquesta forma i no parlar de futur que és el que hauríem de fer i posar un 
punt que és:  anem a seure’ns i aconseguir el màxim finançament possible de 
la Generalitat de Catalunya. Si aquest fos el punt, evidentment tindríeu el 
nostre vot favorable, però amb aquests atesos i amb aquests punts, el nostre 
vot no pot ser favorable. 
 
 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
donarem el vot a favor d’aquesta Moció, però seguim dient que les subvencions 
per fer campanyes de l’índole que sigui, no diem que no serveixin -que no és 
així- perquè creiem que ajuda una mica, però de cap manera són la “panacea”  
i la “vareta màgica” per a solucionar els problemes que té el comerç en la 
nostra ciutat.  
 
 Tot el comerç de Cornellà, no solament aquell que va als 
esdeveniments –que, per cert, alguns no eren ni comerciants- el que està 
associat, no el comerç per a tots, perquè associats -em sembla- hi ha poquets, 
crec que has dit 600 i penso que en total són 3.000-. Per al Grup del PP és tot 
aquell que té la valentia d’aixecar una persiana cada matí en aquesta ciutat, 
malgrat que les diferents administracions -inclós l’ajuntament- que ens 
controlen, ens fan pagar impostos i, a més, ens posen tota mena 
d’impediments perquè ho fem.  
 
 Podria dir aquí un munt d’impostos a “tutti fruti”, manca de 
seguretat, manca de pàrquing o de zones d’aparcament en els eixos, en 
aquests famosos eixos comercials, però després en la resta de la ciutat també. 
Proliferació del comerç –sobretot del comerç xinès- que està tancant aqueixes 
zones comercials, o sigui, van tancant el comerç normal, el tradicional i es van 
obrint comerços de “tot a cent” xinès. Les grans àrees que tenim des de fa 
temps en Cornellà i que les hem portat aquí tots. CiU, quan es va obrir la 
primera va ser la que va donar els permisos. L’altra que hi ha a l’Almeda 
també estava CiU, per tant, aquí cadascú que “aguante su vela” i podria seguir 
dient més. 
 
 Ara, per rematar, un estudi medi ambiental que se’ns està 
demanant als comerços, a gairebé tots, que val un dineral i que és allò que 
tant es va criticar aquí, que tant va doldre al Partit Socialista, que el Partit 
Popular treies, que era el tema de l’IAE,  i ara ve l’IAE amb els estudis 
ambientals que estan caient, que, per cert, he vist que tal com queien es 
retornaven. L’altre dia he vist que entrava un senyor amb un carretó amb les 
cartes a l’Ajuntament i em va agafar en el Departament de Comerç i sembla 
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ser que “paraderos desconocidos” en carreta, o sigui, les dades als que se’ls 
envia aquest impost o com es digui, no sé, això. 
 
 Podríem estar debatent –com he dit- hores, però ja ho hem fet 
moltes vegades i no se’ns ha fet cas. S’han tancat en un búnquer  que 
s’anomena “Consorci del comerç”, on es gasten recursos, no se’n dóna cap 
explicació, ni tampoc es demana opinió als Grups, tot i que segur que alguns 
representem al comerç pels vots que ens han donat, més que alguns que 
exerceixen el control o volen exercir-lo per a donar imatge i els problemes 
segueixen amagats amb “parafernalias”.  
 
 Segueixen els problemes –senyor Alcalde- molts, i jo tinc llargues 
llistes que em passen  els comerciants, aquells comerciants que no estan 
associats perquè no tenen temps, perquè no tenen gent que els reemplacin 
perquè són un o dos en el comerç i si no obren no venen, i si no venen no 
tenen diners per a pagar aqueixos impostos que després, d’alguna manera es 
gasta. 
 
 Com he dit, els problemes són molts i, per descomptat, no se 
solucionen amb campanyes ni cartells penjats en la ciutat, ni campanyes de 
“compra a casa”, ni trenets. Diem que ajuda però per suposat que no curen el 
comerç i el comerç està greument malalt en Cornellà des de fa temps i 
necessita una intervenció quirúrgica a cor obert i no aspirines i analgèsics  
com s’està donant a uns quants, perquè als altres ni tan sols aspirina. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Miguel López Sánchez, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’ICV-EA-EPM, per manifestar que, nosaltres 
també voldríem dir el  per què estem d’acord amb aquesta Moció i que per això 
li donem suport. 
 
 Creiem que és un moment oportú per poder fer aquesta Moció, una 
vegada que oficialment hem tingut coneixement de l’estudi que es va fer per 
veure la repercussió que podria tenir l’àrea comercial que es farà al voltant del 
camp de l’Espanyol. Entenem que és un moment oportú perquè, tal i com 
abans hem aprovat els pressupostos, dins dels pressupostos també hi ha 
partides que el que fan és donar suport al desenvolupament del comerç. 
També s’ha dit que s’hauria de buscar fórmules per poder tenir més ingressos, 
per poder tenir més recursos perquè el comerç o altres àrees puguin 
desenvolupar-se  d’una forma millor.  
 
 Precisament el que estem fent és posar un granet de sorra més en 
aquest camí i es demana -a qui s’ha de demanar- l’ajuda que sigui possible, 
perquè tot això es demana en un conveni i en els convenis sabem el que ha de 
passar perquè estem totalment d’acord. I arriba al Departament de Comerç de 
la Generalitat amb una fórmula idònia, la que creiem més convenient en la 
negociació d’aquest conveni per donar suport al comerç de Cornellà, i quan 
parlem del comerç de Cornellà evidentment parlem de tot el comerç que tenim 
en la nostra localitat, el comerç de proximitat, el comerç de tota la vida, que és 
el que realment necessita aquest suport i al que des de fa molt temps des 
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d’aquest ajuntament s’està donant suport i s’està fent tot el que és possible 
perquè no desaparegui i perquè sigui cada vegada més fort. Per això creiem 
que és un moment oportú per fer aquesta moció demanant a la Generalitat 
aquesta ajuda que seria tan necessària per al comerç de la nostra localitat. 
 
 A continuació intervé el President-Delegat de la Comissió 
Informativa d’Interior i Comerç, senyor Sergio Fernández Mesa, per manifestar 
que els Grups que van signar la Moció amb nosaltres, òbviament, amb les 
seves intervencions han quedat clares les seves postures –com no podia ser de 
cap altra manera-.  
 
 Només dir a la Portaveu del PP, senyora Espinosa que no es posen 
aspirines, perquè quan es fan les campanyes, no es fan només per als 
associats, es fan per a tot el comerç de Cornellà, per a associats i per a no 
associats. Una altra cosa és que el comerç associat participi més o menys, 
però les campanyes són absolutament generals, no només per a quatre. 
 
 Pel que fa al Grup d’ERC-AM, dir-li que m’agrada que parlin de 
“formes”. M’agrada molt sobretot en aquest cas. Què “no us agraden les 
formes”? doncs mira, què vols que et digui? a nosaltres sí que no ens agraden 
les formes en aquest cas, i em sembla que ja ha quedat clar per què.  
 
 No parlem de professionalitat política, no sé si la política és una 
professió o no, però és professionalitat política demanar endarreriments?. 
Escolta’m, parlem d‘ètica política, parlem de racionalitat i de coherència, 
d’això parlem, no de professionalitat política o no, en el sentit de demanar uns 
endarreriments. La qüestió -això és absolutament objectiu- és que des de l’any 
2000 amb totes les subvencions a totes aquelles convocatòries que ens hem 
presentat com ajuntament, ens han donat 38.000 euros, conveni a part. El 
conveni estava absolutament negociat des de fa molt de temps, o sigui que 
aquesta quantitat per part de la Conselleria, siguis del Partit de CiU o siguis 
d’ERC-AM, si tu creus que això és suficient i després dintre de l’estudi fer 
recomanacions en les quals es posin com a conclusions que s’ha de canviar tot 
l’urbanisme i que s’ha de fer infraestructures en tota la ciutat. Qui té el xec 
d’això?. Ho hem de pagar nosaltres?. Nosaltres ja fem la nostra part -com ho 
estem fent des de fa molt de temps- però em sembla que la corresponsabilitat 
és quelcom que hem de tenir en compte. T’has deixat un dels atesos, “la 
competència”, és exclusiva de la Generalitat en comerç interior, segons diu 
l’Estatut d’Autonomia en el seu article 12, exclusiva i complementària per part 
de l’Ajuntament, no obligatòria. Ens entenem també, no?. Si vols continuen 
parlant de formes, però em sembla que no és el cas. 
 
 Novament pren la paraula la Regidora Sra. Pilar Albiol per dir que: 
per reflexionar, corresponsabilizar-se és cofinançar?. Crec que no, 
corresponsabilitzar-se és el que he dit, és anar, seure’s i signar un conveni, 
això és corresponsabilitzar-se, que és el que tu estàs dient en el teu discurs.  
 
 Realment allò que és evident és que l’estudi es veu que no podia ser 
imparcial, es veu que l’estudi havia de dir una altra cosa que us agradés més. 
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Doncs no, l’estudi diu la realitat i torno a defensar com a ciutadana d’aquest 
poble que el que hem de fer és treballar perquè el comerç sobrevisqui, i ja està. 
No és una disputa política, és un fet, un estudi imparcial, uns resultats que 
ens han de fer pensar, analitzar i buscar els recursos allà on facin falta, 
evidentment, a la Generalitat de Catalunya, a l’Estat Espanyol i als Fons 
Europeus. A tot allà on puguem buscar-los per crear petites o grans mesures 
correctores que ens facin d’aquí a un temps, dir que ha millorat el comerç a 
Cornellà i que segueix existint el comerç, el petit comerç. 
 
 Intervé novament la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a  
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar hi ha zones que no tenen 
aquestes campanyes, zones i carrers en concret. Si vols et faig un llistat, que 
el tinc però no l’he portat. Hi ha zones, barris i carrers que no tenen aquestes 
campanyes, que no gaudeixen d’aquestes campanyes i hi ha comerços que 
paguen els impostos, encara que no estiguin associats. Hi ha comerços que no 
els hi arriba res d’aquestes campanyes, ni informació, ni res de res i són 
comerços que paguen els impostos a Cornellà. Per tant, no tots reben les 
“aspirines”, no.  
 
 Finalment pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar, en primer lloc, que quedi clar -i com a alguns els hi 
agrada en acta-,  que estic d’acord amb allò que diu l’estudi.  
 
 En segon lloc, dir que aquesta Moció no és contra ningú. Aquesta 
Moció és a favor del comerç local i és la segona part d’una Moció que es va 
aprovar fa uns mesos. Això és el que és aquesta Moció, res més. 
 
 En tercer lloc, demanem el que demanàvem fa uns mesos, que 
després de l’estudi es firmi un conveni i expliquem l’esforç que ha fet aquesta 
ciutat, com no pot ser de cap altra manera. Anem a veure quines són les 
voluntats, les nostres estan en els pressupostos. 
 
 Aquí s’ha intentat donar lliçons a alguns per agafar uns sobrets i 
que jo sàpiga els estudis són de les institucions, no dels partits i no em consta 
que cap Grup parlamentari hagi demanat aquest estudi. Jo em reservo saber 
com ha estat això, perquè els estudis són de les institucions, i aleshores més 
val deixar de donar lliçons. Per al futur, per a tots, que encara me’n recordo 
quan els polítics érem professionals i d’altres no. Més val deixar de donar 
lliçons, perquè a mi em sembla més greu el destí d’un estudi que ha costat 
entre quinze o vint milions de pessetes que quatre sobrets que s’han enviat 
des d’aquí per part d’alguns Grups polítics. Per tant deixem les coses al seu 
lloc, també, sobre les actituds. 
 
 És clar que ens vincula l’estudi, faltaria més, sinó com tirarem cap 
endavant quelcom que jo puc compartir amb tu. Tot és revisable i si el 
“Cornellà compra a casa” no es creu oportú, buscarem altres fórmules, 
!faltaria més¡. Parem quan ens morim i aquí estem tots vius i això és el que 
farem.  
 



60 

 Després, si volem ser rigorosos, ja que tant ens agrada el rigor, 
recordar que el centre comercial no es fa a Cornellà, això per deixar-ho clar, -
jo no me’n en ric- i deixar clar que l’estudi diu que a qui afecta més és als 
centres comercials, com és obvi en tots els estudis que es fan sobre això, 
perquè l’únic que se’ls  redistribueix és la demanda i l’usuari que va als 
centres comercials. No és res de nou. I per això mateix el Consorci ha 
encarregat una enquesta per fer als consumidors, com va fer fa dos anys i mig, 
per comparar a on estem ara. El Consorci fa moltes coses de comú acord amb 
la Generalitat i amb altres administracions que no estan en el Consorci perquè 
no hi poden ser-hi. Per tant, que quedi clar que l’estudi sí que ens vincula i el 
que fem és donar el segon pas a favor del comerç. Els que vulguin tenir una 
altra actitud, doncs, menys “pandereta” i més fets.  
 
 El PP no està per a donar  receptes. Si hagués estat en el Govern, tots 
sabem que tots el diumenges estarien oberts els centres comercials, per tant,  
tampoc està per a donar grans receptes. Menys mal que ha hagut un altre 
canvi de govern i una persona que sí sabia molt bé del que estem parlant. 
  
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vots en contra: 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i  Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 



61 

 
 2.- Moció del Grup Polític Municipal del PSC(PSC-PSOE)-PM, en 
referència a les Beques Menjador.  
 
 MOCIÓ 
 
 “L’Estat del Benestar és una de les grans conquistes socials i una de 
les garanties de la igualtat entre els ciutadans i ciutadanes. És l’eina bàsica 
per garantir la cobertura universal en determinats serveis que constitueixen 
l’eix vertebrador de la societat, així com tracta de garantir, a mena de xarxa de 
protecció, que ningú caigui del sistema. 
 
 Dins de la configuració d’aquest Estat del Benestar, la política 
educativa i l’assistencial són dos dels pilars bàsics sobre els que sustentar tota 
acció conjunta. El garantir l’educació dels infants en la seva totalitat, vetllant 
per la seva formació adulta i establint l’obligatorietat d’aquesta escolarització, 
ha estat i és un dels reptes de les polítiques públiques. Així mateix, i dins de 
les polítiques destinades als menys afavorits, s’ha intentat donar cobertura 
bàsica, i detectar les necessitats manifestades, tot treballant per cobrir-les. 
 
 A l’escola pública, ens donen els condicionants necessaris per parlar 
d’un àmbit de prioritat màxima, a l’hora de treballar per la igualtat, la 
solidaritat, la formació estudiantil i la qualitat. 
 
 No hem d’oblidar, per això, que les necessitats i carències de les 
famílies es posen moltes vegades de manifest en la incapacitat de poder 
accedir als serveis que s’ofereixen per la plena integració escolar dels nens i 
nenes. 
 
 Al nostre país, i a la nostra ciutat, són moltes les famílies que, pels 
seus condicionants personals, necessiten de l’oferiment dels menjadors a les 
escoles, per poder, en molts casos, compaginar la seva vida laboral, i en 
d’altres per poder garantir una alimentació adequada als seus infants. En no 
pocs casos, es donen els dos condicionants, és a dir, famílies (en qualsevol de 
les seves formes estructurals) que necessiten treballar en un horari que no els 
permet atendre els  infants en l’horari de dinar, i que a més a més, quina 
situació econòmica pot no garantir una alimentació adequada als nens. 
 
 Els serveis educatius i els serveis socials poden detectar i detecten 
aquestes situacions, i poden posar en marxa els mecanismes adients per la 
inclusió dintre del programa de beques de menjador. Així mateix, moltes 
famílies ja ho fan de manera directa, acudint als centres per fer la petició a 
principis de curs. 
 
 No obstant, la ampliació de la base social que requereix el servei, ha 
fet que quedi palès la clara insuficiència de l’actual nombre de beques de 
menjador, per arribar a l’òptim de necessitats. 
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 Atès les consideracions anteriors, que conformen el substrat 
ideològic i social de la qüestió. 
 
 Atès la realitat de la nostra ciutat, on el nombre de peticions 
multiplica el nombre de beques efectives que s’hi atorguen, deixant fora 
d’aquest servei, a moltes famílies que el necessiten. 
 
 Atès la competència de la Generalitat i de la Conselleria d’Educació 
en particular, en aquesta matèria. 
 
 Atès el debat de pressupostos que es realitza al Parlament de 
Catalunya per realitzar el Pressupost de l’any 2006. 
 
 Atès que el Pacte del Tinell ja hi figura el “situar la despesa 
educativa de manera progressiva al nivell de la mitjana europea, amb el 
compromís del Govern de prioritzar, en l’elaboració dels pressupostos, les 
partides per a ensenyament”. I entenent que les beques menjador formen part 
d’aquesta política educativa. 
 
 El Grup Municipal del PSC de Cornellà de Llobregat, proposa al Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
  Primer.- Demanar una ampliació significativa de les dotacions dels 
pressupostos del Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya 
per a l’any 2006 dedicades als programes de promoció educativa, beques de 
menjador, per a nens i nenes amb necessitats socioeconòmiques. 
 
 Segon.- Aquesta ampliació de les dotacions hauria de ser suficient 
per a garantir  que totes les demandes a partir d’un llinda de punts establerts 
homogèniament fossin considerades, amb els ajustos pertinents i amb criteris 
de coherència territorial. 
 
 Tercer.- Oferir al Departament d’Ensenyament i als Serveis 
Territorials dels departaments la col·laboració dels Serveis Municipals per tal 
de poder acotar la quantitat a establir. 
 
 Quart.- Dirigir-se als Grups Parlamentaris per tal que en el procés 
d’aprovació dels pressupostos de la Generalitat, es puguin tenir en compte 
aquestes necessitats. 
 
 Cinquè.- Fer trasllat d’aquests acords a la Conselleria 
d’Ensenyament de la Generalitat, al Consell Escolar Municipal, al conjunt de 
centres educatius de Cornellà sostinguts amb fons públics, a les AMPA, a les 
entitats i institucions municipalistes i a la Mesa del Parlament de Catalunya.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Educació, Societat del 
Coneixement, Relacions Ciutadanes i Via Pública, senyor Vicenç Badenes i 
Teixidó, es fa una explicació de la Moció, manifestant que aquest és un 
problema seriós, com el que hem abordat abans. Afecta a un nombre 
important de ciutadans, de famílies de Cornellà i té a veure amb les noves 
realitats socio-econòmiques, amb les necessitats d’atendre aquests problemes 
que es deriven d’una part de la població que té dificultats econòmiques.  
 
 És molt senzill, el que demanem és que amb les dotacions del 
Pressupost de la Conselleria d’Educació es tinguin en compte un increment 
important, substancial, de les partides destinades a beques menjador. Aquesta 
és la part més important d’allò es demana en aquesta moció.  
 
 Oferim el suport al Departament d’Educació, al Consell Comarcal 
qui és, en definitiva, qui les distribueix en gran mesura i poc més, és fer 
arribar, aquesta petició a la Conselleria, al Consell Comarcal, al Parlament, 
etc.  
 
 Vull anar ràpid, sé que tots ho coneixeu, el problema és greu. L’any 
passat a Cornellà es van distribuir –tinc les dades aquí- quatre-centes vint-i-
una beques, aquest any quatre-centes quatre i la petició ha superat les vuit-
centes. En nombre de diners amb els que es subvenciona és de 2,33 euros i el 
dinar estandaritzat -aquest any- val 5,20, és a dir, que estem amb una 
situació una mica “fumuda” i el que volem aquí és atendre a  quanta més gent 
possible, que demanda aquestes beques. 
 
 Seguidament intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CiU, per manifestant que és evident que la incorporació 
de la vinguda dels nous ciutadans a Cornellà i amb situació econòmica 
precària, han col·lapsat el sistema de beques menjador i ara els que, fins ara 
les rebien, automàticament han pujat de categoria i s’han quedat sense beca. 
Crec que és evident que s’ha d’augmentar el pressupost perquè tots els que la 
rebien abans, -el nivell econòmic dels que la rebien abans i dels nous que 
realment és molt més baix- ho puguin rebre, perquè no hi hagin 
discriminacions. 
 
 A continuació pren la paraula la  senyora Pilar Albiol i Gilabert, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que voldria 
remarcar i que quedés clar que ens els punts d’acord, hem estat parlant, i hi 
havia una sèrie de modificacions que han quedat incorporades. 
 
 Per tant quedaria de la manera següent: 
 
 “1. Demanar una ampliació significativa de les dotacions dels 
pressupostos del Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya per 
l’any 2006, dedicades als programes de promoció educativa, beques de 
menjador,  per nens i nenes amb necessitats socioeconòmiques desfavorides.” 
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 El punt dos quedaria igual que el que presentàveu vosaltres. 
 
 “3. Oferir al Departament d’Educació, als Serveis Territorials 
d’aquest Departament i al Consell Comarcal, com Administració que té la 
competència delegada de gestió dels ajuts de menjador, la col·laboració dels 
Serveis Municipals per tal de poder acotar la quantitat a establir.” 
 
 El punt quatre quedaria igual que el que presenteu vosaltres. 
 
 “5. Fer trasllat d’aquests acords al Consell Comarcal, a la 
Conselleria d’Economia i a la Conselleria d’Educació de la Generalitat, al  
Consell Escola Municipal, al conjunt de centres educatius de Cornellà 
sostinguts amb fons públics, a les AMPA, a les entitats i institucions 
municipalistes i a la Mesa del Parlament de Catalunya.” 
 
 Després d’això la Moció quedaria redacta en els termes següents: 
 
 “L’Estat del Benestar és una de les grans conquistes socials i una de 
les garanties de la igualtat entre els ciutadans i ciutadanes. És l’eina bàsica 
per garantir la cobertura universal en determinats serveis que constitueixen 
l’eix vertebrador de la societat, així com tracta de garantir, a mena de xarxa de 
protecció, que ningú caigui del sistema. 
 
 Dins de la configuració d’aquest Estat del Benestar, la política 
educativa i l’assistencial són dos dels pilars bàsics sobre els que sustentar tota 
acció conjunta. El garantir l’educació dels infants en la seva totalitat, vetllant 
per la seva formació adulta i establint l’obligatorietat d’aquesta escolarització, 
ha estat i és un dels reptes de les polítiques públiques. Així mateix, i dins de 
les polítiques destinades als menys afavorits, s’ha intentat donar cobertura 
bàsica, i detectar les necessitats manifestades, tot treballant per cobrir-les. 
 
 A l’escola pública, es donen els condicionants necessaris per parlar 
d’un àmbit de prioritat màxima, a l’hora de treballar per la igualtat, la 
solidaritat, la formació estudiantil i la qualitat. 
 
 No hem d’oblidar, per això, que les necessitats i carències de les 
famílies es posen moltes vegades de manifest en la incapacitat de poder 
accedir als serveis que s’ofereixen per la plena integració escolar dels nens i 
nenes. 
 
 Al nostre país, i a la nostra ciutat, són moltes les famílies que, pels 
seus condicionants personals, necessiten de l’oferiment dels menjadors a les 
escoles, per poder, en molts casos, compaginar la seva vida laboral, i en 
d’altres per poder garantir una alimentació adequada als seus infants. En no 
pocs casos, es donen els dos condicionants, és a dir, famílies (en qualsevol de 
les seves formes estructurals) que necessiten treballar en un horari que no els 
permet atendre els  infants en l’horari de dinar, i que a més a més, quina 
situació econòmica pot no garantir una alimentació adequada als nens. 
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 Els serveis educatius i els serveis socials poden detectar i detecten 
aquestes situacions, i poden posar en marxa els mecanismes adients per la 
inclusió dintre del programa de beques de menjador. Així mateix, moltes 
famílies ja ho fan de manera directa, acudint als centres per fer la petició a 
principis de curs. 
 
 No obstant, la ampliació de la base social que requereix el servei, ha 
fet que quedi palès la clara insuficiència de l’actual nombre de beques de 
menjador, per arribar a l’òptim de necessitats. 
 
 Atès les consideracions anteriors, que conformen el substrat 
ideològic i social de la qüestió. 
 
 Atès la realitat de la nostra ciutat, on el nombre de peticions 
multiplica el nombre de beques efectives que s’hi atorguen, deixant fora 
d’aquest servei, a moltes famílies que el necessiten. 
 
 Atès la competència de la Generalitat i de la Conselleria d’Educació 
en particular, en aquesta matèria. 
 
 Atès el debat de pressupostos que es realitza al Parlament de 
Catalunya per realitzar el Pressupost de l’any 2006. 
 
 Atès que el Pacte del Tinell ja hi figura el “situar la despesa 
educativa de manera progressiva al nivell de la mitjana europea, amb el 
compromís del Govern de prioritzar, en l’elaboració dels pressupostos, les 
partides per a ensenyament”. I entenent que les beques menjador formen part 
d’aquesta política educativa. 
 
 El Grup Municipal del PSC de Cornellà de Llobregat, proposa al Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer .- Demanar una ampliació significativa de les dotacions dels 
pressupostos del Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya per 
l’any 2006, dedicades als programes de promoció educativa, beques de 
menjador,  per nens i nenes amb necessitats socioeconòmiques desfavorides. 
 
 Segon.- Aquesta ampliació de les dotacions hauria de ser suficient 
per a garantir  que totes les demandes a partir d’un llinda de punts establerts 
homogèniament fossin considerades, amb els ajustos pertinents i amb criteris 
de coherència territorial. 
 
 Tercer.- Oferir al Departament d’Educació, als Serveis Territorials 
d’aquest Departament i al Consell Comarcal, com Administració que té la 
competència delegada de gestió dels ajuts de menjador, la col·laboració dels 
Serveis Municipals per tal de poder acotar la quantitat a establir. 
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 Quart.- Dirigir-se als Grups Parlamentaris per tal que en el procés 
d’aprovació dels pressupostos de la Generalitat, es puguin tenir en compte 
aquestes necessitats. 
 
 Cinquè.- Fer trasllat d’aquests acords al Consell Comarcal, a la 
Conselleria d’Economia i a la Conselleria d’Educació de la Generalitat, al  
Consell Escolar Municipal, al conjunt de centres educatius de Cornellà 
sostinguts amb fons públics, a les AMPA, a les entitats i institucions 
municipalistes i a la Mesa del Parlament de Catalunya.” 
 
  
 Amb aquestes modificacions, manifesta la senyora Albiol,  votaríem 
a favor de la Moció. 
 
 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP,  per manifestar que 
vol dir molt breument, perquè no puc estar més d’acord amb la Moció, que és 
el discurs que ve donant aquest Partit Popular, que sí que pot donar lliçons 
senyor Alcalde, sí que les pot donar i moltes, Per tant, estem amb una Moció 
que ens està certificant allò que el Partit Popular en el seu discurs dels 
Pressupostos ha dit, que hi ha moltes necessitats a cobrir en aquesta ciutat, i 
que el Departament de Benestar Social o Serveis Socials o com se li vulgui dir, 
no té suficients recursos pel que sol·licitem, és a dir, que no han cobert totes 
les necessitats de la ciutat, per tant, hi ha més pobresa de la que oficialment 
es reconeix.  
 
 Hi ha un incís que ha fet el senyor Artís, que tots -suposo que tots- 
ho pensem, i que no tots ho diuen, perquè no és políticament correcte, i el 
Partit Popular sí que ho vol dir i és que de cap manera poden quedar 
desatesos els nostres ciutadans pel tema de la immigració incontrolada. S’ha 
de fer un pla de xoc d’immigració. Jo no dic que quedin desatesos, !compte 
amb això¡ que ningú s’equivoqui, però el Partit Popular no estarà d’acord, en 
què persones necessitades d’aquesta ciutat que paguen els seus impostos 
hagin de compartir -d’alguna manera- els recursos que hi ha i que són pocs, i 
és quedin sense aquestos perquè el Govern hagi fet una política d’immigració 
no correcta.  
 
 Per tant, és necessari –parlo de Cornellà, no vaig a parlar i no vaig a 
dir res de la política d’immigració del Govern, simplement parlo de Cornellà- i 
urgent aquesta reunió, aquest Consell, aquest treball que està pendent i 
destinar recursos exclusivament per a aquest col·lectiu. Que sapiguem els 
ciutadans de Cornellà que paguem impostos quant diner ens gastem en cobrir 
aqueixes necessitats, que estem d’acord en cobrir-les però volem saber quant 
es gasta l’Ajuntament en aqueixes polítiques d’immigració i no volem que es 
redueixi, de cap de les maneres, la capacitat o els recursos que els nostres 
ciutadans necessiten. 
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 Intervé seguidament el senyor Alcalde, Antonio Balmón Arévalo, per 
assenyalar que estem parlant d’una altra administració. La senyora Espinosa 
contesta que estem parlant d’una altra cosa, dient el senyor Alcalde que, d’un 
altre tema que sembla ser que vostè no ha entès. 
 
 La senyora Espinosa li respon que sí que ho ha entès perfectament. 
El senyor Alcalde afegeix que és obvi que no. Continua amb la paraula la 
senyora Espinosa per manifestar que estic dient que estic perfectament 
d’acord amb la Moció, perquè d’alguna manera ve a certificar allò que venim 
dient, que hi ha molta gent de Cornellà que es queda sense aqueixos 
menjadors i els seus nens ho necessiten i no pot ser. 
 
 Seguidament intervé la Regidora Delegada de l’Àrea de Salut 
Pública, Consum i Benestar Social, senyora Enriqueta Pardo Lanuza, per 
manifestar que estan d’acord amb la Moció perquè des dels serveis socials 
coneixem la realitat de la gent que s’ha quedat sense beca.  
 
 Voldria aclarir una qüestió perquè penso que ens hem anat pels 
“cerros de Ubeda”, perquè no és perquè hi hagin immigrants que hagin 
demanat la beca, sinó perquè s’ha ampliat als nens de 3 a 6 anys que fins ara 
no se’ls hi donava, i als ajuntaments ens semblava molt malament que és 
donés a partir dels 6 anys i que els nens petits no tinguessin dret.  
 
 Al ampliar l’edat ens hem trobat que de 3.000 o 4.000 que hi havia 
a nivell comarcal han arribat a 7.500. El problema està en què amb l’ampliació 
de l’edat s’havia d’haver pensat que s’havia de posar més diners perquè sinó es 
creava aquesta dificultat de què algunes famílies es quedessin sense diners. 
 
 Des del nostre Grup pensem que això està molt bé,  i estem d’acord 
en fer aquesta Moció, però pensem que això no és solament la línia de treball 
que havíem de tenir políticament. Els menjadors no poden ser un servei car 
per a la població. Pensem que els menjadors haurien de ser un servei, com són 
a molts llocs d’Europa i com són en altres comunitats autònomes que deuen 
tenir més diners que Catalunya. Ens trobem que es paguen els monitors, que 
estan subvencionats per l’administració corresponent, i això abarateix el preu 
del menjador i permet que molts aturats no hagin de demanar beca, tinguin 
suficient per poder cobrir-ho i que les beques siguin solament per a les 
persones que tenen una problemàtica social que s’ha de solucionar a través 
del menjador.  
 
 També, com a dones, pensem que en l’aspecte d’igualtat 
d’oportunitats és molt important que hi hagi aquests serveis perquè moltes 
dones han d’equilibrar el seu treball amb l’horari escolar. 
 
 Novament pren la paraula el Regidor-Delegat de l’Àrea d’Educació, 
Societat del Coneixement, Relacions Ciutadanes i Via Pública, senyor Vicenç 
Badenes i Teixidó, per manifestar que, no sé si dir que el PP fa molta 
demagògia perquè és massa suau perquè, de veritat senyora Espinosa, pot 
posar molt d’èmfasis, pot dir-ho més fort, pot cridar, que la Secretària ho posi 
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amb majúscules a l’acta, però el tema de la immigració és només un aspecte 
molt parcial -com deia la Mª José ara- amb el tema de les beques.  
 
 El tema de la immigració a Cornellà és molt seriós, i tu el 
trivialitzes, i fa molts anys que aquí hi estem treballant, de veritat. Sigues més 
seriosa en aquest tema, perquè és un aspecte clau de les polítiques locals. 
Mira el que ha passat en altres llocs i aquí a Cornellà, com en altres ciutats, fa 
anys que estem treballant perquè això no succeeixi. Si no ets capaç com a 
grup polític de veure les polítiques que es fan avui, perquè això que dius tu no 
passi, és que estàs cega, a més de molta demagògia, estàs cega. 
 
 A continuació pren la paraula novament la senyora Mª Isabel 
Espinosa Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per 
manifestar que, difereix molt i sent molt que la meva manera d’expressar 
molesti les seves sensibles oïdes, però és que jo la política la sento, senyor 
Badenes. Sobretot els temes socials, i vostè no està dient la veritat i sinó qui té 
els ulls tancats és tota la ciutadania de Cornellà. Doni’s una passejada per 
Sant Ildefons, pregunti i segur que haurà de dir que baixin el to perquè això 
no és així.  
 
 Crec que vostè té molt poc contacte amb la gent i les veritables 
barbaritats –perquè jo dic que són barbaritats- del que es diu. Passegi’s més i 
contempli més i escolti més a la gent quan ve a reclamar alguna cosa i el que 
diu a continuació. Has de dir d’això que faig demagògia? amb aquest tema no. 
Anem a allò que és teu i deixa tot l’altre, encara que crec que ho coneix, el que 
passa és que vostè ho canvia tot i ho disfressa tot, però sí que ho coneix i ho 
sap. I de polítiques, si no les sé és perquè no me les expliquen vostès. 
 
 Finalment pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo per manifestar que no entrarem en un debat sobre el tema de 
immigració, no toca, aquesta es una moció de beques. 
 
  
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per unanimitat dels 
assistents, amb la incorporació de l’esmena presentada pel Grup Municipal 
d’ERC-AM. 
 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i  Gloria Récio Díaz. 
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Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
 
 
 3.- Moció del Grup Polític Municipal del PP, perquè s’inclogui 
en els pressupostos de 2006 una partida pressupostària destinada a la 
creació d’un pis pont, que eviti situacions d’emergència en els casos de 
violència domèstica.  
 
 MOCIÓ 
 
 “Una societat avançada i democràtica no pot restar indiferent 
davant l’existència de conductes violentes. L’ésser humà necessita, com ésser 
social, tenir la certesa de viure en un ambient lliure de perills per al seu 
creixement com a persona i on es preservi la seva integritat física. 
 
 En termes generals, la violència té diferents expressions, cadascuna 
de les quals genera diferents graus de rebuig en la població i una multitud 
d’elements que ens explicarien el seu origen i desenvolupament. 
 
 Una d’aquestes variacions de violència és la que es desenvolupa en 
l’entorn familiar que fins fa molt poc temps era considerada per alguns sectors 
de la població com quelcom sense importància i d’àmbit totalment privat, on 
res del que allà pogués passar era considerat de rellevància social. 
Històricament, les múltiples modalitats de maltractaments familiars anaven 
acompanyades d’una submissió social de les víctimes a condicions de silenci, 
segregació, aïllament, incomunicació i indefensió. Avui gràcies a la lluita 
portada a terme per infinitat de persones (la gran majoria dones), aquesta 
violència s’ha fet visible i ha passat a ser un problema social de màxima 
rellevància mereixedor de l’atenció de les administracions i dels poders 
públics. 
 
 A la nostra ciutat des del Centre d’Atenció i del Consell de Dones, es 
lluita fa molt temps per l’eradicació d’aquest problema. Existeix un protocol 
d’intervenció en casos de maltractaments i una comissió institucional per a 
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coordinar i millorar la situació de les dones maltractades de la nostra ciutat. 
Així mateix des de l’Ajuntament s’exerceix l’acció pública contra els mal 
tractadors si la víctima  així ho sol·licita. Malgrat del balanç positiu del treball 
desenvolupat en aquest terreny no hi ha dubte que ens queda molt camí per 
recórrer i hem de reconèixer que existeixen nombroses deficiències en el servei 
que com administració més propera a la ciutadania hauríem de donar. Una 
d’aquestes deficiències és la falta d’allotjament immediat a qualsevol hora del 
dia o de la nit de les dones que per actes violents es veuen obligades a 
abandonar la seva llar, la majoria de les vegades acompanyades de fills petits i 
en situacions de veritable desemparament. 
 
 Per tot l’exposat sol·licitem l’adopció del següent  
 

ACORD 
  
 Primer.- Incloure en els pressupostos de 2006 una partida 
pressupostària destinada a la creació d’un pis pont que eviti aquestes 
situacions d’emergència.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a  
Portaveu del Grup Municipal del PP, es fa una explicació de la Moció, 
manifestant que, vull ser molt ràpida perquè és una Moció que ha vingut dos o 
tres vegades aquí, és a dir, que tothom la pot conèixer fins i tot de memòria.  
 
 El Portaveu del Grup Socialista l’ha traduït al català, -cosa que 
agraeixo- perquè jo l’havia presentat inicialment en castellà. 
 
 És una Moció que crec que era necessària i més aquest any. Jo em 
reiteraré al final del Ple quan l’Alcalde faci allò que és costum, que és dir el  
nombre de víctimes per morts violentes d’agressions. Per tant, veurem que és 
necessària aquesta Moció i el que es demana en aquesta Moció.  
 
 No donaré cap explicació, ja que teniu la Moció, només és demanar 
l’habilitació d’un pis pont per a aquelles persones -no vull dir dones 
únicament, perquè segurament hi haurà algun home que també és maltractat 
i potser per pudor no abandona casa seva, perquè no té cap lloc on anar- que 
es trobin que  mentre se’ls arregla la burocràcia que hi ha en tot aquest 
procés, que no es trobin desemparats, sols i de mala manera, i que tinguin un 
lloc on anar amb els seus fills, amb persones grans o amb les persones que 
estiguin al seu càrrec. 
 
 Haig de donar les gràcies al Grup de Govern perquè finalment hagin 
entès que era necessari. Sé que aquesta vegada no ho he tramés com ho 
hagués tingut de trametre pel Consell de la Dona, però faig partícip d’aquesta 
Moció al Consell de la Dona, -com si l’haguéssim redactat allí- i jo ho 
traslladaré així al Consell de la Dona, perquè és un èxit de totes no és del PP i, 
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per tant, faig partícip al Consell de la Dona de Cornellà de què s’hagi acceptat, 
bé, és cert, amb una esmena, però que nosaltres acceptem perfectament. O 
sigui que, per tant, gràcies i que la veiem complida i que tots ens puguem 
alegrar de tenir un servei més per a, d’alguna manera, intentar eradicar 
aquesta malaltia  -avui vaig en to mèdic-  de la societat. Gràcies i esperem que 
es compleixi i que no tinguem que tornar l’any pròxim a presentar-la. 
 
 A continuació intervé la Regidora-Delegada de l’Àrea de Cultura, 
Cooperació, Solidaritat, Esports i Joventut,  senyora Rocío García Pérez, per 
manifestar que acceptarien la Moció amb l’esmena  següent: 
 
 “D’altra banda l’Ajuntament de Cornellà, ve impulsant els 
programes i les activitats que envolten  a aquesta problemàtica i tots aquells 
que afecten a les dones; i a nivell comarcal, s’ha impulsat la creació i posada 
en marxa del Centre d’Emergència Comarcal, amb seu a Sant Feliu de 
Llobregat, que ja està en funcionament; i també la creació de la Casa 
d’Acollida Comarcal  que tindrà seu a Esplugues i que s’obrirà el proper any. 
 
 Per tot l’exposat, sol·licitem l’adopció del següent  
 

ACORD 
 
 Primer.- Demanar a la Conselleria de Benestar i Família de la 
Generalitat de Catalunya que inclogui en els seus pressupostos per al 2006 
una partida per posar en marxa la creació d’un pis pont a Cornellà que eviti 
aquestes situacions d’emergència a la nostra ciutat.” 
 
 
 Per tant la Moció quedaria redactada en els termes següents: 
 
 “Una societat avançada i democràtica no por restar indiferent 
davant l’existència de conductes violentes. L’ésser humà necessita, com ésser 
social, tenir la certesa de viure en un ambient lliure de perills per al seu 
creixement com a persona i on es preservi la seva integritat física. 
 
 En termes generals, la violència té diferents expressions, cadascuna 
de les quals genera diferents graus de rebuig en la població i una multitud 
d’elements que explicarien el seu origen i desenvolupament. 
 
 Una de les variacions de violència és la que es desenvolupa en 
l’entorn familiar i que, fins fa molt poc temps, era considerada per alguns 
sectors de la població com quelcom sense importància i d’àmbit totalment 
privat; on res del que allà pogués passar era considerat de rellevància social. 
Històricament les múltiples modalitats de maltractaments familiars que patia 
la víctima anaven acompanyades pels condicionats socials que sotmetien a la 
víctima al silenci, la segregació, l’aïllament, la incomunicació i la indefensió. 
Avui, gràcies a la lluita portada a terme per infinitat de persones (la majoria 
dones), aquesta violència s’ha fet visible i ha passat a ser un problema social 
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de màxima rellevància mereixedor de l’atenció de les administracions i dels 
poders públics. 
 
 A la nostra ciutat, des del Centre d’Informació i Recursos per a les 
Dones, i des del Consell de la Dona de Cornellà es lluita des de fa molt temps 
per eradicar aquest problema. Existeix un protocol d’intervenció en casos de 
maltractaments i una comissió institucional per coordinar i millorar la situació 
de les dones maltractades de la nostra ciutat. Així mateix des de l’Ajuntament 
de Cornellà s’exerceix l’acció pública contra els maltractadors si la víctima així 
ho sol·licita. 
 
 Malgrat el balanç positiu del treball realitzat en aquest camp, ens 
resta molt camí per recórrer i hem de reconèixer que existeixen nombroses 
deficiències en el servei que com administració més propera a la ciutadania 
hem de donar. Una d’aquelles deficiències és la falta d’allotjament immediat a 
qualsevol hora del dia o de la nit de les dones que, per actes violents es veuen 
obligades a abandonar la seva llar, la majoria de les vegades acompanyades de 
fills petits i en situacions de veritable desemparament. 
 
 D’altra banda l’Ajuntament de Cornellà, ve impulsant els programes 
i les activitats que envolten  a aquesta problemàtica i tots aquells que afecten 
a les dones; i a nivell comarcal, se ha impulsat la creació i posada en marxa 
del Centre d’Emergència Comarcal, amb seu a Sant Feliu de Llobregat, que ja 
està en funcionament; i també la creació de la Casa d’Acollida Comarcal  que 
tindrà seu a Esplugues i que s’obrirà el proper any. 
 
 Per tot l’exposat, sol·licitem l’adopció del següent  
 

ACORD 
 
 Primer.- Demanar a la Conselleria de Benestar i Família de la 
Generalitat de Catalunya que inclogui en els seus pressupostos per al 2006 
una partida per posar en marxa la creació d’un pis pont a Cornellà que eviti 
aquestes situacions d’emergència a la nostra ciutat.” 
 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que, malgrat tots els 
esforços que des de les administracions s’estan fent per mirar de pal·liar 
aquest problema, és evident que no és suficient quan veiem cada mes el 
balanç de víctimes que hi ha. Per tant, esperem que aquesta Moció serveixi per 
ajudar a pal·liar el problema, encara que tampoc assegura que realment es 
pugui fer aquest pis, ja que es demana a la Conselleria de Benestar i Família 
de la Generalitat de Catalunya que inclogui en els seus pressupostos del 2006 
una partida per posar-ho en marxa. Esperem que ho tinguin en compte. 
 
 Acte seguit intervé la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que hi ha bàsicament un parell 
de coses que no entenem.  
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 Hi ha un Consell de la Dona Municipal que està treballant en això, 
que està al corrent de quines són, que es farà la casa d’acollida, que hi haurà 
la casa d’acollida comarcal a Esplugues. Totes les mocions en referència a 
aquest tema sempre s’han parlat amb el Consell Municipal de la Dona que 
entenc que és l’organisme amb el qual es parla. Crec que  la resta de Grups 
mai hem presentat una Moció en aquestes línies, perquè hem respectat al 
Consell Municipal de la Dona, perquè són majoritàriament les persones 
afectades. Això per una banda, i aquesta seria la primera reflexió  
 
 La segona reflexió és ¿com podem demanar a la Conselleria que 
posin en els seus pressupostos del 2006?. Si fos el 2007 encara, però els de 
2006 s’estan debaten aquesta tarda i la Consellera de Benestar i Família està 
fent la seva intervenció en la part dels pressupostos del 2006. Per tant, si 
s’està debatent aquesta tarda, no sé com es fa això.  
 
 Quan fem aquestes mocions i demanem a una Conselleria que faci 
quelcom, ¡home!, com a mínim, posem la Conselleria d’Economia, perquè en 
tot cas, si al final resulta que amb la data que estem, encara donés temps a 
què hi hagués aquest “pis pont” -entre moltes cometes perquè no sé 
exactament que és “pis pont”-, hauria de haver-hi una modificació ràpida del 
pressupost que només Economia podria fer, entenc, -encara que no entenc 
res- vull dir que els del Parlament de Catalunya ja ens ho explicarien. 
 
 Sobre aquest tema, més comentaris. El Pla d’instal·lació de les 
futures cases d’acollida dels centres d’intervenció especialitzada, és un Pla que 
està pactat amb la Federació Municipis i l’Associació Catalana de Municipis 
que són els organismes que ens representen, que parlen i acorden quines 
prioritats hi ha. Per tant,  nosaltres, Cornellà, creiem que aquests organismes 
no deuen representar-nos i, per tant, tirem com “el broc gros” i demanem que 
hi hagi un pis aquí.  
 
 Crec que en aquesta línia s’està treballant amb molts temes i que 
els centres d’intervenció especialitzada, que és una mica la novetat -si no els 
companys d’Iniciativa segur que ens podran explicar alguna cosa més, per la 
part de l’atenció a la dona, o tu, no sé qui porta l’àrea, entrant en fer atenció a 
les dones -que normalment són les afectades- als fills, amb atenció 
psicològica, perquè no només estem parlant d’anar a un lloc on puguin estar 
perquè no els hi passi res, és més, si no ho tenim mal entès, a Cornellà ja hi 
ha, conveniat, un lloc on puguin ser-hi, i evidentment no és públic -només 
faltaria- perquè les poguessin anar a buscar. 
 
 La veritat és que crec que la Moció s’hauria de retirar perquè no ho 
podem demanar o ho canviem per al 2007 que en el Pla podria ser, però sinó 
no entenc el sentit, i segurament haurien d’haver-hi molts pisos pont o molts 
llocs per atendre, però –repeteixo- pel 2006 s’estan debaten els pressupostos. 
¿Per què ens hem de saltar això i no fer cas del que està pactat amb la 
Federació de Municipis de Catalunya i l’Associació Catalana de Municipis?. De 
veritat, no ho entenem. 
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 A continuació pren la paraula la Regidora Delegada de Serveis 
Socials, adscrita a l’Àrea de Salut Pública, Consum i Benestar Social, senyora 
Elisa Corral Lozano, per manifestar que, en primer lloc, s’abstindran, perquè 
ni estem d’acord ni deixem d’estar-ho, simplement és perquè hi ha hagut una 
manca d’enteniment i de falta de comunicació i no ens havia donat temps a 
discutir la proposta.  
 

 En tot cas, nosaltres tampoc entenem què és un “pis pont”. Tenim 
ben clar que a la comarca hi està previst –jo ahir vaig escoltar les 
intervencions en el Parlament al voltant de les inversions- que hi hagi un nou 
Centre d’Atenció a la Dona, amb un model -que una mica sí que té l’idea la 
senyora Albiol, que des de fa molt de temps s’està reivindicant- d’atenció 
integral a les dones que pateixen maltractaments, i això hi havia estat molt 
reivindicat des de fa molt de temps, al menys des que jo conec això a Cornellà.  

 
 Hi ha una altra cosa que també volem destacar, i és que les 

necessitats del que podria ser, -sospito- un “pis pont”, estan prou cobertes a 
Cornellà, perquè no hi cap problema, està diversificada la resposta que és com 
ha de ser i no ho acabem de veure. 
 
 A continuació intervé novament la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, si 
el tema no fos tan dramàtic i no li donéssim la importància que té, em 
permetria somriure amb sarcasme i dir unes quantes barrabassades, però no 
ho faré perquè crec que és un tema molt important. 
 
 Primer, tranquil·litzar a la representant d’Esquerra Republicana, pel 
fet que no pugui entrar en els pressupostos. Ja fa dies el Grup del Partit 
Popular en el Parlament de Catalunya ha sol·licitat que s’inclogui, per tant, si 
no entra, és perquè vostès no tenen voluntat de fer-ho entrar. Està sol·licitat 
ja, només es necessita el reforç del govern de la ciutat perquè tingui més força, 
però en els pressupostos estan demanats, estaran inclosos si vostès tenen 
voluntat, que tenen molt poca.  
 
 Jo vaig a fer una reflexió i una mirada enrere del que ha passat aquí 
des del Consell de la Dona. 
 
 Intervé el senyor Alcalde, Antonio Balmón Arévalo per dir-li que, 
sigui breu. 
 
 Continua amb l’ús de la paraula a senyora Espinosa, dient que sí, 
que és per contestar de forma breu, ja que són anècdotes que diu la 
sensibilitat que té Esquerra Republicana amb el tema de la Dona, i  avui s’ha 
vist aquí, i diuen que no fa falta. 
 
 Intervé novament el senyor Alcalde per dir-li que, si li permet, en 
aquest tema, totes les persones que estem en aquesta Sala estem en contra de 
la violència domèstica. Aleshores, podem creure més oportuna una cosa o una 
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altra, -una altra cosa és que es faci-. Però considero que no és convenient fer 
manifestacions que evidentment posen en judici coses que estan fora de tot 
dubte.  
 
 Ho demano en les intervencions dels diferents grups, en concret 
sobre aquest tema o sobre qualsevol altre que tinguem que tractar.  Una cosa 
és que es cregui o no convenient, però, per favor, atinguem-nos a allò que diu 
la Moció. 
  
 De nou intervé la senyora Isabel Espinosa, per manifestar que 
aquesta recomanació, -senyor Alcalde-, pregaria que la demanés també quan 
fan intervencions i segons què diuen els altres. 
 
 El senyor Alcalde manifesta que també ho fa. Responent la senyora 
Espinosa que, no ho ha sentit.  
 
 Mai –afegeix la senyora Espinosa- s’ha presentat res per part 
d’Esquerra Republicana en el Consell de la Dona. Nosaltres sí que ho hem fet, 
mocions que han vingut aquí al Ple a les quals se’ls hi ha donat suport.  
 
 Diré una anècdota que hi va haver. Sabem tots que cada grup pot 
presentar dues mocions i que no es pot passar d’aquest nombre. Cert dia, 
estant el senyor Joan Tardà com a Portaveu en aquest Ajuntament, es va 
presentar una Moció, avalada pel Consell de la Dona, que era molt important i 
com que els grups només podem presentem dues, el senyor Tardà portava 
aquestes dues, -haig de dir que una d’elles demagògica completament- i li vam 
demanar que donés suport a la del Consell de la Dona però el senyor Tardà no 
ho va fer. O sigui, ERC-AM  no va donar suport a una moció importantíssima i 
sí que va presentar aquella demagògica i si voleu, després us donaré dades. 
 
 Haig de dir també i em remeto a la recriminació que la Regidora-
Delegada de l’Àrea de Cultura, Cooperació, Solidaritat, Esports i Joventut,  
senyora Rocío García Pérez, va fer una intervenció de l’aleshores també 
portaveu d’ERC, quant al tema feminisme. Per tant, aquí cap lliçó envers als 
que portem molts anys en aquest tema. I estic segura que ells tenen aquesta 
sensibilitat però no ho demostren, perquè avui s’ha fet aquí una afirmació 
amb “la dona del Cèsar” que cap persona que tingui sensibilitat amb les dones 
la faria. 
 
 Ara contesto a la  senyora Mª José Pardo o la  senyora Elisa Corral 
quant al tema de què “estan ateses”. M’heu de permetre que us digui que no 
estan ateses, es reparteixen i sé perfectament a on aquestes dones que tenen 
problemes i les han tingut i  han passat moltes hores al carrer, i sé on 
dormen, uns llocs molt còmodes -que heu fet convenis- i altres de molt 
dolents. 
 
 De la casa de Sant Feliu ni parlem, perquè quan vaig preguntar en 
el Consell Comarcal -com a Consellera Comarcal que soc- estava l’Alcalde 
present, allí ningú va saber donar-me resposta a què passava amb aqueixa 
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Casa. I tots sabem les queixes que hi ha, qui comparteix aqueixes cases  amb 
les dones maltractades, per tant, res de res d’estar això cobert. A més, dic que, 
si tenim un pis d’acollida i jo puc explicar el que és, hauríeu de saber-ho ja 
que esteu tractant amb aqueixes dones, per tant, diré que em sembla 
demagògica aqueixa posició. Tots sabem que no estan ben ateses i tinc una 
relació amb noms i cognoms de les queixes que tenen que, si voleu, us les 
passaré. 
 
  
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PSC(PSC-PSOE)PM, senyor Vicenç Badenes i Teixidó 
 
 
 Finalment pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que la Moció no és del Consell de la Dona, és del Grup 
del PP, amb una esmena que presenta el Grup Socialista, això ho dic perquè 
quedi clar. És una proposta que es fa i que el Grup Socialista, 
independentment de tot el que s’ha dit i que és cert,  i que en cap cas aqueixos 
plans parlen de pisos pont, en situacions com aquesta parlen de centres 
comarcals, per tant, en cap cas contradiu la posició que nosaltres mantenim a 
través a la Federació de Municipis. Però el que sí també és cert, és que tots 
sabem què és un pis pont, perquè tots hem reconegut que tenim aqueix servei 
en certes condicions dins la ciutat. Una altra cosa és que en la ciutat o fora 
d’ella es pugui millorar i això és una mica el que demana la Moció i s’ho 
demana també a qui tingui –en aqueix sentit- les competències. 
 
 Voldria fer un afegit només i és que  la Conselleria d’Economia si 
hagués de fixar les prioritats de totes les Conselleries, aleshores els 
consellers/es sobrarien. Per tant, crec que són els consellers/es en els seus 
respectius departaments els que fixen les seves prioritats i ja he dit al principi 
que els pressupostos són flexibles. 
 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PSC(PSC-PSOE)PM, senyor Vicenç Badenes i Teixidó 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents, amb l’esmena presentada pel Grup Municipal del PSC(PSC-PSOE)-
PM. 
 
 
Vots en contra: 
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Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus. 
 
Abstenció: 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i  Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
 
 
  
 
 
 4.- Moció del Grup Polític Municipal d’ERC-AM, referida a la 
creació d’un skate park a la ciutat. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atès que l’skate és un esport o una activitat que practiquen molts 
joves de la nostra ciutat. 
 
 Atès que el gran nombre de places dures existents a Cornellà ha fet 
de la nostra ciutat, una ciutat de referència entre el col·lectiu de joves 
aficionats a aquesta activitat, no només de Cornellà sinó d’arreu (venen fins i 
tot de l’estranger a patinar a la nostra ciutat). 
 
 Atès aquesta pràctica suposa un risc evident per la resta de la 
ciutadania que freqüenta aquestes places, entre els quals hi ha canalla i 
persones grans. I això provoca conflictes entre els diferents col·lectius. 
 
 Atès que aquesta qüestió ja va ser objecte d’una pregunta al plenari, 
essent encara Alcalde el senyor Montilla i se’ns va respondre que s’havia 
d’estudiar per evitar les possibles responsabilitats civils de l’Ajuntament.  
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 Atès que el col·lectiu de “skaters” de la ciutat va presentar a la 
Tinent d’Alcalde Rocio García un recull de signatures de persones que 
demanaven la construcció d’un skate parc a la ciutat, la qual cosa demostra 
l’interès per aquest tipus d’equipament. 
 
 Atès que la construcció de l’equipament sol·licitat, estalviaria a 
l’erari municipal diners en la reparació i/o substitució de mobiliari urbà 
malmès o deteriorat. 
 
 Atès que a d’altres pobles de la comarca, com Sant Boi, que en 
disposa de tres, o Sant Feliu, i pobles de l’àrea metropolitana de Barcelona 
com Badalona, Sitges també n’han construït. 
 
 Atès que el govern de l’Ajuntament de Barcelona, ciutat que és Meca 
mundial d’aquesta pràctica, té projectat aprovar properament les ordenances 
de mesures per fomentar i garantir la convivència ciutadana, que limiten la 
pràctica del “skate”, la qual cosa ha fet que molts joves d’aquest col·lectiu es 
desplacin a Cornellà a patinar (concretament al parc de la Infanta i a la plaça 
Sant Ildefons)  
 
 Per tot això, el Grup Municipal d’ERC proposa al plenari l’adopció 
dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Que el Govern pressuposti i executi dins l’exercici 2006, 
l’equipament que sol·licitem. 
 
 Segon.- Que abans d’executar-lo, el departament a qui 
correspongui, es posi en contacte amb membres d’aquest col·lectiu per 
esbrinar-ne les necessitats i els requisits que la instal·lació hauria de tenir.” 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’ERC-AM, es fa una explicació de la Moció, manifestant que, 
de fet, això ja ho hem demanat repetidament, i en els diferents atesos ja 
comentàvem que l’Alcalde, en aquella època el senyor Montilla, ens va 
respondre que s’estava estudiant la possibilitat però que hi havia unes 
possibles responsabilitats civils que l’Ajuntament havia de tenir clar fins a on 
arribaven. 
 
 Hem sabut que s’han presentat també una sèrie de signatures de 
ciutadans/es d’aquest municipi que practiquen aquest esport, que desitgen 
tenir un espai i que s’han fet arribar a la Regidora-Delegada de l’Àrea de 
Cultura, Cooperació, Solidaritat, Esports i Joventut,  senyora Rocío García. 
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 Hi ha un parell de fets importants. A la comarca ja hi ha skates 
parks, per exemple, a Sant Boi n’hi ha tres i també hi ha a Sant Feliu i dintre 
de l’Àrea Metropolitana com Badalona i Sitges també n’hi ha més. 
 
 Hi ha un fet diferencial que hem constatat que és que des del 
Govern de l’Ajuntament de Barcelona s’ha impedit realitzar l’skate en una 
sèrie de places que es venia fent i ens hem assabentat -perquè ens hem 
intentat instruir una mica en el tema, perquè tenim gent que el practica i hem 
intentat fer un estudi de quines són les necessitats-, i ens comenten que 
Barcelona és com la “Meca” de l’skate park. 
 
 Què és el que està passant?. Que això s’està traslladant a Cornellà i 
s’està traslladant bàsicament en dos espais que seria el parc de la Infanta i 
Sant Ildefons. Aleshores, el que hem volgut és presentar una Moció amb tots 
aquests atesos i en el que demanàvem que es pressupostés i s’executés dintre 
d’aquest exercici, aquest equipament i que abans d’executar-lo, el 
departament a qui correspongui es posés en contacte amb els membres 
d’aquest col·lectiu per esbrinar realment les necessitats i els requisits que la 
instal·lació hauria de tenir.  
 
 És només això, fa uns quants anys que arrosseguem el tema, i que 
se’ns va dir que sí que hi hauria un skate park, però encara no ha aparegut i 
el que està succeint ara és que s’està destruint mobiliari urbà perquè els 
nens/es sí que fan skate park a la nostra ciutat. 
 
 A continuació intervé  el Regidor-Delegat de Joventut, adscrit a 
l’Àrea de Cultura, Cooperació, Solidaritat, Esport i Joventut, senyor Jordi 
García Guitart, per manifestar que, ja som conscients que hi ha joves a 
Cornellà que practiquen l’skate, i no cal que vostès  ens ho diguin a través 
d’aquesta moció perquè ja ho sabem, salta a la vista ja que estan al carrer. 
 
 Votarem en contra d’aquesta moció presentada pel Grup Municipal 
d’ERC-AM, pels motius següents:  
 
 Primer, perquè ja tenim previst fer aquest equipament. 
 
 Segon, en el seu dia ja ens vàrem posar en contacte amb els joves 
d’aquest col·lectiu i ens vam reunir. És més, els vam mostrar el projecte, el 
Tinent d’Alcalde d’Urbanisme els va mostrar el projecte i ells van poder dir la 
seva en tot moment. Per tant, sabem quines són les necessitats d’aquests 
joves i com volen que sigui aquesta instal·lació. 
 
 El tercer motiu és que nosaltres volem construir la pista d’skate 
damunt del dipòsit de laminació del carrer Salvador Dalí d’Almeda, però, 
saben per què encara no han començat les obres? perquè a dia d’avui, encara 
estem pendents de saber què pensa fer el Departament d’Educació de la 
Generalitat –que, per cert, gestionen vostès i que sempre amb vehemència 
defensen en aquest plenari els departaments que gestionen el seu partit-, en 
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relació a si amplien l’escola d’Almeda, o bé es decideix en construir un nou 
centre escolar en els terrenys on aniria la futura pista d’skate. 
 
 Per tant, aquest Govern municipal està pendent d’aquesta qüestió 
amb el Departament d’Educació de la Generalitat, i fins que aquesta incògnita 
no es resolgui, nosaltres no podem tirar cap endavant aquest equipament i per 
aquests motius el nostre Grup votarà en contra d’aquesta moció. 
  
  En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PP, senyor Manuel Jesús Casado Ruiz. 
 
 Seguidament intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CiU, per manifestar que, nosaltres érem conscients de 
què aquest projecte ja estava en estudi i en espera de les solucions que el 
Regidor de Joventut acaba d’esmentar i pel mateix motiu votarem en contra. 
 
 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, 
nosaltres ens felicitem pel lloc que heu triat i espero que es mantingui així en 
solitud aquella zona, perquè anàvem a votar en contra, malgrat que el govern 
municipal no digués el que acaba de dir. I això perquè primer, hem de dir que 
a Cornellà es necessiten altres equipaments molt més que aqueixos, ja que és 
una pràctica que ha d’estar en un lloc adequat perquè sinó es pot tornar 
violenta en el sentit de les caigudes que pot generar la pràctica d’aquest 
esport, o fer mal a les persones que hi passen. Per això, quan presenteu el 
projecte, ens ho mirarem molt bé, la zona on va i procurant que per allà no hi 
hagi molt pas de personal perquè jo observo –sobretot en la plaça de 
l’Ajuntament- que no sé com no passen més desgràcies amb la pràctica 
d’aquest joc que la veritat és que comprenc poc, però bé, tampoc tinc edat per 
comprendre’l. 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal del PP, senyor Manuel Jesús Casado Ruiz. 
 
 Acte seguit pren la paraula el senyor Miguel López Sánchez, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ICV-EA-EPM, per manifestar que, la veritat és 
que no ens agradaria haver de dir que no a una proposta d’aquest tipus, 
perquè és un sentiment que crec que és compartit per la totalitat de la gent 
que estem en aquest Ple, la necessitat de què en la nostra localitat hi hagi una 
zona perquè aquests joves puguin fer l’esport que els agrada. 
 
 En tot cas, tornaria a repetir allò que el dia de la Junta de 
Portaveus ja es va plantejar a la companya d’ERC-AM, que era la retirada 
d’aquesta moció perquè el Govern està treballant en aquest sentit, inclús, ara 
mateix, s’ha tornat a dir on aniria la instal·lació. 
 
 Al que sí que ens hauríem de comprometre en aquest Ple és en 
demanar la urgència a la Conselleria d’Educació perquè ens digui què vol fer 
sobre aquest tema, ja que si ens contesta -depèn el que digui- tindrem el lloc o 
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haurem de cercar una solució per poder posar aquesta instal·lació que creiem 
nosaltres tan necessària per a la nostra localitat. 
 
 Intervé en aquest moment el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que s’ha de recordar que estem parlant d’una pista 
d’skate, sigui allà o pugui ser en un altre lloc. 
 
 Novament intervé la senyora Pilar Albiol i Gilabert, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’ERC-AM, per manifestar que vol comentar un parell de 
coses. La primera, és que ens sembla molt bé que hagueu contactat amb el 
col·lectiu, en tot cas no amb tots, perquè Cornellà té dues botigues i em 
sembla que només heu anat a una, i casualment no hem anat a la mateixa, 
per tant, en una no tenen coneixement de quin és el projecte que penseu fer 
d’skate park. Per tant, segur que hi aniràs a explicar quin és el projecte 
d’skate park. 
 
 També ha quedat clar que  no hi ha un lloc per ubicar-la, sigui pel 
que sigui-. 
 
 La tercera reflexió és que potser no faria falta haver de presentar 
mocions perquè se’ns expliqui a on va i el que no entenem -en la línia que 
se’ns havia comentat- que es pensava posar tot el centre esportiu seguint el 
futur camp de l’Espanyol, pensàvem que aniria en la mateixa zona i no, va 
separada de l’Almeda.  
 
 En tot cas, segur que en alguna Comissió Informativa, sinó segur sí 
que esperem que se’ns informi el per què s’ha pres aquesta decisió, en el cas 
que quedi lliure o  no aquest espai per a una escola i si es decideix una altra 
ubicació doncs que ho sapiguem com a mínim al mateix temps que els 
ciutadans ho saben, simplement això. 
 
 Finalment pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo per preguntar si mantenen la moció, i manifestar que, és evident que 
quan tinguem clar on podrà anar perquè es va plantejar que on estaven els 
horts urbans però al final es va parlar del projecte dels horts urbans i vam 
decidir fer-los. Per tant, els espais són els qui hi són i és evident que quan 
estigui clar el projecte definitivament es parlarà -com sempre-  a la Comissió 
Informativa. També haig de dir que no està en el pressupost, però això no és 
cap impediment per poder-lo fer.  
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és rebutjada per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vots en contra: 
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Grup Municipal del PSC (PSC-PSOE)-PM, senyores/rs Antonio Balmón 
Arévalo, Vicenç Badenes Teixidó, Susana Cordero Rojas, Sergio Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Jordi García Guitart, Rocio García Pérez, 
Rosa Eva Granadal Gálvez, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, 
Aurora Mendo Sánchez, María José Mont Rieiro i  Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'ICV-EA-EPM, senyores/r Carmen Romero López, Elisa 
Corral Lozano, Miguel López Sánchez i Enriqueta Pardo Lanuza. 
 
Grup Municipal del PP, senyores/r Mª Isabel Espinosa Fernández, Manuel 
Jesús Casado Ruiz i María José Díaz Algarín. 
 
Grup Municipal de CiU, senyors Nèstor Artís i Villena i Francesc Molina i 
Núñez.  
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal d’ERC-AM, senyora/r Pilar Albiol i Gilabert i Salvador 
Colominas Tutusaus. 
 
 
 
 
 
 
 
 5.- Informació de l’Alcaldia sobre estadística de violència de 
gènere.  
 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per manifestar que  malauradament, com cada mes, hem de passar 
aquest informe al Ple sobre les dones mortes víctimes de violència de gènere.  
 
 Des de l’últim Ple han estat cinc dones mortes víctimes d’aquesta 
violència, durant l’any 2005 han estat seixanta-nou dones, dues dones per 
agressió sexual, una dona per tràfic de dones i prostitució i cinc menors. A 
continuació la Regidora-Delegada de l’Àrea de Cultura, Cooperació, Solidaritat, 
Esports i Joventut,  senyora Rocío García Pérez, llegirà un document, un 
manifest que és per demà, 25 de novembre, que és el Dia Internacional contra 
la Violència vers les Dones. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Rocio García Pérez per 
indicar que llegirà el manifest que ha aprovat i  consensuat el Consell de la 
Dona amb la Federació de Municipis i la Diputació de Barcelona i que diu així: 
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 “Vint-i-cinc de novembre, Dia Internacional contra la Violència vers 
les Dones. Prevenir la violència vers les dones, un compromís comú.  
 
 Avui, 25 de novembre de 2005, els ajuntaments volem expressar 
com cada dia el nostre rebuig més ferm davant d’una problemàtica social tan 
greu com és la violència de gènere. Una violència malauradament encara 
present en les nostres societats, que lesiona els drets fonamentals de les dones 
i la seva llibertat. Una violència basada en la desigualtat. 
 

 Volem fer de les nostres ciutats espais de convivència i de pluralitat, 
on la violència vers les dones no hi sigui present. 
 
 Per tot això des del Municipi de Cornellà de Llobregat 
 

MANIFESTEM 
 

 La nostra condemna a totes les manifestacions de la violència de 
gènere, ja que es tracta d’un atemptat als drets humans i com a tal 
han d’estar considerades socialment. 

 
 El nostre compromís amb les polítiques de gènere i igualtat, ja que 

la violència està basada en la desigualtat i en les relacions de poder. 
 
 El reconeixement dels drets de les dones que pateixen violència, per 

això és imprescindible continuar avançant en el desplegament de la 
llei integral contra la violència de gènere, tant des de l’àmbit 
autonòmic com des de la proximitat del món local. 

 
 La necessitat d’avançar en la prevenció de la violència vers les 

dones. La prevenció és la clau per evitar la seva repetició. És 
necessari implantar activitats educatives, preventives i de 
sensibilització adreçades a nens i nenes, joves, homes i dones. 

 
 El compromís comú de dones i homes en el rebuig social de la 

violència de gènere. La violència encara que impacta sobre la vida 
de les dones afecta al conjunt de la societat. 

 
Des de l’Ajuntament de Cornellà i el seu Consell Municipal de la 
Dona es vetllarà pel compliment d’aquests compromisos. 

 
 Volem acabar expressant la nostra solidaritat amb totes les dones 
que pateixen i han patit la violència i recordar especialment a totes aquelles 
que al llarg d’aquest any han mort assassinades per els seus companys o ex - 
companys sentimentals. Per a totes elles el nostre reconeixement i 
homenatge.” 
 
 
 6.- Precs i preguntes 
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 En primer lloc pren la paraula el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo, per informar que per part del Grup Municipal del PP, s’ha presentat 
una pregunta per escrit la qual ha estat contestada i diu el següent: 
 
 “Ysabel Espinosa Fernández, Regidora-Portaveu del Grup Municipal 
del Partit Popular de Cornellà, d’acord amb els articles 64.2 i 98 del Reglament 
Orgànic de l’Ajuntament de Cornellà, per ser contestada per escrit, per 
l’Alcalde-President o Regidor en qui delegui, amb lliurament de la 
documentació  relativa a aquest assumpte i que tot seguit s’exposa. 
 
 Atès la iniciativa que el nostre Grup Municipal va presentar al Ple 
del passat mes de setembre, on sol·licitàvem informació sobre la població 
estrangera empadronada a la nostra ciutat en un domicili que no és real i quin 
percentatge representen sobre la resta de població estrangera empadronada a 
la nostra ciutat així com sobre el total de població de Cornellà. 
 
 Atès que en la resposta donada pel Tinent d’Alcalde, senyor 
Martínez Flor, s’exposa la desconeixença de les dades demandades pel nostre 
grup; fet que, d’altra banda, posa de manifest la ineficàcia d’aquest 
Ajuntament, al menys en el que a la gestió de recursos i serveis es refereix. 
 
 Fem la següent consideració: 
 
 Segons el que disposa l’article 16.1 de la Llei de Bases de Regim 
Local en el sentit següent: “La inscripción en el  Padrón Municipal sólo surtirá 
efecto de conformidad con lo dispuesto en el artículo 15 de esta Ley por el 
tiempo que subsista el hecho que la motivó y, en todo caso, deberá ser objeto 
de renovación periódica cada dos años cuando se trate de la inscripción de 
extranjeros no comunitarios sin autorización de residencia permanente. El 
transcurso del plazo señalado en el párrafo anterior será causa para acordar 
la caducidad de las inscripciones que deban ser objeto de renovación 
periódica, siempre que el interesado no hubiese procedido a tal renovación. En 
este caso, la caducidad podrá declararse sin necesidad de audiencia previa del 
interesado.” 
 
 Atès que els esmentats paràgrafs han estat introduïts per l’apartat 
primer de l’article tercer de la L.O. 14/2003, de 20 de novembre, de reforma 
de la Llei Orgànica 4/2000, d’11 de gener sobre drets i llibertats dels 
estrangers en Espanya i la seva integració social, modificada per la L.O. 
8/2000, de 22 de desembre. 
 
 Atès l’important increment del nombre de població estrangera en la 
nostra ciutat en els darrers anys. 
 
 Atès la necessitat d’avaluar els mitjans humans i materials que han 
de comptar els serveis públics que reben els ciutadans per tal de fer front a 
l’augment de la demanda. 
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 Atès els serveis socio-sanitaris que presta l’Ajuntament de Cornellà 
o la Generalitat de Catalunya i/o de forma conjunta en la ciutat de Cornellà. 
 
 Per això aquesta Regidora formula les següents 
 

Preguntes 
 

1. Quines actuacions s’han dut a terme en compliment de 
l’esmentada prescripció legal? 

2. En el seu cas, quants acords de caducitat de les inscripcions 
que han d’ésser objecte de renovació periòdica s’han dut a 
terme? 

3. Quin ha estat el nombre d’usuaris dels esmentats serveis, 
socials i sanitat, especificant-los per raó del seu origen 
(nacional, estranger comunitari i estranger no comunitari) en els 
anys 2000, 2001, 2002, 2003 i 2004? 

4. Quina és la previsió d’usuaris, també especificant el seu origen, 
pels propers cinc anys?” 

 
 
 La resposta a aquesta pregunta ha estat realitzada pel Tinent 
d’Alcalde de l’Àrea d’Interior i Comerç, senyor Sergio Fernández Mesa, i diu el 
següent:  
 
  “En relació a la seva pregunta amb número de registre 41209 de 17 
de novembre d’enguany, li faig les següents consideracions. 
 
 La Normativa aplicable neix de la Llei 7/1985 de 2 d’abril, 
Reguladora de les Bases de Règim Local, modificada per Llei Orgànica 
14/2003, de 20 de novembre (BOE de 21/11/2003) 
 
 Del Reial Decret 2612/1996, de 20 de desembre, pel que es modifica 
el Reglament de Població i Demarcació Territorial de les Entitats Locals (BOE 
de 16/01/1997) 
 
 Resolució de 28 d’abril de 2005 de la Presidenta de l’Institut 
Nacional d’Estadística i del Director General de Cooperació Local (BOE de 
30/05/2005) 
 
 Coneixent aquesta normativa aplicable, com no dubto que vostè la 
coneix, sorprèn que no sàpiga que el procediment de renovació padronal està 
realitzant-se actualment i fins el 22 de desembre, existint tres mesos per 
resoldre aquelles situacions que es donin al respecte. 
 
 Li faig saber que des de la primera setmana de novembre estem 
rebent a les persones afectades per aquesta situació a la carretera d’Esplugues 
43, baixos, en horari de tarda de 16.30 a 19.30 de dilluns a divendres, 
mitjançant un escrit en el qual es comunica a les persones que han de renovar 
el seu empadronament el dia i hora en el qual han de realitzar la gestió 
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 En tot cas, i com vostè coneix, dins les competències d’aquest 
Ajuntament no s’engloben la realització d’estudis que agrupin les dades que 
vostè demana i no ens consta que existeixi cap treball del qual se’n puguin 
desprendre. Realitzar-lo per part dels serveis municipals, suposaria ocupar 
recursos necessaris per complir aquelles competències obligatòries que marca 
la llei, la qual cosa desvirtuaria l’actuació municipal al respecte i suposo que 
vostè estarà d’acord en què aquest fet no seria gens positiu per la nostra ciutat 
i sobretot pels nostres ciutadans/anes.  
 
 Per tant el personal d’aquest Ajuntament continuarà realitzant les 
tasques de serveis al ciutadà/ana que està realitzant actualment.” 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per indicar que, no ha 
posat el mes perquè li ha mancat temps per buscar-ho a l’acta, però el nostre 
Grup ha presentat, no sé si el mes passat o l’altre, o va portar aquí al Ple, les 
queixes de treballadors i empresaris de la zona de les obres de la carretera de 
l’Hospitalet, compreses entre la plaça de la Llibertat i el carrer Alps -més o 
menys- al temps que vam sol·licitar una entrevista d’aquest col·lectiu amb el 
primer Tinent d’Alcalde, Sr. Martínez Flor. En aquesta entrevista vam poder 
comprovar varies coses –bé, donar les gràcies al Tinent d’Alcalde perquè ens 
va concedir l’entrevista en breu i nosaltres vam poder comprovar vàries coses 
que ens preocupen molt, la manca de diàleg entre l’Ajuntament i les obres que 
es fan. 
 
 Intervé en aquest moment el senyor Alcalde, Antonio Balmón 
Arévalo per dir-li a la senyora Espinosa, que, com sempre estem igual, quina 
és  la pegunta?. 
 
 La senyora Espinosa diu que la pregunta és: què s’ha fet de tot el 
que ha presentat aquesta gent?, però si no em deixa dir el que han preguntat, 
doncs bé. Hi ha hagut crítiques i preguntes, una pila -el senyor Martínez 
suposo que ho té recollit-. Jo em vaig quedar veritablement complaguda -
penso que està bé que la gent s’interessi pel que es fa a la seva zona- de 
l’assistència a la reunió, ja que això vol dir que estaven, a part d’interessats, 
bastant enfadats, pel que va poder comprovar el senyor  Martínez. 
 
 Aleshores es va arribar a una sèrie d’acords o compromisos i a dia 
d’avui, he rebut queixes una altra vegada de què no s’està complint, i, 
aleshores la meva pregunta és que aquest Govern Municipal em passi una 
relació del que s’ha fet i del que no ja que anar allí una altra vegada, lloc per 
lloc, a mirar-ho, doncs miri vostè, una no arriba a tots els llocs. 
 
 I aquest és un prec que m’haurà de deixar llegir perquè és una carta 
adreçada a l’Alcalde que diu el següent:  
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 “Ysabel Espinosa Fernández, Regidora Portaveu del Grup Municipal 
del Partit Popular en l’Ajuntament de Cornellà, prega incloure en l’acta del Ple 
de 24 de novembre el següent prec: 
 
 Tenint en compte l’actitud adoptada per l’Alcalde en les últimes 
sessions plenàries i la passada reunió de Portaveus, el Grup Municipal del 
Partit Popular vol expressar formalment la seva total disconformitat i protesta 
per la forma i els modes en què es tracta, en particular a aquesta servidora, 
Portaveu, en els torns d’intervenció en el Ple.  
 
 En la sol·licitud de torn de rèplica i en la petició de documentació 
que la majoria de les vegades no se’ns lliura. Hi ha pendent una bona 
quantitat de coses que hem demanat i encara no se’ns ha lliurat –passarè un 
llistat-.  
 
 D’igual manera volem denunciar el sistemàtic rebuig que es fa a les 
nostres mocions, creiem que perfectament reglades, si més no tan reglades 
com d’altres que s’han “colat” i que s’han acceptat. Un cop rera altre, es 
vulnera amb aquesta actitud la Llei de Bases de Règim Local, el Reglament 
Orgànic Municipal i inclús els nostres drets més fonamentals –fet impensable 
en un estat de dret com el que avui vivim-. 
 
 En l’exercici de la democràcia, el Partit Popular de Cornellà el 
legítim representant dels seus votants, exigeix el respecte que això es mereix, 
per tant, en nom d’una cordial convivència a la que apel·lem constantment, 
preguem que es prengui en consideració i es reflexioni sobre la meva queixa. 
 
 El Sr. Alcalde pregunta si aquest era el prec. 
 
 La senyora Espinosa li respon que és una queixa-prec, vull que se’m 
tracti o se’ns tracti d’una altra manera. 
 
 Després, afegeix la senyora Espinosa, com sóc molt persistent no la 
llegiré,  vaig a dir el que vull que s’inclogui com a prec atès que no ha passat 
com a Moció, i espero que aquest prec que he fet anteriorment faci reflexionar 
i consti a l’acta com a prec. Jo s’ho lliuraré a la Secretària perquè hi està 
entrada al registre com a Moció i prego que s’inclogui a l’ordre del dia com a 
prec. És una Moció per la llibertat d’expressió. 
 
 Intervé en aquest moment el senyor Alcalde per, contestant a la 
senyora Espinosa, dir que abans haig de dir una cosa. Un “prec” segons el 
ROM –que diu que no complim-, diu: “Prec és la proposta d’actuació 
formulada en el punt corresponent de les sessions ordinàries del Ple per un 
Regidor o Regidora o per un Grup Polític Municipal que es dirigeix a l’Alcalde o 
Alcaldessa, a la Junta de Govern Local o als membres de la Corporació que 
ostenten competències delegades de l’Alcaldia. 
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 No es podran formular precs que proposin actuacions que 
excedeixin a la competència municipal, ni efectuar preguntes alienes a 
aquella.” 
 
 Si fa referència a la Moció que va presentar i que no va ser 
rebutjada per l’Alcalde, sinó per la Junta de Portaveus, -tal com diu el 
Reglament-, jo lamentablement l’haig de dir que no podrà ser –ja li vaig dir-, 
tal com diu el ROM. 
 
 
 
 
 I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió a 
indicació de la Presidència, quan són les vint-i-una hores i quaranta minuts, 
de la qual s’estén la present acta, que és signada per l'Alcalde-President, 
juntament amb mi, la Secretària General, que ho certifico. 
 


